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Objektivitet betyder, at man forholder sig neutralt til et emne.

Objektive artikeltyper er altid neutrale, da de ikke kommunikerer nogen form 

for personlig mening. De er oftest baseret på fakta og har til formål at oplyse 

læserne om et bestemt emne eller hændelse. De oplyser læserne og giver dem 

mulighed for at skabe deres egen mening.
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Fængsler: Hvis vagtplaner-
ne skal hænge sammen i
landets fængsler og arrest-
huse, skal der ansættes 200
til 300 nye fængselsbetjen-
te. Det er vurderingen fra
Fængselsforbundet. For-
bundets formand advarer
om, at dårlig bemanding er
et decideret sikkerhedspro-
blem. 

»I øjeblikket mangler vi
mellem 200 og 300 fæng-
selsbetjente, bare for at be-
sætte de vagter der er. Så
der vil fortsat være alene-
arbejde og forholdsvist få
betjente på vagt. Og det
gør i hvert fald ikke sikker-
heden bedre,« siger for-
mand Kim Østerbye.

Meldingen kommer,
efter at en kvindelig fæng-

selsbetjent lørdag efter-
middag blev overfaldet i
Randers Arrest. Overfaldet
skete i en celle. En 18-årig
mandlig indsat slog be-
tjenten i hovedet, rev tot-
ter af hendes hår og snitte-
de hende med et barber-
blad, oplyser Fængselsfor-
bundet. Barberbladet kom
fra en engangsskraber, som
den indsatte havde fået
udleveret. Manden er sig-
tet for vold mod tjeneste-
mand. Han blev søndag i
et grundlovsforhør vare-
tægtsfængslet i fire uger,
oplyser Østjyllands Politi.

Fængselsforbundet ser
overfaldet som et eksempel
på, at fangerne er blevet
farligere.

/ritzau/

Forbund efterlyser nye betjente

Gældsinddrivelse: Når Skat har en stadig stigende gælds-
byrde på over 80 mia. kr., som skal inddrives, og samtidig
kræver strafrenter af skyldnere, der har svært ved at få til-
sendt en gældsopgørelse, så må Folketinget vurdere be-
hovet for nye løsninger. Det kan være at fjerne visse op-
gaver fra Skat, og eventuelt lade kommunerne opkræve
restancer som ejendomsskat. Det siger De Konservatives
skatteordfører, Brian Mikkelsen. Berlingske skrev søndag,
at skatteskyldnere ikke længere kan få faste afdragsord-
ninger med Skat. Sagsbehandlingen varer desuden så
længe efter lukningen af Skats skandaleramte system EFI,
der skulle inddrive al gæld til det offentlige, at skyldner-
ne er efterladt i kaos. /ritzau/

K: Fjern opgaver fra skat
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Indkvartering: Over hele landet står boliger tomme, fordi
et stort antal flygtninge endnu ikke har fået færdigbe-
handlet deres sager, fortæller DR P4 Nordjylland. Alene i
Aalborg Kommune drejer det sig om 150 boliger. 

De ledige lejligheder eller værelser kan ikke lejes ud til
andre, fordi kommunerne skal være klar med boliger, når
flygtningene er klar til at blive sendt videre. »Vi er nødt
til ruste os til at modtage det antal flygtninge, der egent-
lig er meldt ud fra Udlændingestyrelsen,« siger Gurli Jo-
ensen, koordinator for modtagelse af flygtninge i Aalborg
Kommune.

Flygtningeboliger står tomme

1.664
patienter har en
praktiserende læge
i gennemsnit til-
knyttet sin klinik.
Det er stigning på
10 pct. siden 2007,
skriver BT.

Der er så meget tåbeligt udslip på 
Facebook.
Lise Nørgaard
forfatter, til Ekstra Bladet

Røgforgiftning: En 70-årig
mand mistede natten til
søndag livet, da der ud-
brød brand i hans hjem,
der er en ældrebolig på
Eskilstrup Vestergade i
Eskilstrup på Falster. Han
er formentlig død af røg-
forgiftning, oplyser vagt-
chef Søren Østervig, Syd-
sjællands og Lolland-Fal-
sters Politi. »Vi formoder,
at branden er opstået på

grund af rygning i sen-
gen,« siger Søren Østervig.
Manden var sengeliggende
og blev fundet død af
hjemmehjælpen, der slog
alarm til politiet kort efter
klokken 6.30 søndag mor-
gen. Det er usikkert, hvor-
når branden opstod. Den
har ikke været særlig kraf-
tig, så der er ikke sket store
skader på mandens bolig.

/ritzau/
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Regeringen er i en klemme.
Det særlige tilskud til grøn
energi, PSO-afgiften, er ble-
vet underkendt af EU – og
samtidig er samme afgift
blevet meget dyrere end
forventet, da et stort flertal i
Folketinget tilbage i 2012
blev enige om et energifor-
lig.

Dengang skønnede man,
at den årlige udgift til PSO
ville være på omkring fire
mia. kr. Nu er den i stedet
fordoblet til otte mia. kr. –
og det er her, at de omdi-

skuterede kystnære hav-
mølleparker kommer ind i
billedet.

Ved at aflyse det statslige
udbud om kystnære hav-
mølleparker vil regeringen
nemlig spare milliarder på
PSO-afgiften og dermed i
sidste ende også reducere
den skatteregning, der
eventuelt skal over på bor-
gerne i form af en højere
bundskat, når man nu ikke
længere må opkræve afgif-
ten over elregningen.

Massiv modstand
Kystnære havmølleparker
4-8 km fra kysten skulle op-
rindeligt gøre vindenergien
billigere på grund af den
kortere afstand. Men bereg-
ninger har sat spørgsmåls-
tegn ved dette. Samtidig er
det kommet bag på ikke
mindst borgerlige politi-
kere, hvor massiv modstan-
den har været lokalt mod at
få måske 200 meter høje
vindmøller op tæt på kyst-
en.

Derfor har energi- og kli-

maminister Lars Chr. Lille-
holt trådt vande flere gange
på spørgsmålet og benyttet
problemer med sortanden
til at udskyde udbudsrun-
den fra dette forår til efter-
året. Men hjælpen kom
blandt andet fra de store
vindmøllespillere som Ve-
stas, Siemens og Vattenfall,
der netop har lagt op til, at
prisen for vindmøllestrøm
fra møller langt ude på ha-
vet kan været halveret alle-
rede i 2025.

Så hvorfor ikke vente lidt
og så sende møllerne meget
længere ud på havet?

Og med den seneste ud-
melding i Jyllands-Posten
om at droppe de kystnære
havmøller og i stedet eta-
blere en stor havmøllepark
langt fra land har regerin-
gen omsider meldt åbent
ud. Der er blot et lille pro-
blem: En række partier med
De Radikale i spidsen har
tilkendegivet, at de står fast
på energiforliget fra 2012.
Så hvordan tackler regerin-
gen den udfordring?

For det første vil man un-
derstrege, at et enkelt parti
ikke kan få vetoret i forhold
til energiforliget. Her vil ar-
gumentet være, at de øko-
nomiske præmisser for for-
liget er skredet, og at man
simpelthen er nødt til at ta-
ge de samfundsøkonomiske
briller på og kigge på det
igen.

Finans- og skatteordførere
Det betyder også, at eventu-
elle forhandlinger ikke læn-
gere kun håndteres af kli-
ma- og energiordførere fra
de forskellige partier, men
også af finans- og skatteord-
førere, der bliver stillet over
for to spørgsmål:
N Hvordan gør vi PSO-reg-
ningen mindre?
N Hvordan skal den finan-
sieres?

I begge tilfælde vil man
forsøge at lægge pres på de
partier, der vil fastholde
ideen om de kystnære hav-
mølleparker. Aflysningen af
havmølleparkerne vil give
en besparelse over en år-

række på PSO-afgiften på
ca. syv mia. kr.

Finansieringen er i forve-
jen en alvorlig hovedpine
for en regering, der gerne
vil profilere sig på skattelet-
telser. Så igen vil en aflys-
ning være en gevinst, fordi
den gør skatteregningen for
at erstatte PSO-afgiften
mindre og dermed politisk
mere spiselig.

Regeringen vil uden tvivl
gerne have lukket sagen om
PSO-afgiften og dermed og-
så de kystnære havmølle-
parker inden sommerferien,
fordi der er så rigeligt at se
til i efteråret. Derfor vil de
enkelte partier, der er med i
energiforliget, formentlig
bliver udsat for en massiv
bearbejdning, når det gæl-
der samfundsøkonomien.

Og det store spørgsmål er
ikke alene, hvor mange der
kan overtales/presses til at
ændre energiforliget – men
også hvor mange der skal til
for fortsat at afvise forslaget
og dermed fastholde energi-
forliget fra 2012.

N Regeringen forsøger at
komme ud af aftalen om
kystnære havmølleparker ved
at tænde den røde økonomi-
lampe og sige, at de økono-
miske præmisser for energi-
forliget i 2012 er skredet.
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Fængsler: Hvis vagtplaner-
ne skal hænge sammen i
landets fængsler og arrest-
huse, skal der ansættes 200
til 300 nye fængselsbetjen-
te. Det er vurderingen fra
Fængselsforbundet. For-
bundets formand advarer
om, at dårlig bemanding er
et decideret sikkerhedspro-
blem. 

»I øjeblikket mangler vi
mellem 200 og 300 fæng-
selsbetjente, bare for at be-
sætte de vagter der er. Så
der vil fortsat være alene-
arbejde og forholdsvist få
betjente på vagt. Og det
gør i hvert fald ikke sikker-
heden bedre,« siger for-
mand Kim Østerbye.

Meldingen kommer,
efter at en kvindelig fæng-

selsbetjent lørdag efter-
middag blev overfaldet i
Randers Arrest. Overfaldet
skete i en celle. En 18-årig
mandlig indsat slog be-
tjenten i hovedet, rev tot-
ter af hendes hår og snitte-
de hende med et barber-
blad, oplyser Fængselsfor-
bundet. Barberbladet kom
fra en engangsskraber, som
den indsatte havde fået
udleveret. Manden er sig-
tet for vold mod tjeneste-
mand. Han blev søndag i
et grundlovsforhør vare-
tægtsfængslet i fire uger,
oplyser Østjyllands Politi.

Fængselsforbundet ser
overfaldet som et eksempel
på, at fangerne er blevet
farligere.

/ritzau/

Forbund efterlyser nye betjente

Gældsinddrivelse: Når Skat har en stadig stigende gælds-
byrde på over 80 mia. kr., som skal inddrives, og samtidig
kræver strafrenter af skyldnere, der har svært ved at få til-
sendt en gældsopgørelse, så må Folketinget vurdere be-
hovet for nye løsninger. Det kan være at fjerne visse op-
gaver fra Skat, og eventuelt lade kommunerne opkræve
restancer som ejendomsskat. Det siger De Konservatives
skatteordfører, Brian Mikkelsen. Berlingske skrev søndag,
at skatteskyldnere ikke længere kan få faste afdragsord-
ninger med Skat. Sagsbehandlingen varer desuden så
længe efter lukningen af Skats skandaleramte system EFI,
der skulle inddrive al gæld til det offentlige, at skyldner-
ne er efterladt i kaos. /ritzau/
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Indkvartering: Over hele landet står boliger tomme, fordi
et stort antal flygtninge endnu ikke har fået færdigbe-
handlet deres sager, fortæller DR P4 Nordjylland. Alene i
Aalborg Kommune drejer det sig om 150 boliger. 

De ledige lejligheder eller værelser kan ikke lejes ud til
andre, fordi kommunerne skal være klar med boliger, når
flygtningene er klar til at blive sendt videre. »Vi er nødt
til ruste os til at modtage det antal flygtninge, der egent-
lig er meldt ud fra Udlændingestyrelsen,« siger Gurli Jo-
ensen, koordinator for modtagelse af flygtninge i Aalborg
Kommune.

Flygtningeboliger står tomme

1.664
patienter har en
praktiserende læge
i gennemsnit til-
knyttet sin klinik.
Det er stigning på
10 pct. siden 2007,
skriver BT.

Der er så meget tåbeligt udslip på 
Facebook.
Lise Nørgaard
forfatter, til Ekstra Bladet

Røgforgiftning: En 70-årig
mand mistede natten til
søndag livet, da der ud-
brød brand i hans hjem,
der er en ældrebolig på
Eskilstrup Vestergade i
Eskilstrup på Falster. Han
er formentlig død af røg-
forgiftning, oplyser vagt-
chef Søren Østervig, Syd-
sjællands og Lolland-Fal-
sters Politi. »Vi formoder,
at branden er opstået på

grund af rygning i sen-
gen,« siger Søren Østervig.
Manden var sengeliggende
og blev fundet død af
hjemmehjælpen, der slog
alarm til politiet kort efter
klokken 6.30 søndag mor-
gen. Det er usikkert, hvor-
når branden opstod. Den
har ikke været særlig kraf-
tig, så der er ikke sket store
skader på mandens bolig.

/ritzau/
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Regeringen er i en klemme.
Det særlige tilskud til grøn
energi, PSO-afgiften, er ble-
vet underkendt af EU – og
samtidig er samme afgift
blevet meget dyrere end
forventet, da et stort flertal i
Folketinget tilbage i 2012
blev enige om et energifor-
lig.

Dengang skønnede man,
at den årlige udgift til PSO
ville være på omkring fire
mia. kr. Nu er den i stedet
fordoblet til otte mia. kr. –
og det er her, at de omdi-

skuterede kystnære hav-
mølleparker kommer ind i
billedet.

Ved at aflyse det statslige
udbud om kystnære hav-
mølleparker vil regeringen
nemlig spare milliarder på
PSO-afgiften og dermed i
sidste ende også reducere
den skatteregning, der
eventuelt skal over på bor-
gerne i form af en højere
bundskat, når man nu ikke
længere må opkræve afgif-
ten over elregningen.

Massiv modstand
Kystnære havmølleparker
4-8 km fra kysten skulle op-
rindeligt gøre vindenergien
billigere på grund af den
kortere afstand. Men bereg-
ninger har sat spørgsmåls-
tegn ved dette. Samtidig er
det kommet bag på ikke
mindst borgerlige politi-
kere, hvor massiv modstan-
den har været lokalt mod at
få måske 200 meter høje
vindmøller op tæt på kyst-
en.

Derfor har energi- og kli-

maminister Lars Chr. Lille-
holt trådt vande flere gange
på spørgsmålet og benyttet
problemer med sortanden
til at udskyde udbudsrun-
den fra dette forår til efter-
året. Men hjælpen kom
blandt andet fra de store
vindmøllespillere som Ve-
stas, Siemens og Vattenfall,
der netop har lagt op til, at
prisen for vindmøllestrøm
fra møller langt ude på ha-
vet kan været halveret alle-
rede i 2025.

Så hvorfor ikke vente lidt
og så sende møllerne meget
længere ud på havet?

Og med den seneste ud-
melding i Jyllands-Posten
om at droppe de kystnære
havmøller og i stedet eta-
blere en stor havmøllepark
langt fra land har regerin-
gen omsider meldt åbent
ud. Der er blot et lille pro-
blem: En række partier med
De Radikale i spidsen har
tilkendegivet, at de står fast
på energiforliget fra 2012.
Så hvordan tackler regerin-
gen den udfordring?

For det første vil man un-
derstrege, at et enkelt parti
ikke kan få vetoret i forhold
til energiforliget. Her vil ar-
gumentet være, at de øko-
nomiske præmisser for for-
liget er skredet, og at man
simpelthen er nødt til at ta-
ge de samfundsøkonomiske
briller på og kigge på det
igen.

Finans- og skatteordførere
Det betyder også, at eventu-
elle forhandlinger ikke læn-
gere kun håndteres af kli-
ma- og energiordførere fra
de forskellige partier, men
også af finans- og skatteord-
førere, der bliver stillet over
for to spørgsmål:
N Hvordan gør vi PSO-reg-
ningen mindre?
N Hvordan skal den finan-
sieres?

I begge tilfælde vil man
forsøge at lægge pres på de
partier, der vil fastholde
ideen om de kystnære hav-
mølleparker. Aflysningen af
havmølleparkerne vil give
en besparelse over en år-

række på PSO-afgiften på
ca. syv mia. kr.

Finansieringen er i forve-
jen en alvorlig hovedpine
for en regering, der gerne
vil profilere sig på skattelet-
telser. Så igen vil en aflys-
ning være en gevinst, fordi
den gør skatteregningen for
at erstatte PSO-afgiften
mindre og dermed politisk
mere spiselig.

Regeringen vil uden tvivl
gerne have lukket sagen om
PSO-afgiften og dermed og-
så de kystnære havmølle-
parker inden sommerferien,
fordi der er så rigeligt at se
til i efteråret. Derfor vil de
enkelte partier, der er med i
energiforliget, formentlig
bliver udsat for en massiv
bearbejdning, når det gæl-
der samfundsøkonomien.

Og det store spørgsmål er
ikke alene, hvor mange der
kan overtales/presses til at
ændre energiforliget – men
også hvor mange der skal til
for fortsat at afvise forslaget
og dermed fastholde energi-
forliget fra 2012.

N Regeringen forsøger at
komme ud af aftalen om
kystnære havmølleparker ved
at tænde den røde økonomi-
lampe og sige, at de økono-
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MOSKVA
Bombetrusler, parlaments-
medlemmer under blokade i
lufthavnen og elitestyrker
med skarpladte geværer.

På toårsdagen for dødelige
sammenstød mellem pro-
ukrainske og prorussiske ak-

tivister var Odessa mandag
præget af spændinger. 

Den overvejende russisk-
talende, sydukrainske hav-
neby var i foråret 2014 – efter
den provestlige magtoverta-
gelse i Kiev – skueplads for
voldsomme sammenstød.

Spændingen kulminerede
den 2. maj 2014, da tusinder
af aktivister stødte sammen
og efterlod over 50 dræbte i
millionbyen.

Hovedparten af de om-
komne var prorussiske akti-
vister, der havde barrikaderet
sig i byens fagforeningshus.

Det blev stukket i brand, til-
syneladende af demonstran-
ter, som smed molotovcock-
tails mod det, og 48 menes
dræbt under branden.

Markeringerne af årsdagen
var igen præget af gensidige
beskyldninger og trusler, og
tusindvis af ukrainske speci-
altropper var udkommande-
ret for at holde situationen
under kontrol.

»Sikkerhedsforanstaltnin-
gerne i dag var efter min vur-
dering uden fortilfælde. Flere
end 3000 ordenshåndhæve-
re var udkommanderet til at

opretholde orden i Odessa,«
sagde Zorjan Sjkirjak, rådgi-
ver i det ukrainske indenrigs-
ministerium, til lokale me-
dier.

Pladsen foran fagfor-
eningshuset var afspærret
store dele af mandagen på
grund af flere bombetrusler. I
alt blev der anholdt 14 perso-
ner i forbindelse med års-
dagen, ifølge nyhedsbureau-
et Interfax.

I byens lufthavn var der
optræk til konfrontation, da
to prorussiske parlaments-
medlemmer fra Kiev forsøgte

Ukrainske tropper var forberedte på alt på årsdagen 
N Soldater med skarpladte
våben og uro i lufthavnen, da
sortehavsbyen markerede to-
året for blodige sammenstød.

POUL FUNDER LARSEN
Jyllands-Postens korrespondent

poul.f.larsen@jp.dk

Sammenstimlen foran det udbrændte fagforeningshus, hvor 48 
mennesker døde. To år efter sikrede et kæmpe sikkerhedsopbud ro i 
Odessas gader. Arkivfoto: Sergej Poljakov/AP

BRUXELLES

E U-Kommissionen
ventes i morgen at
foreslå at begynde ar-
bejdet for at give

godt 80 mio. tyrkere adgang
til at kunne rejse visumfrit til
Europa, selvom Ankara end-
nu ikke har leveret på flere af
de 72 kriterier, som det nor-
malt kræver.

Udspillet, som i bedste fald
skal gælde fra udgangen af
juni, kommer som følge af en
aftale mellem EU og Tyrkiet
fra marts. Aftalen åbnede for,
at alle flygtninge og migran-
ter, der ankommer til græske
øer, kan deporteres tilbage til
Tyrkiet.

Aftalen reducerede i april
tilstrømningen med 86 pct.
ifølge tal fra UNHCR.

Men selvom det fra begyn-
delsen har været klart, at en
visumliberaliseringsaftale
var tyrkernes pris for at hjæl-
pe Europa med at håndtere
flygtningekrisen, synes flere
lande nu at have fået en smu-
le kolde fødder.

Frankrig og Tyskland har
sammen cirkuleret et forslag
om at indarbejde en nød-
bremse, så aftalen kan sættes
i bero, hvis den f.eks. pludse-
lig fører til en ny stor til-
strømning af tyrkiske asylsø-
gere. Berlin og Paris lægger
op til, at nødbremsen skal

gælde for alle EU’s visum-
aftaler, så der ikke bliver tale
om særkrav for tyrkerne.

Det vil dog næppe falde i
god jord hos den tyrkiske
premierminister, Ahmet Da-
vutoglu, og der er således lagt
op til et hårdt opgør mellem
Bruxelles og Ankara, der i
værste fald kan få hele EU-
Tyrkiet-aftalen til at kollapse
og flygtningekrisen til at eks-
plodere igen. Davutoglu har
allerede flere gange truet
med, at Tyrkiet vil lade afta-
len falde, hvis EU ikke også
leverer på sin del af løfterne.

Aftale satte en prop i
»Migrationskrisen på vores
side af Middelhavet er prak-
tisk talt ovre. Hvorfor? På
grund af den udskældte afta-
le fra 18. marts,« siger Tyrki-
ets ambassadør i Bruxelles,
Selim Yenel. »Mange sagde,
at det ikke ville virke. Men
det gjorde den. Vi formåede
at stoppe trafikken, og hvis
kommissionens rapport den
4. maj er positiv, er det kun
fair at forvente, at EU hand-
ler på den baggrund.«

Han afviser også frygt for,
at visumliberalisering vil føre
til en stor ny tilstrømning af
asylsøgere – f.eks. som følge
af den voksende konflikt
mellem Ankara og den kurdi-
ske terrorgruppe PKK.

»Det er et argument, vi hø-
rer hele tiden, men der er in-
gen tyrkere, som har forsøgt
at bruge illegale migrantruter

for at komme til Europa. Tyr-
kiet er også meget rigere i
dag, end det var for 30 år si-
den, mens Europa er blevet
mindre attraktivt. Men mu-
ligheden for at rejse frit til Eu-
ropa er vigtig for os som et
princip,« siger Yenel.

Visumaftalen afhænger
dog ikke kun af politisk vilje i
europæiske hovedstæder.

Tyrkiet har i de seneste to
uger arbejdet i femte gear for
at opfylde kriterier. EU-kilder
taler om enorme fremskridt
de seneste 14 dage. Men
trods det vil Tyrkiet f.eks. ha-

ve svært ved at nå at gennem-
føre et krav om biometriske
pas, hvis en aftale om visum-
frihed skal træde i kraft inden
udgangen af juni. Det halter
også stadig med reformer af
bl.a. terrorlove, datasikker-
hed og imod korruption; alle
følsomme områder i tyrkisk
politik. Men det er svært at
forestille sig, at EU-landene
vil godkende en aftale uden
disse skridt. 

Flere EU-ledere, bl.a. stats-
minister Lars Løkke Rasmus-
sen, har allerede slået fast, at
der ikke vil blive slækket på

kriterierne, og det vil kom-
missionen i sit udspil ikke
lægge skjul på.

»Kommissionen er nødt til
at komme med et udspil, der
reflekterer løfterne til Tyrkiet
fra EU’s stats- og regerings-
chefer, men også reflekterer,
at mange nationale parla-
menter er nervøse over det
her,« siger en EU-kilde med
kendskab til processen.

Vedkommende ønsker ik-
ke at spekulere i, om der kan
være en aftale i slut juni.

»Det afhænger både af den
politiske vilje i Tyrkiet og af

Visumfrihed: Tyrkiet standsede den ukontrollerede 
flygtningestrøm til Europa. Nu skal EU levere på sin del af
aftalen med Ankara, men pludselig er begejstringen i EU’s
hovedstæder ikke nær så stor, og det kan give drama.

Flygtninge og migranter i græske
lejre var ikke glade, da EU indgik
en aftale med Tyrkiet om at 
kunne deportere alle fra Tyrkiet
ankomne til de græske øer 
tilbage til Tyrkiet. Men de politi-
ske smil i EU er knap så brede, nu
da EU skal levere på sin del af 
aftalen. Foto: Boris Grdanoski/AP

HEIDI PLOUGSGAARD
Jyllands-Postens korrespondent

heidi.plougsgaard@jp.dk

EU vil lægge op
til fri indrejse for
80 mio. tyrkere 

FRI INDREJSE

Visumliberalisering

EU-Kommissionen vil onsdag
fremlægge en rapport for, om
Tyrkiet har levet op til 72 kriteri-
er for at få en visum-
liberaliseringsaftale med EU. 

En visumaftale vil give Tyrkiets
op mod 80 mio. indbyggere 
mulighed for at rejse til Schen-
gen-lande uden at søge visum. 

Reelt er det dog kun omkring 7
mio. tyrkere, der har et pas, og
de vil først skulle skifte passet
til et biometrisk pas for at få ad-
gang til EU.

EU-ledere har lovet Tyrkiet 
visumfrihed som en del af EU-
Tyrkiet-aftalen for at få flygt-
ningekrisen under kontrol.
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D
en gyldne messingplade, som
udgør dørtelefonen, er fyldt
med navne på forskellige sel-
skaber. 52 af dem er der på
denne adresse. En af de mest
fashionable i København.

Midt på pladen er der blankt ud for femte
sal til højre. Det er en lejlighed på over 300
kvm med udsigt over Københavns Havn.
Den dyrest handlede i Danmark i 2013 med
en pris på 13 mio. kr. Det er her, Nicklas
Bendtner nu bor. Som singlefyr med rigelig
plads.

Døren på femte sal er flankeret af en
kodelås og videoovervågning. Den er des-
uden betrukket med blåt læder. Døren min-
der om indgangen til M’s kontor i de gamle
James Bond-film med Sean Connery som
007. Den var også læderbetrukket. Som i
købt klasse. 

Nicklas Bendtner har ikke svaret. Hverken
på dørtelefonen eller på bank på det blå
læder ved sin dør. Hans agent, Ivan Marco
Benes, siger, at hverken han eller Bendtner
giver interview. 

»Vi har valgt at holde lav profil.«
Så man må tænke sig til, at døren og

lejligheden på den ene side fint illustrerer
Nicklas Bendtner. Han har tjent over 100
mio. kr. i karrieren og derfor fået råd til den-
ne lejlighed og en dør med læder på. På den
anden side er dette sted et trist vidnesbyrd
om hans karriere. For dette skulle jo ikke
være Nicklas Bendtners bopæl midt i april
2016. Han skulle leve og spille fodbold i
Wolfsburg. 

Det gør han ikke. I stedet er Nicklas
Bendtner et menneske, der har brudt med
flere af de personer, han har haft tæt på sig i
de seneste år. En 28-årig klubløs fodbold-
spiller uden én god periode i karrieren siden
EM i 2012. Betalt af sin klub for at skride og
ikke komme igen. 

Det helt store spørgsmål er, hvordan gik
det sådan for spilleren, der blev kaldt Dan-
marks bedste angriber siden Elkjær og selv

forudså, at han en dag ville være en af ver-
dens bedste?

»Jeg går ud fra, at han er skuffet over,
hvad der indimellem er foregået, og hvor
det er endt lige nu. Han er lige så skuffet,
som jeg og andre er. Mere har jeg ikke at sige
til det. Jeg vil ikke udbasunere, hvilke sam-
taler han og jeg har haft,« siger tidligere
landstræner Morten Olsen. 

I 10 år nød han enorm respekt fra Bendt-
ner. Olsen var både angriberens chef, men-
tor og ifølge landsholdsspillere, der ikke vil
stå frem med navn, var han en tiltrængt
voksen ven for den flamboyante målscorer.

Sidste mandag opsagde Wolfsburg og
Bendtner samarbejdet med et millionbeløb
til danskeren som afsked. Bendtner er nu 28
år. Det er meget sjældent, at angribere kom-
mer tilbage til toppen fra en nedtur som
denne, og det rejser spørgsmålet, om det er
slut for Nicklas Bendtner på topplan? Var
det dét?

»Jeg kan for det første godt lide ham og
resten af hans familie, men jeg er da stadig
frustreret, selvom samarbejdet for længst er
afsluttet. Og det er han garanteret også – 
ligesom resten af fodbolddanmark. Det er
for svært for ham i turbulente situationer at
holde fokus på det rigtige, og det er kernen.
Det har bare ikke været tilfældet, og vi er
mange, der stadig håber. Spil nu bare bold,
mand – du er den bedste angriber, vi har set
i 30 år!«

Sådan siger Nicklas Bendtners tidligere
rådgiver Jesper Lynghus. Han hjalp Bendt-
ner i 2012 og 2013 i problemfyldte situati-
oner uden for fodboldbanen, men det stop-
pede brat.

»Der var ikke nogen grund til at have en
rådgiver, hvis man ikke lytter til rådene,«
siger Lynghus i dag om bruddet.

Tilbage til 2004
For at finde en årsag til derouten for Nicklas
Bendtner kan man tage 12 år tilbage i tiden.
Helt tilbage til 2004 og Arsenals trænings-
anlæg nord for London. Bendtner var 16 år
og var netop flyttet til London fra Køben-
havn for at spille på Arsenals ungdomshold. 

Her mødte The Guardians journalist Amy
Lawrence for første gang den unge, sprøde
dansker. Hun har fulgt klubben i 38 år og
skrevet om Arsenal i 22, og her 12 år senere
husker hun fortsat mødet med Bendtner. 

Amy Lawrence skulle interviewe talenter-
ne på reserveholdet, der havde godt af no-
get medietræning. Hun husker, at de unge
englændere virkede en anelse nervøse. Ikke
helt fortrolige med situationen. Det var helt
anderledes med Bendtner. 

»Han havde sådan en selvsikkerhed over
sig. Som om at dette kunne han da sagtens
klare, men at han ikke rigtigt vidste, hvad
han skulle bruge det til,« husker Lawrence.

Det var dengang, Nicklas Bendtner kun et
år efter sin ankomst til Arsenal begyndte at
konkurrere med angrebsstjernerne Robin
van Persie og Emmanuel Adebayor om plad-
serne om søndagen og næsten endte i et
slagsmål under en kamp med sidstnævnte.
Succesen som teenager gav Bendtner nogle
voldsomt høje forventninger til sig selv.
Dem har han forgæves forfulgt siden da,
men de har også givet ham problemer med
at indordne sig.

I de første år af karrieren var fodboldsuc-
cesen så stor, at den trods alt var mest i

fokus. Den skabte også et afsæt på Bendt-
ners karriere, der var svært for ham at følge
op på.

»Når du allerede som teenager er i stand
til at konkurrere om pladserne i Arsenals
kamptrup, må du også tro, at verden ligger
åben for dig. Jeg har set ham i kampe som
meget ung for Arsenal og på landsholdet og
tænkt: Hold da kæft! Det har vi ikke set før.
Omvendt må man sige, at det tog lang tid,
inden han fandt ud af, at han ikke ville nå
øverste hylde,« siger fodboldekspert på
Kanal 4 og 6’eren Morten Bruun.

Øverste hylde. Den har Bendtner haft
tilløb til at nå. Som da han i 2009 lavede
hattrick i en Champions League-ottende-
delsfinale mod Porto og i kvartfinalen score-
de på Camp Nou mod FC Barcelona.

Totalsmadrede Aston Martin
Samme år, i 2009, begyndte nedturen. I sep-
tember totalsmadrede Bendtner sin Aston
Martin i et voldsomt motorvejsuheld i Eng-
land og fik et grimt riv i lysken i forbindelse
med det. I oktober 2015 sagde han til
Jyllands-Posten, at han altid ville kunne
mærke smerterne i kroppen den dag, da han
stod på en mark uden for London og brugte

Bendtners nedtur
– det er faktisk 
en trist historie
Fodbold: Nicklas Bendtner og omgivelserne troede engang, at han 
ville blive en af verdens bedste angribere. Nu bor han alene i en lejlighed,
klubløs og med en usikker fremtid foran sig.

TROELS HENRIKSEN
troels.henriksen@jp.dk BLÅ BOG

Nicklas Bendtner

M Født: 16. januar 1988

Klubber
M KB: - 2004
M Arsenal: 2004 - 2014
M Sunderland, leje: 2011 - 2012
M Juventus, leje: 2012 - 2013
MWolfsburg: 2014 - 2016

Landsholdet
M 74 kampe, 29 mål

1. august 2004
Som 16-årig skifter Nicklas
Bendtner fra KB til Arsenal.

25. oktober 2005
Bendtner får debut for Arsenal
som 17-årig.

10. september 2008
Danmark vinder 3-2 i Portugal
efter vild afslutning.

5. september 2009
Bendtner laver sit måske 
flotteste landskampmål mod 
Portugal.

25. september 2009
Bendtner møder Caroline 
Fleming i tv-program.

27. september 2009
Angriberen smadrer sin Aston
Martin i biluheld. Skader lysken
alvorligt.

9. marts 2010
Bendtner scorer hattrick i Cham-
pions League-ottendedelsfinale.

16. december 2010
Nicklas Bendtner bliver far til
sønnen Nicholas, som han har
sammen med Caroline Fleming.

12 ÅR MED BENDTNER. OP- OG NEDTURE 
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fashionable i København.

Midt på pladen er der blankt ud for femte
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Korruption: Kinas 62-årige
præsident, Xi Jinping, vil
styrke sit omdømme som
en leder, der bekæmper
korruption. Derfor har
det kinesiske styre finan-
sieret tv-serien ”I folkets
navn”, der er en kinesisk
udgave af Netflix-serien
”House of Cards” til en
produktionspris på 120
mio. kr., skriver The
Guardian.

Tv-serien i 42 afsnit,
der følger den kinesiske
regerings efterforsker
Hou Liangping, har ifølge
avisen til formål at over-
bevise Kinas 1,4 mia. bor-
gere om, at Xi Jinpings
erklærede kamp mod kor-
ruption er effektiv. Serien
vil blive sendt senere på
året. kt

Milliondyr serie
skal styrke
Kinas præsident

1 STAR WARS 7 – THE
FORCE AWAKENS
(ny)

2 UNDER SANDET
(ny)

3 JAMES BOND: 
SPECTRE
(3)

4 STAR WARS 
ORIGINAL TRILOGY 
(EP. 4, 5, 6)
(14)

5 STAR WARS 
PREQUEL TRILOGY
(EP. 1, 2, 3)
(19)

6 MOCKINGJAY PART 2
(1)

7 BADEHOTELLET 
SÆSON 3
(4)

8 INDERST INDE
(7)

9 MISSION IMPOSSIBLE
5 – ROGUE NATION
(17)

10 GAME OF THRONES 
– SÆSON 5
(5)

MEST SOLGTE
DVD
TOP 10 UGE 16

Kilde: Foreningen af Danske
Videodistributører

Tallet i parentes angiver 
placering på listen i sidste uge. 

Sex- og samlivsekspert Jakob
Olrik har skrevet bogen ”Nat-
sværmer”, der bygger på hans
egen deroute-oplevelse. Bogen
var et slags selvhjælpsredskab,
der nu er pakket ind i erotik. 
Arkivfoto: Rasmus Flindt Pedersen

D a sex- og samlivs-
ekspert Jakob Olrik
møder kvinden, er
han ubevidst åben.

Der må gerne ske noget. Han
er stagneret på det, han kal-
der en »parforholdsplads«,
hvor man skiftevis melder til
og melder pas. Kvinden er
sjov, hun er impulsiv. Og Ja-
kob Olrik blev egentlig bare
betaget. Sidenhen blev det til
forelskelse og kærlighed,
men også til en erotisk ro-
man. Bogen begyndte med at
være et »selvterapeutisk selv-
hjælpsredskab«, for mødet
med den yngre kvinde endte
ikke godt.

»Dette med at skrive sine
tanker og følelser og at have
en dialog med sig selv, det er
meget effektivt,« fortæller Ja-
kob Olrik om den proces, der
indledtes for cirka tre år si-
den. 

»Men læseren oplever ikke
en selvhjælpsbog,« forklarer
han og siger, at man kan op-
leve et »potpourri« af sexsce-
ner i bogen ”Natsværmer”,
der udkommer her mandag. 

»Udgangspunktet var, at
jeg mistede mig selv. Jeg kun-
ne ikke finde ud af mine egne
tanker, følelser og intuition.
Bogen har taget omkring tre
år at skrive. Det første år var

meget selvterapeutisk. De to
sidste år har været formid-
ling, hvor også fiktionsdelen
kom ind,« forklarer han og
tilføjer, at han, uden at det
kan sammenlignes, har skæ-
vet til både Vladimir Nabo-
kovs ”Lolita” og Tom Kristen-
sens ”Hærværk”. Om hen-
holdsvis en unge pige, der
forfører, og en ældre mands
deroute.

Barsk virkelighed
Jakob Olrik har tidligere skre-
vet bøgerne ”Mer’ og bedre
sex” (2010) og ”Kvinde, kend
din mand” (2013), der i en vis
udstrækning kan gå under
betegnelsen ”brugsbøger” –
som også kan benyttes om
den nye bog. Romanen ”Nat-
sværmer” er dog fiktion, men
en, der bygger på virkelige
hændelser. Tid, steder og
navne er skiftet ud, men jeg-
personen hedder stadig Ja-
kob. Han forelsker sig i en
ung kvinde, der er 18 år yngre
end ham selv. Hun fortæller
ærligt om sine seksuelle eska-
pader, og han bliver afhæn-
gig af hendes historier. Det
betyder også et møde med
hendes fortid: Kvinden har
fra sine teenageår, i det skjul-
te, arbejdet som eksklusiv
escortpige og haft kunder i de
danske erhvervs- og kultur-
kredse. Det faktum, og at hun
forbliver i sit erhverv, mens

hun indleder et forhold med
Jakob, starter mandens de-
route. 

»Min redaktør og jeg har
arbejdet med at få det til at
være en historie, man ikke får
det dårligt af. Så der er lagt
fiktion på for at bløde op for
virkeligheden,« siger Jakob
Olrik.

Hvad gør den ubehagelige virke-
lighedsdimension, at det også er
en bog, der taler til sex- og fanta-
silivet?
»Der er et interessant dilem-
ma i os alle sammen. Der er
ting i os, som vi afstår fra, el-
ler som vi synes er moralsk
forkastelige, ulækre måske,
men alligevel kan det være
pirrende og opstemmende,«
svarer han og mener ikke, at
den virkelighedsnære di-
mension ødelægger bogens
virkning. 

Ingen erotisk mætning
”Natsværmer” udgives på
Politikens Forlag. Pressechef
Christina Ove Holm fortæl-
ler, at forlaget havde forven-
tet, at markedet var mættet af
erotisk litteratur. 

»Men hver gang vi holder
pause med de erotiske bøger,
f.eks. serien af Julie Kenner
”Slip mig fri” eller ”Tag mig”,
oplever vi, at læserne efter-
spørger nye bøger. Vi kan og-
så se på andre forlag, at salget

ikke er gået i stå. Derfor tror
vi fuldt og fast på Olriks nye
bog,« fortæller hun.

I slipstrømmen på hittet
”Fifty Shades of Grey” fra
2011 tog det danske marked
af erotisk litteratur til, men vi
har aldrig haft en dansk E. L.
James, forklarer Jakob Søn-
dergaard, der er redaktions-
chef på forlaget Rosinante &
Co. ”Pretty Ink” hedder det
”imprint”-forlag, som Rosi-
nante & Co. udgiver erotiske
bøger under, og de oplever
heller ikke, at markedet er
ved at aftage. 

»De erotiske udgivelser, vi
har, skal helst over en perio-
de præstere et femcifret salgs-
tal. Det er der ikke mange bø-
ger på det generelle bogmar-
ked, der gør. Men i denne
genre, med dette publikum,

kan det godt lade sig gøre,«
forklarer Jakob Søndergaard. 

En debatbog
De underliggende historier i
”Natsværmer” er grunden til,
at Jakob Olrik selv betegner
bogen som en debatbog.

»Det er en debatbog for-
midlet i en erotisk fortælling.
Med et greb, der hedder reali-
ty. Jeg hedder også Jakob i bo-
gen. Det er en slags reality-tv
bare i bogform. En underlig
hybrid,« forklarer han. Det,
han vil diskutere, er lidt mere
vagt. Og måske endda gam-
meldags: Det er parforhol-
det, tvangsmonogami, som
efter hans mening ikke fun-
gerer.

Du kalder den en debatbog, men
hvorfor skal man læse bogen?
»Jeg håber, man vil føle sig
underholdt og beriget. Sex-
scenerne har jeg lavet over de
mest hyppige kvindelige fan-
tasier. Der er både lægero-
manscener og ægte kærlig-
hedsscener. Jeg har også haft
studiegrupper, der har læst
bogen, så jeg er sikker på, den
har en virkning. Den op-
stemmer folk, men den skal
også gøre folk vrede og blød
om hjertet.«

Så den er skrevet til kvinder?
»Ja. Til kvinder og til de nys-
gerrige mænd.«

Sexologs erotiske roman opstod
som terapeutisk selvhjælp

LUNA SVARRER
luna.svarrer@jp.dk

BLÅ BOG

Jakob Olrik

Den 43-årige Jakob Olrik har 
ikke en formel uddannelse, men
kaldes ”sex- og samlivsekspert”.

Han etablerede sexolog- og
parterapiuddannelsen i 2006
sammen med Joan Ørting og var
rektor frem til 2009.

Han har skrevet bøgerne ”Mer’
og bedre sex”, 2010, og ”Kvinde,
kend din mand”, 2013. Romanen
”Natsværmer” udkommer i dag
på Politikens Forlag og koster
200 kr.

Han har desuden været vært 
og konceptudvikler på DR-
programmet ”I seng med DR2”.

Interview: Med udgangspunkt i sit eget liv og mødet med en smuk ung kvinde, der var 18 år yngre
end Jakob Olrik selv, har sexologen skrevet en »stærkt erotisk roman«. ”Natsværmer” hedder den.
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pader, og han bliver afhæn-
gig af hendes historier. Det
betyder også et møde med
hendes fortid: Kvinden har
fra sine teenageår, i det skjul-
te, arbejdet som eksklusiv
escortpige og haft kunder i de
danske erhvervs- og kultur-
kredse. Det faktum, og at hun
forbliver i sit erhverv, mens

hun indleder et forhold med
Jakob, starter mandens de-
route. 

»Min redaktør og jeg har
arbejdet med at få det til at
være en historie, man ikke får
det dårligt af. Så der er lagt
fiktion på for at bløde op for
virkeligheden,« siger Jakob
Olrik.

Hvad gør den ubehagelige virke-
lighedsdimension, at det også er
en bog, der taler til sex- og fanta-
silivet?
»Der er et interessant dilem-
ma i os alle sammen. Der er
ting i os, som vi afstår fra, el-
ler som vi synes er moralsk
forkastelige, ulækre måske,
men alligevel kan det være
pirrende og opstemmende,«
svarer han og mener ikke, at
den virkelighedsnære di-
mension ødelægger bogens
virkning. 

Ingen erotisk mætning
”Natsværmer” udgives på
Politikens Forlag. Pressechef
Christina Ove Holm fortæl-
ler, at forlaget havde forven-
tet, at markedet var mættet af
erotisk litteratur. 

»Men hver gang vi holder
pause med de erotiske bøger,
f.eks. serien af Julie Kenner
”Slip mig fri” eller ”Tag mig”,
oplever vi, at læserne efter-
spørger nye bøger. Vi kan og-
så se på andre forlag, at salget

ikke er gået i stå. Derfor tror
vi fuldt og fast på Olriks nye
bog,« fortæller hun.

I slipstrømmen på hittet
”Fifty Shades of Grey” fra
2011 tog det danske marked
af erotisk litteratur til, men vi
har aldrig haft en dansk E. L.
James, forklarer Jakob Søn-
dergaard, der er redaktions-
chef på forlaget Rosinante &
Co. ”Pretty Ink” hedder det
”imprint”-forlag, som Rosi-
nante & Co. udgiver erotiske
bøger under, og de oplever
heller ikke, at markedet er
ved at aftage. 

»De erotiske udgivelser, vi
har, skal helst over en perio-
de præstere et femcifret salgs-
tal. Det er der ikke mange bø-
ger på det generelle bogmar-
ked, der gør. Men i denne
genre, med dette publikum,

kan det godt lade sig gøre,«
forklarer Jakob Søndergaard. 

En debatbog
De underliggende historier i
”Natsværmer” er grunden til,
at Jakob Olrik selv betegner
bogen som en debatbog.

»Det er en debatbog for-
midlet i en erotisk fortælling.
Med et greb, der hedder reali-
ty. Jeg hedder også Jakob i bo-
gen. Det er en slags reality-tv
bare i bogform. En underlig
hybrid,« forklarer han. Det,
han vil diskutere, er lidt mere
vagt. Og måske endda gam-
meldags: Det er parforhol-
det, tvangsmonogami, som
efter hans mening ikke fun-
gerer.

Du kalder den en debatbog, men
hvorfor skal man læse bogen?
»Jeg håber, man vil føle sig
underholdt og beriget. Sex-
scenerne har jeg lavet over de
mest hyppige kvindelige fan-
tasier. Der er både lægero-
manscener og ægte kærlig-
hedsscener. Jeg har også haft
studiegrupper, der har læst
bogen, så jeg er sikker på, den
har en virkning. Den op-
stemmer folk, men den skal
også gøre folk vrede og blød
om hjertet.«

Så den er skrevet til kvinder?
»Ja. Til kvinder og til de nys-
gerrige mænd.«

Sexologs erotiske roman opstod
som terapeutisk selvhjælp

LUNA SVARRER
luna.svarrer@jp.dk

BLÅ BOG

Jakob Olrik

Den 43-årige Jakob Olrik har 
ikke en formel uddannelse, men
kaldes ”sex- og samlivsekspert”.

Han etablerede sexolog- og
parterapiuddannelsen i 2006
sammen med Joan Ørting og var
rektor frem til 2009.

Han har skrevet bøgerne ”Mer’
og bedre sex”, 2010, og ”Kvinde,
kend din mand”, 2013. Romanen
”Natsværmer” udkommer i dag
på Politikens Forlag og koster
200 kr.

Han har desuden været vært 
og konceptudvikler på DR-
programmet ”I seng med DR2”.

Interview: Med udgangspunkt i sit eget liv og mødet med en smuk ung kvinde, der var 18 år yngre
end Jakob Olrik selv, har sexologen skrevet en »stærkt erotisk roman«. ”Natsværmer” hedder den.

Interview

Interview
Et interview er både en metode til at få information fra kilder men kan også være 

en bestemt måde at skrive en artikel på.

Det giver læseren indsigt i en persons holdninger og viden om et bestemt emne. 

En interviewartikel indeholder ofte både journalistens spørgsmål og kildens 

svar, og journalisten skal stille åbne og neutrale spørgsmål. Det vil sige, at 

spørgsmålet kan besvares med mere end et ja og et nej, samt at spørgsmålet 

ikke må presse kilden til et bestemt svar.

http://newsdesk.dk


Artikeltyper

Newsdesk.dk

Side 8

En nyhedsartikel formidler nye informationer, eller at der er sket noget nyt. Den 
giver læseren svar på, hvad der er nyt, hvor det foregår, og hvem det vedrører. 

Den bygger på fakta samt citater fra kilder, der bekræfter nyheden, eller har en 
holdning til den. Hvis det indgår kritik fra en kilde, skal modparten altid have 
mulighed for at udtale sig. 

I en nyhed skal der helst være tale om information, som ingen har skrevet om 
før, og den er skrevet i et direkte og kontant sprog.
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Ingen skat 
af de første 
84.000 kr.
du tjener 
hvert år og 
max. 40 % 
af resten

I øvrigt mener vi:

»Fingrene væk.«
Beskeden var klar fra kom-

muneforeningen KL, da for-
handlerne tirsdag mødte op
i Finansministeriet til første
armlægning med regerin-
gen om næste års økonomi:

»Vi beder ikke om flere
penge, men om lov til at be-
holde dem, vi har. Vi skal
ikke skæres yderligere,« siger
borgmester Martin Damm
(V), formand for KL.

Dermed er den klassiske
replik fra KL – »Send flere
penge« – skiftet ud med et
mere sparsommeligt ønske,
mener kommunerne selv.

»Regeringen skal droppe
enhver tanke om at skære 1
pct. af budgetterne i det så-
kaldte omprioriteringsbi-
drag. De siger, at de alligevel
vil give dem tilbage til kom-
munerne senere, så hvorfor
overhovedet ulejlige sig,«
siger formanden med adres-
se til det bebudede omprio-
riteringsbidrag til en værdi
af 2,4 mia. kr.

Desuden ønsker KL også
uændrede vilkår, når det
gælder tilskuddet til de fat-
tigste kommuner på 3,5 mia.

kr. – det såkaldte finansie-
ringstilskud.

»Det er helt afgørende for
de mest udfordrede kommu-
ner, som har vigende skatte-
grundlag. De har simpelt
hen ikke pengene til at af-
holde de udgifter, som rege-
ringen beder os afholde,«
siger Martin Damm.

Hjort holder fast
Finansminister Claus Hjort
Frederiksen er godt klar over,
at omprioriteringsbidraget
bliver det store tema i årets
forhandlinger, men han hol-
der fast ved princippet:

»Det er mit klare udgangs-
punkt, at omprioriterings-
bidraget understøtter en
mere effektiv anvendelse af
vores fælles skattekroner –
og at det ikke er et urimeligt

krav,« lyder det i en skriftlig
kommentar.

Han fastholder ligeledes, at
bidraget kommer tilbage til
kommunerne til velfærdsop-
gaver, men at de ikke skal for-
deles af kommunerne selv,
enten ved de aktuelle økono-
miforhandlinger eller senere
på året under forhandlinger-
ne om finansloven.

Et stort tema i mødeloka-
lerne de kommende uger
bliver også flygtninge, og
den aktuelle pause i flygt-
ningestrømmen løser ikke
problemerne i kommuner-
ne, understreger Damm:

»Vi får jo i hvert fald ikke
færre udgifter end i år, for vi
skal stadig gøre en stor ind-
sats for de flygtninge, der er
kommet. Det bliver rundt
regnet til 60.000 ekstra bor-
gere, og det svarer jo til en
halvstor kommune.« 

Endelig ønsker KL at fast-
holde det nuværende an-
lægsniveau på godt 16 mia.
kr. bl.a. til nybyggeri og ved-
ligeholdelse af bygninger,
veje og grønne områder, men
det vil finansministeren på
ingen måde love på forhånd:

»Vi skal diskutere behovet
for at fortsætte den igangsat-
te tilpasning af de kommu-
nale anlægsinvesteringer,«
lyder det i det skriftlige svar,
og det kan godt oversættes i
retning af, at regeringen ger-
ne vil skære anlægsinveste-
ringerne ned.

KL til Claus Hjort: Hold
fingrene fra vores penge

HANNE FALL NIELSEN
hanne.fall.nielsen@jp.dk

N For en gangs skyld kræver
kommunerne ikke flere penge
ved økonomiforhandlingerne,
men regeringen vil ikke love
at lægge sparekniven væk.

Vi skal ikke skæres
yderligere.
Martin Damm (V),
formand for KL

Det var hårde beskyldnin-
ger, som Dansk Folkepartis
formand Kristian Thulesen
Dahl tirsdag sendte af sted
mod Europa-Parlamentets
ledelse i Bruxelles efter at
være blevet præsenteret for
en regning i millionklassen.

DF-formanden anklagede
parlamentets ledelse for at
træffe »politiske afgørelser«
og antydede, at EU-skeptiske
partier og grupper får stren-
gere behandling end de EU-
positive ditto. 

Kritikken kom, efter at
parlamentets præsidium
mandag aften slog fast, at
fonden Feld og partigruppen
Meld, som DF er medlem af
og europaparlamentarike-
ren Morten Messerschmidt
(DF) har været formand for,
har misbrugt EU-midler for
lige knap 3 mio. kr. – penge
som nu skal tilbagebetales.

»Det er en afgørelse, som
blandt andet er vendt imod

os, fordi vi er EU-modstan-
dere og EU-skeptikere,« sag-
de Kristian Thulesen Dahl til
TV 2 News.

»Det er nærliggende at tro,
at hvis vi havde argumente-
ret for et ja ved folkeafstem-
ningen (om retsforbeholdet
sidste år, red.), så var vi aldrig
løbet ind i de udfordringer.
Jeg tror, det er fordi vi er et
EU-skeptisk parti, og derfor
er der skarpere vurderinger
på andre præmisser,« uddy-
bede han over for DR.

I Bruxelles afviser Europa-
Parlamentet imidlertid en-
hver beskyldning om for-
skelsbehandling af DF:

»Alle partier og fondes ud-
gifter bliver verificeret på
samme måde, og har altid
været kontrolleret på sam-
me måde,« skriver Europa-
Parlamentets talsmand, Jau-
me Duch, til Jyllands-
Posten.

Gyldent håndtryk
Talsmanden tilføjer, at en
ekstern revisor kontrollerer
fakturaerne, og at Parlamen-
tets administration udfører
supplerende kontrol, hver
gang der er tegn på, at noget
ikke er efter bogen. 

Om den konkrete sag skri-
ver han:

»Parlamentets admini-
stration var meget omhyg-
gelig i sin undersøgelse af
disse regninger og af, hvor-
vidt reglerne for tilskud til
politiske partier og fonde er
overholdt. Desuden traf den
beslutningen i tæt samråd
med den juridiske tjeneste.«

Reglerne siger, at EU-mid-
ler ikke må bruges til infor-
mationskampagner og
events, som er direkte for-
bundet med en national
folkeafstemning. Indirekte
finansiering af nationale po-
litiske partier og deres kam-
pagner ved nationale valg er
også forbudt.

Det er disse regler, som
parlamentets ledelse altså
mener, at DF har brudt. Kri-
tikken retter sig blandt an-
det mod en annoncekam-
pagne om social dumping
og østarbejdere, en kampag-
ne forud for folketingsvalget
sidste år med billeder af Mes-
serschmidt og Kristian Thu-
lesen Dahl samt en video og
annoncekampagne fra
marts og april 2015, der op-
fordrede til at stemme nej til
at afskaffe retsforbeholdet.

EU-Parlamentet krævede
allerede i fjor 120.000 kr. til-
bagebetalt som følge af
Dansk Folkepartis sommer-

togt med skonnerten »Hal-
mø« før kommunalvalget i
2013. 

Ydermere var det misbrug
af EU-støtten, da Meld og
Feld i 2015 gav en tidligere
ansat konsulent 1,2 mio. kr. i
gyldent håndtryk. Ifølge

Jaume Duch var det et »me-
get tydeligt brud på regler-
ne« om EU-midler.

Dansk Folkeparti meddel-
te tirsdag, at partiet modvil-
ligt vil betale 1,6 mio. kr. til-
bage til EU, hvilket udgør
støtten til de omtalte kam-
pagnerne. 

Udestående på 1,3 mio. kr.
Det er dog stadig et åbent
spørgsmål, hvad der skal ske
med de resterende cirka 1,3
mio. kr., som skal tilbagebe-
tales. Dette beløb er primært
gået til det gyldne håndtryk,
der ganske vist blev besluttet
før Morten Messerschmidt
blev formand for Meld, men
som blev udbetalt, efter at
han havde overtaget posten.

Europa-Parlamentet har
endnu ikke besluttet, hvor-
dan det vil reagere, hvis ikke
hele erstatningskravet på 2,9
mio. kr. bliver tilbagebetalt.
En retssag kan – i yderste
konsekvens – komme på ta-
le, men i første omgang får
DF, Meld og Feld omkring 30
arbejdsdage til at betale reg-
ningen, oplyser parlamen-
tets pressechef.

Kristian Thulesen Dahl
vendte tirsdag ikke tilbage
på Jyllands-Postens henven-
delse.

Europa-Parlamentet afviser 
angreb fra Kristian Thulesen Dahl

STEEN A. JØRGENSSEN
steen.a.jorgenssen@jp.dk

FAKTA

Meld og Feld

EU-organisationerne Meld og
Feld skal i alt betale 2,9 mio.
kr. tilbage til EU-kassen.
Pengene, som bl.a. er gået til
en række af Dansk Folkepartis
annoncekampagner, er brugt i
strid med reglerne, mener Eu-
ropa-Parlamentets ledelse.

Meld Står for »Movement for a
Europe of Liberties and Demo-
cracy« og er en politisk partial-
liance, der består af EU-skepti-
ske partier, herunder Dansk
Folkeparti. Meld blev grund-
lagt i 2012 og er delvist finan-
sieret af EU. Morten Messer-
schmidt var formand i 2015.

Feld Står for »Foundation for a
Europe of Liberties and Demo-
cracy« og er en politisk fond
tilknyttet Meld. Også Feld har
modtaget støtte fra EU.

N Dansk Folkeparti tilbage-
betaler 1,6 mio. kr. til EU
efter en sag om misbrug,
men anklager samtidig parla-
mentets ledelse for negativ
særbehandling.

En tænketank tilknyttet Eu-
ropean People’s Party, en par-
tialliance i Europa-Parlamen-
tet, fjernede tirsdag sidste del
af en video med 10 argumen-
ter for, at briterne skal forbli-
ve medlem af EU. Det skete
efter et spørgsmål fra Jyl-
lands-Posten, om det var i
overensstemmelse med reg-
lerne, at videoen var produ-
ceret med finansiel støtte fra
Europa-Parlamentet.

Den 23. juni skal briterne
stemme om, hvorvidt Storbri-
tannien skal forblive medlem
af EU.Videoen om det britiske
valg er produceret af Wilfried
Martens Center for European
Studies, en tænketank tilknyt-
tet partialliancen European
People’s Parti, og til sidst i vi-
deoen oplyses det, at produk-
tionen har fået »finansiel støt-
te fra Europa-Parlamentet«.
José Luis Fontalba, kommuni-
kationschef i Wilfried Mar-
tens Centre for European Stu-
dies, at der er tale om en fejl.

»Videoen vil udelukkede
blive finansieret af centres eg-
ne ressourcer og derfor uaf-
hængigt af EU-Parlamentets
støtte,« skriver han i en mail. 

Kort efter var oplysningen
om den finansielle støtte fra
EU-Parlamentet fjernet.

MORTEN PIHL
morten.pihl@jp.dk

Video om EU
ændret efter
DF-ballade
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I øvrigt mener vi:

Det var hårde beskyldnin-
ger, som Dansk Folkepartis
formand Kristian Thulesen
Dahl tirsdag sendte af sted
mod Europa-Parlamentets
ledelse i Bruxelles efter at
være blevet præsenteret for
en regning i millionklassen.

DF-formanden anklagede
parlamentets ledelse for at
træffe »politiske afgørelser«
og antydede, at EU-skeptiske
partier og grupper får stren-
gere behandling end de EU-
positive ditto. 

Kritikken kom, efter at
parlamentets præsidium
mandag aften slog fast, at
fonden Feld og partigruppen
Meld, som DF er medlem af
og europaparlamentarike-
ren Morten Messerschmidt
(DF) har været formand for,
har misbrugt EU-midler for
lige knap 3 mio. kr. – penge
som nu skal tilbagebetales.

»Det er en afgørelse, som
blandt andet er vendt imod

os, fordi vi er EU-modstan-
dere og EU-skeptikere,« sag-
de Kristian Thulesen Dahl til
TV 2 News.

»Det er nærliggende at tro,
at hvis vi havde argumente-
ret for et ja ved folkeafstem-
ningen (om retsforbeholdet
sidste år, red.), så var vi aldrig
løbet ind i de udfordringer.
Jeg tror, det er fordi vi er et
EU-skeptisk parti, og derfor
er der skarpere vurderinger
på andre præmisser,« uddy-
bede han over for DR.

I Bruxelles afviser Europa-
Parlamentet imidlertid en-
hver beskyldning om for-
skelsbehandling af DF:

»Alle partier og fondes ud-
gifter bliver verificeret på
samme måde, og har altid
været kontrolleret på sam-
me måde,« skriver Europa-
Parlamentets talsmand, Jau-
me Duch, til Jyllands-
Posten.

Gyldent håndtryk
Talsmanden tilføjer, at en
ekstern revisor kontrollerer
fakturaerne, og at Parlamen-
tets administration udfører
supplerende kontrol, hver
gang der er tegn på, at noget
ikke er efter bogen. 

Om den konkrete sag skri-
ver han:

»Parlamentets admini-
stration var meget omhyg-
gelig i sin undersøgelse af
disse regninger og af, hvor-
vidt reglerne for tilskud til
politiske partier og fonde er
overholdt. Desuden traf den
beslutningen i tæt samråd
med den juridiske tjeneste.«

Reglerne siger, at EU-mid-
ler ikke må bruges til infor-
mationskampagner og
events, som er direkte for-
bundet med en national
folkeafstemning. Indirekte
finansiering af nationale po-
litiske partier og deres kam-
pagner ved nationale valg er
også forbudt.

Det er disse regler, som
parlamentets ledelse altså
mener, at DF har brudt. Kri-
tikken retter sig blandt an-
det mod en annoncekam-
pagne om social dumping
og østarbejdere, en kampag-
ne forud for folketingsvalget
sidste år med billeder af Mes-
serschmidt og Kristian Thu-
lesen Dahl samt en video og
annoncekampagne fra
marts og april 2015, der op-
fordrede til at stemme nej til
at afskaffe retsforbeholdet.

EU-Parlamentet krævede
allerede i fjor 120.000 kr. til-
bagebetalt som følge af
Dansk Folkepartis sommer-

togt med skonnerten »Hal-
mø« før kommunalvalget i
2013. 

Ydermere var det misbrug
af EU-støtten, da Meld og
Feld i 2015 gav en tidligere
ansat konsulent 1,2 mio. kr. i
gyldent håndtryk. Ifølge

Jaume Duch var det et »me-
get tydeligt brud på regler-
ne« om EU-midler.

Dansk Folkeparti meddel-
te tirsdag, at partiet modvil-
ligt vil betale 1,6 mio. kr. til-
bage til EU, hvilket udgør
støtten til de omtalte kam-
pagnerne. 

Udestående på 1,3 mio. kr.
Det er dog stadig et åbent
spørgsmål, hvad der skal ske
med de resterende cirka 1,3
mio. kr., som skal tilbagebe-
tales. Dette beløb er primært
gået til det gyldne håndtryk,
der ganske vist blev besluttet
før Morten Messerschmidt
blev formand for Meld, men
som blev udbetalt, efter at
han havde overtaget posten.

Europa-Parlamentet har
endnu ikke besluttet, hvor-
dan det vil reagere, hvis ikke
hele erstatningskravet på 2,9
mio. kr. bliver tilbagebetalt.
En retssag kan – i yderste
konsekvens – komme på ta-
le, men i første omgang får
DF, Meld og Feld omkring 30
arbejdsdage til at betale reg-
ningen, oplyser parlamen-
tets pressechef.

Kristian Thulesen Dahl
vendte tirsdag ikke tilbage
på Jyllands-Postens henven-
delse.

Europa-Parlamentet afviser 
angreb fra Kristian Thulesen Dahl

STEEN A. JØRGENSSEN
steen.a.jorgenssen@jp.dk
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Meld og Feld

EU-organisationerne Meld og
Feld skal i alt betale 2,9 mio.
kr. tilbage til EU-kassen.
Pengene, som bl.a. er gået til
en række af Dansk Folkepartis
annoncekampagner, er brugt i
strid med reglerne, mener Eu-
ropa-Parlamentets ledelse.

Meld Står for »Movement for a
Europe of Liberties and Demo-
cracy« og er en politisk partial-
liance, der består af EU-skepti-
ske partier, herunder Dansk
Folkeparti. Meld blev grund-
lagt i 2012 og er delvist finan-
sieret af EU. Morten Messer-
schmidt var formand i 2015.

Feld Står for »Foundation for a
Europe of Liberties and Demo-
cracy« og er en politisk fond
tilknyttet Meld. Også Feld har
modtaget støtte fra EU.

N Dansk Folkeparti tilbage-
betaler 1,6 mio. kr. til EU
efter en sag om misbrug,
men anklager samtidig parla-
mentets ledelse for negativ
særbehandling.

»Fingrene væk.«
Beskeden var klar fra kom-

muneforeningen KL, da for-
handlerne tirsdag mødte op
i Finansministeriet til første
armlægning med regerin-
gen om næste års økonomi:

»Vi beder ikke om flere
penge, men om lov til at be-
holde dem, vi har. Vi skal
ikke skæres yderligere,« siger
borgmester Martin Damm
(V), formand for KL.

Dermed er den klassiske
replik fra KL – »Send flere
penge« – skiftet ud med et
mere sparsommeligt ønske,
mener kommunerne selv.

»Regeringen skal droppe
enhver tanke om at skære 1
pct. af budgetterne i det så-
kaldte omprioriteringsbi-
drag. De siger, at de alligevel
vil give dem tilbage til kom-
munerne senere, så hvorfor
overhovedet ulejlige sig,«
siger formanden med adres-
se til det bebudede omprio-
riteringsbidrag til en værdi
af 2,4 mia. kr.

Desuden ønsker KL også
uændrede vilkår, når det
gælder tilskuddet til de fat-
tigste kommuner på 3,5 mia.

kr. – det såkaldte finansie-
ringstilskud.

»Det er helt afgørende for
de mest udfordrede kommu-
ner, som har vigende skatte-
grundlag. De har simpelt
hen ikke pengene til at af-
holde de udgifter, som rege-
ringen beder os afholde,«
siger Martin Damm.

Hjort holder fast
Finansminister Claus Hjort
Frederiksen er godt klar over,
at omprioriteringsbidraget
bliver det store tema i årets
forhandlinger, men han hol-
der fast ved princippet:

»Det er mit klare udgangs-
punkt, at omprioriterings-
bidraget understøtter en
mere effektiv anvendelse af
vores fælles skattekroner –
og at det ikke er et urimeligt

krav,« lyder det i en skriftlig
kommentar.

Han fastholder ligeledes, at
bidraget kommer tilbage til
kommunerne til velfærdsop-
gaver, men at de ikke skal for-
deles af kommunerne selv,
enten ved de aktuelle økono-
miforhandlinger eller senere
på året under forhandlinger-
ne om finansloven.

Et stort tema i mødeloka-
lerne de kommende uger
bliver også flygtninge, og
den aktuelle pause i flygt-
ningestrømmen løser ikke
problemerne i kommuner-
ne, understreger Damm:

»Vi får jo i hvert fald ikke
færre udgifter end i år, for vi
skal stadig gøre en stor ind-
sats for de flygtninge, der er
kommet. Det bliver rundt
regnet til 60.000 ekstra bor-
gere, og det svarer jo til en
halvstor kommune.« 

Endelig ønsker KL at fast-
holde det nuværende an-
lægsniveau på godt 16 mia.
kr. bl.a. til nybyggeri og ved-
ligeholdelse af bygninger,
veje og grønne områder, men
det vil finansministeren på
ingen måde love på forhånd:

»Vi skal diskutere behovet
for at fortsætte den igangsat-
te tilpasning af de kommu-
nale anlægsinvesteringer,«
lyder det i det skriftlige svar,
og det kan godt oversættes i
retning af, at regeringen ger-
ne vil skære anlægsinveste-
ringerne ned.

KL til Claus Hjort: Hold
fingrene fra vores penge

HANNE FALL NIELSEN
hanne.fall.nielsen@jp.dk

N For en gangs skyld kræver
kommunerne ikke flere penge
ved økonomiforhandlingerne,
men regeringen vil ikke love
at lægge sparekniven væk.

Vi skal ikke skæres
yderligere.
Martin Damm (V),
formand for KL

En tænketank tilknyttet Eu-
ropean People’s Party, en par-
tialliance i Europa-Parlamen-
tet, fjernede tirsdag sidste del
af en video med 10 argumen-
ter for, at briterne skal forbli-
ve medlem af EU. Det skete
efter et spørgsmål fra Jyl-
lands-Posten, om det var i
overensstemmelse med reg-
lerne, at videoen var produ-
ceret med finansiel støtte fra
Europa-Parlamentet.

Den 23. juni skal briterne
stemme om, hvorvidt Storbri-
tannien skal forblive medlem
af EU.Videoen om det britiske
valg er produceret af Wilfried
Martens Center for European
Studies, en tænketank tilknyt-
tet partialliancen European
People’s Parti, og til sidst i vi-
deoen oplyses det, at produk-
tionen har fået »finansiel støt-
te fra Europa-Parlamentet«.
José Luis Fontalba, kommuni-
kationschef i Wilfried Mar-
tens Centre for European Stu-
dies, at der er tale om en fejl.

»Videoen vil udelukkede
blive finansieret af centres eg-
ne ressourcer og derfor uaf-
hængigt af EU-Parlamentets
støtte,« skriver han i en mail. 

Kort efter var oplysningen
om den finansielle støtte fra
EU-Parlamentet fjernet.

MORTEN PIHL
morten.pihl@jp.dk

Video om EU
ændret efter
DF-ballade
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54
asylsøgere blev der
i sidste uge regi-
streret i Danmark,
hvilket er et af de
laveste antal, si-
den kontrollen
ved den dansk-ty-
ske grænse trådte i
kraft den 4. januar.
I den første uge
med grænsekon-
trol blev der 
registreret 641
asylsøgere.

Der er lande i verden, hvor
man risikerer at blive straf-
fet, hvis man kritiserer den
herskende religion.

Og det princip er Dan-
mark ifølge debattør og for-
fatter Flemming Rose godt
på vej til at følge efter, hvis
regeringen får vedtaget sit
forslag om indrejseforbud til
antidemokratiske prædikan-
ter. Blot er det i givet fald ik-
ke en religion, der ikke må
kritiseres, men demokratiet.

»Det er en form for ny, se-
kulær blasfemilov, hvor
man kriminaliserer det at
fordømme demokratiet.
Man gør demokratiet til et
religiøst dogme, som man
ikke må kritisere eller håne,
spotte og latterliggøre,« ly-
der det fra Rose, der er tidli-
gere kultur- og udlandsre-

daktør på Jyllands-Posten.
Han er uenig med anti-de-

mokraterne, men mener, at
de skal bekæmpes med argu-
menter – ikke med forbud.

»Vi har tidligere set, at ar-
gumenter var en effektiv
måde at få udstillet og de-le-
gitimeret fascismen, nazis-
men og kommunismen,« si-
ger Rose, som peger på, at
Danmarks Kommunistiske
Parti ikke blev forbudt under
Den Kolde Krig.

Krænker ytringsfriheden
Desuden er det sikkerheds-
mæssigt fornuftigt at lade
udenlandske antidemokra-
ter ytre sig i det åbne. Ellers
rykker det over på internet-
tet eller ned i kældermoské-
er, hvor det kan være svært
for PET at følge med. Men
måske vigtigst af alt, så stri-
der forslaget i hans øjne mod
en af de grundlæggende fri-
heder i Danmark:

»Helt principielt så kræn-
ker det det enkelte menne-
skes – i dette tilfælde antide-
mokraternes – ret til at ytre
sig,« siger Flemming Rose.

Da København sidste år
var ramt af terror, blev der fra
hele det politiske spektrum

lagt vægt på netop ytrings-
friheden. I det daværende
regeringsparti, Socialdemo-
kraterne, sagde statsminister
Helle Thorning-Schmidt i en
mindetale, at »vi møder vold
med demokrati«, mens ju-
stitsminister – og nuværen-
de formand – Mette Frede-
riksen i Berlingske bl.a.
skrev, at »du kan sige, hvad
du mener. Du er fri til at
overbevise andre, hvis du
kan«. 

Retsordfører Trine Bram-
sen slog fast, at »vores demo-
kratiske værdier er så stærke,
at vi ikke lader os kue af en
fej skudmand«.

I dag bakker partiet op om
et indrejseforbud, som skal
gælde ekstremister på en ny
liste, udformet af Udlændin-
gestyrelsen. Ifølge Trine
Bramsen blev idéen allerede
diskuteret for halvandet år
siden, og hun mener ikke, at
S har ændret holdning:

»Vi skal selvfølgelig også
argumentere og bruge den
stærke værdi, som er i ordet,
men jeg kan bare ikke se,
hvorfor vi ligefrem skal tage
imod hadprædikanter, der
alene kommer med det for-
mål at opfordre til had mod

bestemte befolkningsgrup-
per,« siger Bramsen, som til-
føjer, at Socialdemokraterne
også vil forbyde ekstremisti-
ske hjemmesider.

Kun for imamer
Katrine Winkel Holm er for-
mand for Trykkefrihedssel-
skabet, der kæmper for yt-
ringsfrihed og jævnligt kriti-
serer islam. Hun er tilhæn-
ger af den nye liste, men den
skal bruges varsomt:

»Helt grundlæggende har
vi ret til at beskytte vores fri-
hed ved at udelukke folk fra
at komme ind på dansk terri-
torium. Men det er meget
vigtigt, at forslaget bliver
formuleret præcist. Inger
Støjberg (udlændingemini-
ster, red.) taler om had og
ekstremisme, men der er
som sådan ikke noget i vejen
med at hade. Og hvis det bli-
ver for upræcist, så risikerer
vi at gå i hælene på Storbri-
tannien, som vedtog nogle
ret vagt formulerede regler
om had-ideologer, som man
har forsøgt at bruge til at hol-
de Geert Wilders (hollandsk
islamkritisk politiker, red.)
ude,« lyder det fra Katrine
Winkel Holm, der betegner

sig selv som ytringsfriheds-
realist og mener, at ekstre-
mist-listen skal rettes mod
imamer med en ekstremi-
stisk udlægning af islam.

»Man kan tale meget om
alverdens principper, men
man må også se på, hvor ”lo-
kummet brænder” – hvor
den konkrete trussel mod
det frie ord kommer fra og så
bekæmpe den. Og truslen
kommer ikke fra alle mulige
andre religioner, men fra is-
lam og fra imamer, som ek-
sempelvis prædiker krig
mod jøder, hvorefter Omar
el-Hussein går hen og angri-
ber jøderne,« siger hun.

Flemming Rose ærgrer sig
både over regeringsforslaget
og over, at Trykkefrihedssel-
skabet ikke afviser det. 

»I 10 år har de kritiseret
dem, der sagde ”ytringsfri-
hed, men”. Og nu støtter de
så et indrejseforbud mod an-
tidemokrater. Det udstiller i
virkeligheden deres hykleri.
Og desuden har regler, der er
målrettet ét område, det
med at blive udvidet. Så hvis
Trykkefrihedsselskabet en
dag selv bliver ramt af regler-
ne, så må man sige, at de selv
var med til at åbne ballet.«

Flemming Rose: Det skal være tilladt at
håne, spotte og latterliggøre demokratiet 
N Et indrejseforbud mod anti-
demokratiske prædikanter er
som en sekulær blasfemilov,
mener Flemming Rose. 

N Trykkefrihedsselskabet 
mener, at forslaget skal æn-
dres til kun at ramme imamer. 

MADS BONDE BROBERG
mads.bonde@jp.dk

Besparelser: Frem mod 2019 er Syddansk Universitet
(SDU) nødt til at lukke en række uddannelser, linjer og
forskningsmiljøer som konsekvens af regeringens spare-
krav til landets universiteter, der blev præsenteret i be-
gyndelsen af april.

Rektor på Syddansk Universitet Henrik Dam oplyser, at
de uddannelser, som bliver sparet væk, omfatter bl.a.
kandidatuddannelsen i Europæiske Studier, kandidatud-
dannelsen i Maritime Technology og diplomingeniørud-
dannelsen i Interaction Design, skriver TV 2/Fyn.

I dag udbyder SDU lidt over 220 uddannelser, men det
tal vil falde til lidt under 220.

»Vi kommer til at have et lidt lavere uddannelsesud-
bud, end vi har i dag, siger Henrik Dam og uddyber, at
også forskningsområderne bliver ramt af besparelser.

»Det har selvfølgelig en konsekvens for landet som
helhed, når vi laver mindre forskning. Forskning er jo
kimen til det, vi skal leve af fremover, så mindre forsk-
ning vil alt andet lige betyde mindre velstand fremover.«

Ifølge rektoren har de ramte uddannelser alle et lavt
optag af studerende og dårlig økonomi. /ritzau/

Universitet sparer på forskning

Ejendomsskat: Både Dansk
Folkeparti og De Konserva-
tive mener, at det er for-
kert, at Skatteministeriet
ifølge Politiken arbejder på
at udtænke barrierer, der
kan hindre, at hundredtu-
sindvis af boligejere klager
over Skats vurderinger.
Skatteministeriet frygter, at
boligejere vil overbebyrde
Skats klagesystem, hvis de
mener, at deres vurderin-

ger er fejlagtige. »Jeg synes
ikke, man skal opsætte bar-
rierer, så folk får sværere
ved at klage. Når man har
et system for ejendomsvur-
deringer, skal man også ha-
ve god mulighed for at ef-
terprøve det,« siger Dennis
Flydtkjær, skatteordfører
for Dansk Folkeparti. Også
De Konservative afviser, at
klageretten for boligejere
skal indskrænkes. /ritzau/

DF og K vil lade alle husejere klagele husejere klagele husejer
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Kampagne: Det var i strid
med reglerne, da Dansk
Folkeparti i april og de-
cember sidste år finansiere-
de annoncekampagner
med bl.a. profilen Morten
Messerschmidt for EU-
midler. Det afgjorde et
enigt EU-Parlaments poli-
tiske ledelse, Europa-Parla-
mentets præsidium, på et
møde mandag aften.

Afgørelsen betyder, at
den partialliance, Dansk
Folkeparti er en del af i EU-
regi – Meld – og den tilhø-
rende fond, Feld, skal tilba-
gebetale over 2,9 mio. kr.

DF’s annoncer alene ko-
ster Meld 458.687 kr. for at
have givet indirekte støtte
til et nationalt parti.

Det var EU-Parlamentets
generalsekretær, Klaus
Welle, der indstillede afgø-
relsen, efter hans embeds-
mænd har gransket sagen.

Partialliancen er tidlige-
re blevet kritiseret af parla-
mentets revisionsfirma for
at have rod i regnskabet. 

Det var inden avisens
deadline ikke muligt at få
en kommentar fra Morten
Messerschmidt, der tidlige-
re har kaldt sagen mod
ham »politisk chikane«.

Sidste år krævede EU-
Parlamentet at få tilbage-
betalt 120.000 kr. fra Meld,
efter at DF havde brugt EU-
midler til at arrangere et
sommertogt op til kommu-
nalvalget 2013. haue

EU: DF misbrugte EU-midler

Bølge: Mols-Linien og en skibsfører er ansvarlige for, at en
enorm bølge den 24. juli 2014 væltede ind over stranden
syd for Sjællands Odde og forårsagede en kvindes ben-
brud. Mandag har Retten i Holbæk idømt rederiet og
skibsføreren bøder på henholdsvis 30.000 og 7.500 kr. for
at have sejlet alt for hurtigt på en rute mellem Aarhus og
Sjællands Odde. Skibsføreren er fundet skyldig i ikke at
have overholdt betingelserne for rutesejlads, mens rede-
riet har forsømt at sikre, at sejladstilladelsen blev over-
holdt. Til TV Øst har den forurettede kvinde fortalt, at
hun opholdt sig på stranden, da bølgen kom væltende.
Da bølgen skyllede ind over land, tog den en lille træbåd
med, som ramte ind i knæet på kvinden. /ritzau/

Mols-Linien sejlede for hurtigt
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Besparelser: Frem mod 2019 er Syddansk Universitet
(SDU) nødt til at lukke en række uddannelser, linjer og
forskningsmiljøer som konsekvens af regeringens spare-
krav til landets universiteter, der blev præsenteret i be-
gyndelsen af april.

Rektor på Syddansk Universitet Henrik Dam oplyser, at
de uddannelser, som bliver sparet væk, omfatter bl.a.
kandidatuddannelsen i Europæiske Studier, kandidatud-
dannelsen i Maritime Technology og diplomingeniørud-
dannelsen i Interaction Design, skriver TV 2/Fyn.

I dag udbyder SDU lidt over 220 uddannelser, men det
tal vil falde til lidt under 220.

»Vi kommer til at have et lidt lavere uddannelsesud-
bud, end vi har i dag, siger Henrik Dam og uddyber, at
også forskningsområderne bliver ramt af besparelser.

»Det har selvfølgelig en konsekvens for landet som
helhed, når vi laver mindre forskning. Forskning er jo
kimen til det, vi skal leve af fremover, så mindre forsk-
ning vil alt andet lige betyde mindre velstand fremover.«

Ifølge rektoren har de ramte uddannelser alle et lavt
optag af studerende og dårlig økonomi. /ritzau/

Universitet sparer på forskning
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asylsøgere blev der
i sidste uge regi-
streret i Danmark,
hvilket er et af de
laveste antal, si-
den kontrollen
ved den dansk-ty-
ske grænse trådte i
kraft den 4. januar.
I den første uge
med grænsekon-
trol blev der 
registreret 641
asylsøgere.

Ejendomsskat: Både Dansk
Folkeparti og De Konserva-
tive mener, at det er for-
kert, at Skatteministeriet
ifølge Politiken arbejder på
at udtænke barrierer, der
kan hindre, at hundredtu-
sindvis af boligejere klager
over Skats vurderinger.
Skatteministeriet frygter, at
boligejere vil overbebyrde
Skats klagesystem, hvis de
mener, at deres vurderin-

ger er fejlagtige. »Jeg synes
ikke, man skal opsætte bar-
rierer, så folk får sværere
ved at klage. Når man har
et system for ejendomsvur-
deringer, skal man også ha-
ve god mulighed for at ef-
terprøve det,« siger Dennis
Flydtkjær, skatteordfører
for Dansk Folkeparti. Også
De Konservative afviser, at
klageretten for boligejere
skal indskrænkes. /ritzau/

DF og K vil lade alle husejere klage

Der er lande i verden, hvor
man risikerer at blive straf-
fet, hvis man kritiserer den
herskende religion.

Og det princip er Dan-
mark ifølge debattør og for-
fatter Flemming Rose godt
på vej til at følge efter, hvis
regeringen får vedtaget sit
forslag om indrejseforbud til
antidemokratiske prædikan-
ter. Blot er det i givet fald ik-
ke en religion, der ikke må
kritiseres, men demokratiet.

»Det er en form for ny, se-
kulær blasfemilov, hvor
man kriminaliserer det at
fordømme demokratiet.
Man gør demokratiet til et
religiøst dogme, som man
ikke må kritisere eller håne,
spotte og latterliggøre,« ly-
der det fra Rose, der er tidli-
gere kultur- og udlandsre-

daktør på Jyllands-Posten.
Han er uenig med anti-de-

mokraterne, men mener, at
de skal bekæmpes med argu-
menter – ikke med forbud.

»Vi har tidligere set, at ar-
gumenter var en effektiv
måde at få udstillet og de-le-
gitimeret fascismen, nazis-
men og kommunismen,« si-
ger Rose, som peger på, at
Danmarks Kommunistiske
Parti ikke blev forbudt under
Den Kolde Krig.

Krænker ytringsfriheden
Desuden er det sikkerheds-
mæssigt fornuftigt at lade
udenlandske antidemokra-
ter ytre sig i det åbne. Ellers
rykker det over på internet-
tet eller ned i kældermoské-
er, hvor det kan være svært
for PET at følge med. Men
måske vigtigst af alt, så stri-
der forslaget i hans øjne mod
en af de grundlæggende fri-
heder i Danmark:

»Helt principielt så kræn-
ker det det enkelte menne-
skes – i dette tilfælde antide-
mokraternes – ret til at ytre
sig,« siger Flemming Rose.

Da København sidste år
var ramt af terror, blev der fra
hele det politiske spektrum

lagt vægt på netop ytrings-
friheden. I det daværende
regeringsparti, Socialdemo-
kraterne, sagde statsminister
Helle Thorning-Schmidt i en
mindetale, at »vi møder vold
med demokrati«, mens ju-
stitsminister – og nuværen-
de formand – Mette Frede-
riksen i Berlingske bl.a.
skrev, at »du kan sige, hvad
du mener. Du er fri til at
overbevise andre, hvis du
kan«. 

Retsordfører Trine Bram-
sen slog fast, at »vores demo-
kratiske værdier er så stærke,
at vi ikke lader os kue af en
fej skudmand«.

I dag bakker partiet op om
et indrejseforbud, som skal
gælde ekstremister på en ny
liste, udformet af Udlændin-
gestyrelsen. Ifølge Trine
Bramsen blev idéen allerede
diskuteret for halvandet år
siden, og hun mener ikke, at
S har ændret holdning:

»Vi skal selvfølgelig også
argumentere og bruge den
stærke værdi, som er i ordet,
men jeg kan bare ikke se,
hvorfor vi ligefrem skal tage
imod hadprædikanter, der
alene kommer med det for-
mål at opfordre til had mod

bestemte befolkningsgrup-
per,« siger Bramsen, som til-
føjer, at Socialdemokraterne
også vil forbyde ekstremisti-
ske hjemmesider.

Kun for imamer
Katrine Winkel Holm er for-
mand for Trykkefrihedssel-
skabet, der kæmper for yt-
ringsfrihed og jævnligt kriti-
serer islam. Hun er tilhæn-
ger af den nye liste, men den
skal bruges varsomt:

»Helt grundlæggende har
vi ret til at beskytte vores fri-
hed ved at udelukke folk fra
at komme ind på dansk terri-
torium. Men det er meget
vigtigt, at forslaget bliver
formuleret præcist. Inger
Støjberg (udlændingemini-
ster, red.) taler om had og
ekstremisme, men der er
som sådan ikke noget i vejen
med at hade. Og hvis det bli-
ver for upræcist, så risikerer
vi at gå i hælene på Storbri-
tannien, som vedtog nogle
ret vagt formulerede regler
om had-ideologer, som man
har forsøgt at bruge til at hol-
de Geert Wilders (hollandsk
islamkritisk politiker, red.)
ude,« lyder det fra Katrine
Winkel Holm, der betegner

sig selv som ytringsfriheds-
realist og mener, at ekstre-
mist-listen skal rettes mod
imamer med en ekstremi-
stisk udlægning af islam.

»Man kan tale meget om
alverdens principper, men
man må også se på, hvor ”lo-
kummet brænder” – hvor
den konkrete trussel mod
det frie ord kommer fra og så
bekæmpe den. Og truslen
kommer ikke fra alle mulige
andre religioner, men fra is-
lam og fra imamer, som ek-
sempelvis prædiker krig
mod jøder, hvorefter Omar
el-Hussein går hen og angri-
ber jøderne,« siger hun.

Flemming Rose ærgrer sig
både over regeringsforslaget
og over, at Trykkefrihedssel-
skabet ikke afviser det. 

»I 10 år har de kritiseret
dem, der sagde ”ytringsfri-
hed, men”. Og nu støtter de
så et indrejseforbud mod an-
tidemokrater. Det udstiller i
virkeligheden deres hykleri.
Og desuden har regler, der er
målrettet ét område, det
med at blive udvidet. Så hvis
Trykkefrihedsselskabet en
dag selv bliver ramt af regler-
ne, så må man sige, at de selv
var med til at åbne ballet.«

Flemming Rose: Det skal være tilladt at
håne, spotte og latterliggøre demokratiet 
N Et indrejseforbud mod anti-
demokratiske prædikanter er
som en sekulær blasfemilov,
mener Flemming Rose. 

N Trykkefrihedsselskabet 
mener, at forslaget skal æn-
dres til kun at ramme imamer. 

MADS BONDE BROBERG
mads.bonde@jp.dk

Kampagne: Det var i strid
med reglerne, da Dansk
Folkeparti i april og de-
cember sidste år finansiere-
de annoncekampagner
med bl.a. profilen Morten
Messerschmidt for EU-
midler. Det afgjorde et
enigt EU-Parlaments poli-
tiske ledelse, Europa-Parla-
mentets præsidium, på et
møde mandag aften.

Afgørelsen betyder, at
den partialliance, Dansk
Folkeparti er en del af i EU-
regi – Meld – og den tilhø-
rende fond, Feld, skal tilba-
gebetale over 2,9 mio. kr.

DF’s annoncer alene ko-
ster Meld 458.687 kr. for at
have givet indirekte støtte
til et nationalt parti.

Det var EU-Parlamentets
generalsekretær, Klaus
Welle, der indstillede afgø-
relsen, efter hans embeds-
mænd har gransket sagen.

Partialliancen er tidlige-
re blevet kritiseret af parla-
mentets revisionsfirma for
at have rod i regnskabet. 

Det var inden avisens
deadline ikke muligt at få
en kommentar fra Morten
Messerschmidt, der tidlige-
re har kaldt sagen mod
ham »politisk chikane«.

Sidste år krævede EU-
Parlamentet at få tilbage-
betalt 120.000 kr. fra Meld,
efter at DF havde brugt EU-
midler til at arrangere et
sommertogt op til kommu-
nalvalget 2013. haue

EU: DF misbrugte EU-midler

Bølge: Mols-Linien og en skibsfører er ansvarlige for, at en
enorm bølge den 24. juli 2014 væltede ind over stranden
syd for Sjællands Odde og forårsagede en kvindes ben-
brud. Mandag har Retten i Holbæk idømt rederiet og
skibsføreren bøder på henholdsvis 30.000 og 7.500 kr. for
at have sejlet alt for hurtigt på en rute mellem Aarhus og
Sjællands Odde. Skibsføreren er fundet skyldig i ikke at
have overholdt betingelserne for rutesejlads, mens rede-
riet har forsømt at sikre, at sejladstilladelsen blev over-
holdt. Til TV Øst har den forurettede kvinde fortalt, at
hun opholdt sig på stranden, da bølgen kom væltende.
Da bølgen skyllede ind over land, tog den en lille træbåd
med, som ramte ind i knæet på kvinden. /ritzau/

Mols-Linien sejlede for hurtigt
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Kampagne: Det var i strid
med reglerne, da Dansk
Folkeparti i april og de-
cember sidste år finansiere-
de annoncekampagner
med bl.a. profilen Morten
Messerschmidt for EU-
midler. Det afgjorde et
enigt EU-Parlaments poli-
tiske ledelse, Europa-Parla-
mentets præsidium, på et
møde mandag aften.

Afgørelsen betyder, at
den partialliance, Dansk
Folkeparti er en del af i EU-
regi – Meld – og den tilhø-
rende fond, Feld, skal tilba-
gebetale over 2,9 mio. kr.

DF’s annoncer alene ko-
ster Meld 458.687 kr. for at
have givet indirekte støtte
til et nationalt parti.

Det var EU-Parlamentets
generalsekretær, Klaus
Welle, der indstillede afgø-
relsen, efter hans embeds-
mænd har gransket sagen.

Partialliancen er tidlige-
re blevet kritiseret af parla-
mentets revisionsfirma for
at have rod i regnskabet. 

Det var inden avisens
deadline ikke muligt at få
en kommentar fra Morten
Messerschmidt, der tidlige-
re har kaldt sagen mod
ham »politisk chikane«.

Sidste år krævede EU-
Parlamentet at få tilbage-
betalt 120.000 kr. fra Meld,
efter at DF havde brugt EU-
midler til at arrangere et
sommertogt op til kommu-
nalvalget 2013. haue

EU: DF misbrugte EU-midler

Bølge: Mols-Linien og en skibsfører er ansvarlige for, at en
enorm bølge den 24. juli 2014 væltede ind over stranden
syd for Sjællands Odde og forårsagede en kvindes ben-
brud. Mandag har Retten i Holbæk idømt rederiet og
skibsføreren bøder på henholdsvis 30.000 og 7.500 kr. for
at have sejlet alt for hurtigt på en rute mellem Aarhus og
Sjællands Odde. Skibsføreren er fundet skyldig i ikke at
have overholdt betingelserne for rutesejlads, mens rede-
riet har forsømt at sikre, at sejladstilladelsen blev over-
holdt. Til TV Øst har den forurettede kvinde fortalt, at
hun opholdt sig på stranden, da bølgen kom væltende.
Da bølgen skyllede ind over land, tog den en lille træbåd
med, som ramte ind i knæet på kvinden. /ritzau/
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Besparelser: Frem mod 2019 er Syddansk Universitet
(SDU) nødt til at lukke en række uddannelser, linjer og
forskningsmiljøer som konsekvens af regeringens spare-
krav til landets universiteter, der blev præsenteret i be-
gyndelsen af april.

Rektor på Syddansk Universitet Henrik Dam oplyser, at
de uddannelser, som bliver sparet væk, omfatter bl.a.
kandidatuddannelsen i Europæiske Studier, kandidatud-
dannelsen i Maritime Technology og diplomingeniørud-
dannelsen i Interaction Design, skriver TV 2/Fyn.

I dag udbyder SDU lidt over 220 uddannelser, men det
tal vil falde til lidt under 220.

»Vi kommer til at have et lidt lavere uddannelsesud-
bud, end vi har i dag, siger Henrik Dam og uddyber, at
også forskningsområderne bliver ramt af besparelser.

»Det har selvfølgelig en konsekvens for landet som
helhed, når vi laver mindre forskning. Forskning er jo
kimen til det, vi skal leve af fremover, så mindre forsk-
ning vil alt andet lige betyde mindre velstand fremover.«

Ifølge rektoren har de ramte uddannelser alle et lavt
optag af studerende og dårlig økonomi. /ritzau/

Universitet sparer på forskning

54
asylsøgere blev der
i sidste uge regi-
streret i Danmark,
hvilket er et af de
laveste antal, si-
den kontrollen
ved den dansk-ty-
ske grænse trådte i
kraft den 4. januar.
I den første uge
med grænsekon-
trol blev der 
registreret 641
asylsøgere.

Ejendomsskat: Både Dansk
Folkeparti og De Konserva-
tive mener, at det er for-
kert, at Skatteministeriet
ifølge Politiken arbejder på
at udtænke barrierer, der
kan hindre, at hundredtu-
sindvis af boligejere klager
over Skats vurderinger.
Skatteministeriet frygter, at
boligejere vil overbebyrde
Skats klagesystem, hvis de
mener, at deres vurderin-

ger er fejlagtige. »Jeg synes
ikke, man skal opsætte bar-
rierer, så folk får sværere
ved at klage. Når man har
et system for ejendomsvur-
deringer, skal man også ha-
ve god mulighed for at ef-
terprøve det,« siger Dennis
Flydtkjær, skatteordfører
for Dansk Folkeparti. Også
De Konservative afviser, at
klageretten for boligejere
skal indskrænkes. /ritzau/

DF og K vil lade alle husejere klage

Der er lande i verden, hvor
man risikerer at blive straf-
fet, hvis man kritiserer den
herskende religion.

Og det princip er Dan-
mark ifølge debattør og for-
fatter Flemming Rose godt
på vej til at følge efter, hvis
regeringen får vedtaget sit
forslag om indrejseforbud til
antidemokratiske prædikan-
ter. Blot er det i givet fald ik-
ke en religion, der ikke må
kritiseres, men demokratiet.

»Det er en form for ny, se-
kulær blasfemilov, hvor
man kriminaliserer det at
fordømme demokratiet.
Man gør demokratiet til et
religiøst dogme, som man
ikke må kritisere eller håne,
spotte og latterliggøre,« ly-
der det fra Rose, der er tidli-
gere kultur- og udlandsre-

daktør på Jyllands-Posten.
Han er uenig med anti-de-

mokraterne, men mener, at
de skal bekæmpes med argu-
menter – ikke med forbud.

»Vi har tidligere set, at ar-
gumenter var en effektiv
måde at få udstillet og de-le-
gitimeret fascismen, nazis-
men og kommunismen,« si-
ger Rose, som peger på, at
Danmarks Kommunistiske
Parti ikke blev forbudt under
Den Kolde Krig.

Krænker ytringsfriheden
Desuden er det sikkerheds-
mæssigt fornuftigt at lade
udenlandske antidemokra-
ter ytre sig i det åbne. Ellers
rykker det over på internet-
tet eller ned i kældermoské-
er, hvor det kan være svært
for PET at følge med. Men
måske vigtigst af alt, så stri-
der forslaget i hans øjne mod
en af de grundlæggende fri-
heder i Danmark:

»Helt principielt så kræn-
ker det det enkelte menne-
skes – i dette tilfælde antide-
mokraternes – ret til at ytre
sig,« siger Flemming Rose.

Da København sidste år
var ramt af terror, blev der fra
hele det politiske spektrum

lagt vægt på netop ytrings-
friheden. I det daværende
regeringsparti, Socialdemo-
kraterne, sagde statsminister
Helle Thorning-Schmidt i en
mindetale, at »vi møder vold
med demokrati«, mens ju-
stitsminister – og nuværen-
de formand – Mette Frede-
riksen i Berlingske bl.a.
skrev, at »du kan sige, hvad
du mener. Du er fri til at
overbevise andre, hvis du
kan«. 

Retsordfører Trine Bram-
sen slog fast, at »vores demo-
kratiske værdier er så stærke,
at vi ikke lader os kue af en
fej skudmand«.

I dag bakker partiet op om
et indrejseforbud, som skal
gælde ekstremister på en ny
liste, udformet af Udlændin-
gestyrelsen. Ifølge Trine
Bramsen blev idéen allerede
diskuteret for halvandet år
siden, og hun mener ikke, at
S har ændret holdning:

»Vi skal selvfølgelig også
argumentere og bruge den
stærke værdi, som er i ordet,
men jeg kan bare ikke se,
hvorfor vi ligefrem skal tage
imod hadprædikanter, der
alene kommer med det for-
mål at opfordre til had mod

bestemte befolkningsgrup-
per,« siger Bramsen, som til-
føjer, at Socialdemokraterne
også vil forbyde ekstremisti-
ske hjemmesider.

Kun for imamer
Katrine Winkel Holm er for-
mand for Trykkefrihedssel-
skabet, der kæmper for yt-
ringsfrihed og jævnligt kriti-
serer islam. Hun er tilhæn-
ger af den nye liste, men den
skal bruges varsomt:

»Helt grundlæggende har
vi ret til at beskytte vores fri-
hed ved at udelukke folk fra
at komme ind på dansk terri-
torium. Men det er meget
vigtigt, at forslaget bliver
formuleret præcist. Inger
Støjberg (udlændingemini-
ster, red.) taler om had og
ekstremisme, men der er
som sådan ikke noget i vejen
med at hade. Og hvis det bli-
ver for upræcist, så risikerer
vi at gå i hælene på Storbri-
tannien, som vedtog nogle
ret vagt formulerede regler
om had-ideologer, som man
har forsøgt at bruge til at hol-
de Geert Wilders (hollandsk
islamkritisk politiker, red.)
ude,« lyder det fra Katrine
Winkel Holm, der betegner

sig selv som ytringsfriheds-
realist og mener, at ekstre-
mist-listen skal rettes mod
imamer med en ekstremi-
stisk udlægning af islam.

»Man kan tale meget om
alverdens principper, men
man må også se på, hvor ”lo-
kummet brænder” – hvor
den konkrete trussel mod
det frie ord kommer fra og så
bekæmpe den. Og truslen
kommer ikke fra alle mulige
andre religioner, men fra is-
lam og fra imamer, som ek-
sempelvis prædiker krig
mod jøder, hvorefter Omar
el-Hussein går hen og angri-
ber jøderne,« siger hun.

Flemming Rose ærgrer sig
både over regeringsforslaget
og over, at Trykkefrihedssel-
skabet ikke afviser det. 

»I 10 år har de kritiseret
dem, der sagde ”ytringsfri-
hed, men”. Og nu støtter de
så et indrejseforbud mod an-
tidemokrater. Det udstiller i
virkeligheden deres hykleri.
Og desuden har regler, der er
målrettet ét område, det
med at blive udvidet. Så hvis
Trykkefrihedsselskabet en
dag selv bliver ramt af regler-
ne, så må man sige, at de selv
var med til at åbne ballet.«

Flemming Rose: Det skal være tilladt at
håne, spotte og latterliggøre demokratiet 
N Et indrejseforbud mod anti-
demokratiske prædikanter er
som en sekulær blasfemilov,
mener Flemming Rose. 

N Trykkefrihedsselskabet 
mener, at forslaget skal æn-
dres til kun at ramme imamer. 

MADS BONDE BROBERG
mads.bonde@jp.dk
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PARIS

F or nyligt lagde Fran-
cois Hollande vejen
forbi landbrugsmes-
sen i Paris. Det årlige

træf af bønder, fantastiske
fødevarer og nysgerrige be-
søgende er en vigtig begiven-
hed i alle franske præsiden-
ters liv.

Men bønderne stod ikke
ligefrem med åbne arme og
friskmalket mælk, da præsi-
denten ankom.

»Skrid!« og »bundrådden!«
lød det.

Selv ikke, da han stod i
båsen hos en brun kvie og –
måske for at hente lidt støtte
– holdt den i det ene horn,
lod de ham være i fred.

Det hele blev foreviget af
fransk tv og står i skarp kon-
trast til dengang, da Hollan-
de lige var blevet valgt.

Her kunne han i ro og fred
sludre med bønder og andre
besøgende. Det er fire år
siden. Fredag var årsdagen
for valget i 2012. 

Siden er stort set intet gået,
som Hollande havde plan-
lagt det. Modtagelsen på
landbrugsmessen er da heller
ikke nogen undtagelse. Hol-

lande er efterhånden blevet
”buhet af” mange gange. 

Men messen er sigende for,
hvor skuffede franskmænde-
ne er over deres præsident.
Både når det kommer til for-
men og indholdet.

Kvinder og katastrofer
Hvad angår formen havde
Hollande lovet dem at være
en ”normal præsident”,
underforstået et mandat
uden hverken personlige
eller politiske skandaler.

Set med nordiske øjne kan
det virke som et minimum.
Men Hollandes forgængere
er ofte endt som storleveran-
dører af uheldige avisfor-
sider, og derfor gav løftet håb
om bedre tider.

Men knap var præsidenten
og hans nye regering trådt til,
før budgetministeren måtte
indrømme, at han havde
”glemt” at fortælle de franske
skattemyndigheder om en
konto i Schweiz. En lang ræk-
ke højtplacerede poster i det
offentlige er også blevet besat
af venner og bekendte. 

Endelig er det på ingen
måde lykkedes præsidenten
at holde sit privatliv privat.
Derfor ved hele verden nu, at
han var sin daværende kære-
ste, Valérie Trierweiler, utro
med skuespillerinden Julie

Gayet. Havde disse eskapa-
der været Hollandes eneste
fejltrin, ville franskmænde-
ne såmænd nok have tilgivet
ham. Men heller ikke, når det
kommer til indholdet, har
han leveret varen. 

Hans vigtigste løfte var at
knække arbejdsløshedskur-
ven. I første omgang forsøgte
Hollande sig med en af de
mest profilerede idéer fra sit
valgprogram, nemlig den så-
kaldte generationskontrakt.
Den gik ud på, at en virksom-
hed fik 4.000 euro i hjælp om
året i tre år, hvis man fast-
ansatte en ung person og
samtidigt beholdt den pensi-
onsmodne medarbejder,
som den unge egentligt skul-
le erstatte.

Det var håbet, at kontrak-
ten ville sende op mod en
halv mio. i arbejde før 2017.
Men foreløbigt er der blot
underskrevet 40.300 kon-
trakter, fordi konceptet er for
indviklet. F.eks. ændrer
reglerne sig ud fra, hvor man-
ge ansatte der er i firmaet. 

Rykkede mod midten
Da den form for initiativer
ikke fungerede, skiftede Hol-
lande ikke kun taktik, men
nærmest ideologi. Halvvejs
igennem sit mandat forlod
han til stor fortrydelse for

venstrefløjen sit klassisk
socialistiske valgprogram og
landede et sted mellem soci-
aldemokratiet og sociallibe-
ralismen.

Her hører han oprindeligt
også til. Men det betyder
ikke, at han har fået arbejds-
løsheden bragt ned. Hans
vigtigste greb har bestået i at
give franske virksomheder
skattelettelser for 41 mia.
euro frem til 2017. Mere præ-
cist slipper virksomhederne
for at betale deres andel af de
ansattes forsikring og andre
sociale ydelser. 

En undersøgelse viste i
2015, at det i alt har skabt
eller reddet i omegnen af
120.000 arbejdspladser –
langt under forventninger-
ne.

Ser man på den berømte
kurve for antallet af arbejds-
løse, har den indtil for nyligt
ikke givet grund til håb. Om-
trent 10 pct. af arbejdsstyr-
ken står uden job. For de
unge er tallet noget højere,
for her er tæt på hver fjerde
uden arbejde.

De dårlige resultater har
sendt Hollande dybere ned i
meningsmålingerne, end
nogen anden præsident før
ham. I denne uge viste en af
dem, at blot 16 pct. af befolk-
ningen har tiltro til ham. 

Det eneste, som har knæk-
ket Hollandes dybdesøgende
popularitetskurve, er tragisk
nok de to terrorangreb, som
ramte Frankrig i 2015. Hver
gang viste befolkningen sin
opbakning til regeringen og
præsidenten i tiden efter. 

Men den slags varer ikke
evigt. Slet ikke, når præsiden-
ten erklærer landet i undta-
gelsestilstand i flere måne-
der. Det har bragt Hollande
yderligere på kollissionskurs
med venstrefløjen, for und-
tagelsestilstanden giver poli-
tiet og ordensmagten større
beføjelser. 

Ensrettet lovforslag
Det samme gjaldt forslaget
om, at personer, der dømmes
for terror eller forsøg herpå,
kan miste deres nationalitet.
Eftersom man ikke kan tage
nationaliteten fra personer,
der kun har en af slagsen, ret-
tede lovforslaget sig indirek-
te imod indvandrere. 

I øjeblikket sker kollisio-
nerne især på Place de la Ré-
publique, hvor unge nu hver
aften har været forsamlet i
over en måned for at prote-
stere. Kritikken går på rege-
ringen generelt, men retter
sig specifikt imod en ny
arbejdsmarkedsreform.

Idéen er at gøre det mindre

dyrt at fyre. Igen er Hollan-
des fromme håb selvfølgelig
at få virksomhederne til at
hyre. Men siden reformen er
blevet fremlagt, har fagfor-
eninger og unge været på ga-
den. 

Spørgsmålet om arbejds-
løshedskurven er ikke kun
vigtigt, fordi fransk økonomi
gisper efter ilt. Bliver den ikke
knækket, vil Hollande nem-
lig ikke genopstille i 2017.
Det er i hvert fald, hvad han
har lovet.

Meget tyder dog på, at han
allerede er gået i gang med
kampagnen til præsidentval-
get. F.eks. har han i løbet af de
seneste tre måneder lovet
små lønforhøjelser og skatte-
lettelser til bl.a. de husstan-
de, som har den laveste ind-
tægt; lærerne og landmæn-
dene. Samtidigt var de sene-
ste tal over arbejdsløse for en
gangs skyld positive.

Om det varer ved – og giver
Hollande alibi til at genop-
stille – vil tiden vise. Selv er-
kender præsidenten ifølge en
bog, som udkommer den 11.
maj, at:

»Det er ikke muligt at være
kandidat, hvis arbejdsløs-
heden vokser, men det er
muligt ikke at blive valgt,
selv om arbejdsløsheden er
faldet.«

I fire år har Francois Hollande været Frankrigs præsident. Nu spørger
alle sig selv, om han tør stille op igen. Foto: Michel Euler

Portræt: Efter fire år er franskmændene mere trætte af Francois Hollande, end de har været af
nogen anden præsident. Alligevel prøver han sandsynligvis at genopstille til posten i 2017.
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Francois Hollande

Fylder 62 år den 12. august.

Han blev valgt til Frankrigs
præsident den 6. maj 2012, hvor
han slog sin konservative for-
gænger, Nicolas Sarkozy, ved at
opnå 51.64 pct. af stemmerne.

Ligesom mange andre franske
politikere er Hollande uddannet
fra den prestigefulde skole
Ecole Nationale d’Administra-
tion. 

Siden ungdommen er han styret
imod politikken, og fra 1997-
2008 var han formand for
socialistpartiet. 

Francois Hollande har tidligere
dannet par sammen med Frank-
rigs klimaminister, Ségolène
Royal; de to har fire børn sam-
men. 

Franske præsidenter måles på, om de har et godt forhold til Tysklands kansler. I begyndelsen gik det skidt
for Hollande, men siden har han og Angela Merkel fundet ud af at arbejde sammen. Foto: Thibault Camus/AP

To store terrorangreb har ramt Frankrig under Francois Hollande. Her ses præsidenten under en minde-
ceremoni på årsdagen for angrebet i januar. Foto: Alain Nogues/JBV News/Polaris
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F or nyligt lagde Fran-
cois Hollande vejen
forbi landbrugsmes-
sen i Paris. Det årlige

træf af bønder, fantastiske
fødevarer og nysgerrige be-
søgende er en vigtig begiven-
hed i alle franske præsiden-
ters liv.

Men bønderne stod ikke
ligefrem med åbne arme og
friskmalket mælk, da præsi-
denten ankom.

»Skrid!« og »bundrådden!«
lød det.

Selv ikke, da han stod i
båsen hos en brun kvie og –
måske for at hente lidt støtte
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lod de ham være i fred.
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sludre med bønder og andre
besøgende. Det er fire år
siden. Fredag var årsdagen
for valget i 2012. 

Siden er stort set intet gået,
som Hollande havde plan-
lagt det. Modtagelsen på
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vigtigt, fordi fransk økonomi
gisper efter ilt. Bliver den ikke
knækket, vil Hollande nem-
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Det er i hvert fald, hvad han
har lovet.

Meget tyder dog på, at han
allerede er gået i gang med
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get. F.eks. har han i løbet af de
seneste tre måneder lovet
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tægt; lærerne og landmæn-
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gangs skyld positive.
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stille – vil tiden vise. Selv er-
kender præsidenten ifølge en
bog, som udkommer den 11.
maj, at:

»Det er ikke muligt at være
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heden vokser, men det er
muligt ikke at blive valgt,
selv om arbejdsløsheden er
faldet.«

I fire år har Francois Hollande været Frankrigs præsident. Nu spørger
alle sig selv, om han tør stille op igen. Foto: Michel Euler
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»Kom godt hjem, hav en god
ferie og nyd det gode vejr.«

AGF-træner Glen Ridders-
holm prøvede at udvise over-
skud, da han efter finalene-
derlaget på 1-2 havde svaret
på spørgsmål og var kommet
med sin udlægning af den in-
tense fodboldkamp.

Ansigtet på den blonde
fodboldtræner med ansvaret
for at genrejse AGF efter 20
års slummer fortalte dog, at
han var skuffet. Meget skuf-
fet. Men også stolt over sit
holds indsats.

»Kollektivt spillede vi en
kamp på et meget højt ni-
veau. Men i forhold til mod-
standerne mangler vi et par
spillere, som har den kynis-
me og individuelle kvalitet,
der betyder, at de små situati-
oner falder ud til vores fordel.
Det var jo to tilfældigheder,
der førte til begge deres mål,

og da viste FCK individuel
klasse,« erkendte Glen Rid-
dersholm, klædt på til fest
med nellike i knaphullet,
lommetørklæde med AGF-
broderi og AGF-nål i rever-
sen.

»Kampen var i mine øjne
helt tæt, men med et fortjent
udfald. Uanset hvad så kan
dette blive en løftestang for
holdet. Når vi får arbejdet vi-
dere og får udført de justerin-
ger, vi skal have lavet de næ-
ste transfervinduer, så vil vi se
et hold, der begynder at ud-
vikle sig yderligere i en posi-

tiv retning,« sagde AGF-træ-
neren.

En fantastisk kamp
»AGF spillede en fantastisk
kamp, vi spillede taktisk dyg-
tigt, og FCK havde slet ikke
den kontrol, de sædvanligvis
har. De var nødt til at sparke
lange bolde op til deres angri-
bere. Det var fordi, at vi var
godt indstillede. Hvis FCK
havde en dårlig dag, så kunne
det jo være, at det var fordi
FCK mødte et hold, der gjor-
de det rigtig godt,« kom det
fra AGF-træneren, der kunne

se, at hans spillere i perioder
havde det fysiske overskud.

»Det var en hård kamp for
os, for vi har ikke spillet man-
ge af denne type kampe. Så i
få perioder har vi ikke initia-
tivet, da slap vi lidt i presset
og søgte ikke duellerne. Når
vi havde overskud, så spillede
vi fremadrettet i forsvaret, og
det gav pres på dem,« kom
det fra Glen Riddersholm.

Årets pokalfighter blev
William Kvist, men Glen Rid-
dersholm ville have stemt på
en AGF’er, hvis han havde
haft muligheden.

»Der var mange at vælge
imellem. Jeg vil helst rose kol-
lektivet. Vi har ikke de store
stjerner ud over ”Duncan”,
som gjorde det rigtig godt,
han scorede og kæmpede
med en enorm vindervilje.
Der er også Niklas Backman,
og Josip Elez spiller med et
enormt overskud og en ro,
som man sjældent ser hos en
ung spiller,« sagde han.

AGF spillede foran cirka
18.000 af deres egne fans, og
det glædede ham.

»Det var fantastisk propa-
ganda for dansk fodbold.

»Det er sådan, vi skal levere i 40 kampe om året«
N AGF-træner Glen Ridders-
holm kunne i skuffelsen se en
udvikling, efter at AGF havde
tabt årets pokalfinale 1-2.

JESPER ENGMANN
jesper.engmann@jp.dk

S tåle Solbakken knyt-
tede næven og gik for
en stund ned i knæ
midt i sin sejrsrus. Så

betød den pokaltitel alligevel
lidt. Nordmanden havde lidt
kækt inden finalen sagt, at li-
gegyldigt om FCK vandt eller
ej, ville kampen jo ikke give
Champions League-kvalifi-
kation. Jublen var aftaget på
pressemødet efter fejringen
af sejren på banen. Men glæ-
den var stadig til stede.

»Ja, det betyder rigtig me-
get at vinde den her turne-
ring for os. Der har været rig-
tig mange spillere med til at
sikre det hele vejen igennem.
Vi taler typer som Keita og
Kaminski. Det er en god sejr
for gruppen,« sagde Ståle Sol-
bakken.

De afgørende spillere i po-
kalsejren på 2-1 over AGF må
dog begge betragtes som
stamspillere. Nicolai Jørgen-
sen scorede kampens flotte-
ste mål i første halvleg ved at
lægge bolden ind med hæ-
len. Pokalfighter William
Kvist scorede det vigtigste
med under et kvarter igen.

Fantastisk kulisse
Cirka to timer tidligere havde
pokaldagen allerede leveret,
inden Jørgensen, Kvist og de
20 andre startere trådte ind
til kamp. Nyhavn var fyldt
med feststemte FCK-fans fra
før middag. De sociale me-
dier viste, at det samme var

tilfældet på landevejene med
AGF-tilhængere rejsende i
busser og biler mod hoved-
staden for at bakke op om
Aarhus. Festen blev gradvist
bygget op hos begge fangrup-
per i Fælledparken, i takt
med det antal liter øl som
blev skyllet ned, inden Øster
Allé blev krydset, og alle røde
plastiksæder fra baneniveau
til højest mulige luftlag fyldt
op. Den blå himmel, som-
mersolen og landets to stør-
ste byer repræsenteret lige-
ligt fordelt og begge i hvidt
var et syn, som satte sig på
nethinden.

Det havde simpelthen højt
europæisk format.

En europæisk stil havde
man også nede på sidelinjen
med rivaliseringen mellem
Ståle Solbakken og Glen Rid-
dersholm. Det er ikke set ma-
gen til herhjemme førhen og
gav et ekstra krydderi til den
elektriske stemning. Glen
Riddersholm synes, at Ståle
Solbakken er arrogant og
»pissebange for at møde
ham«. Ståle Solbakken ser
AGF-kollegaen som en, der
taler i selvfølgeligheder og ik-
ke har fundet ud af, at alle an-
dre cheftrænere også arbej-
der med at opbygge en vin-
derkultur.

”Duncan” med stor kamp
Gennem forårssæsonen er
tophold som AaB, FC Midt-
jylland og Sønderjyske ble-
vet blæst bagover i Parken,
når FCK for alvor har trådt på
gaspedalen. Sådan gik det ik-

ke med AGF. Aarhusianerne
kom vel over kampens indle-
dende periode, hvor man for
spændingens skyld kunne
have frygtet en tidlig FCK-af-
gørelse. I stedet fandt kam-
pen nogle minutters tom-
gang, hvor den fantastiske
kulisse ikke længere kunne

skabe den ultimative ople-
velse. Der skulle mål til. Og
det kom der. Kasper Kusk
blev uheldig helt ved at læg-
ge op til Nicolai Jørgensens
fremragende åbningsmål og
minutter derefter gå ud med
en skade, der brød op. Mor-
ten ”Duncan” Rasmussens

scoring før pausen ændrede
finalen fra en oplevelse til
mindeværdig. Brølet fra de
18.000 fremmødte AGF-fans
er tæt på ikke at være hørt hø-
jere i Parken dette forår. Den
jubel bekræftede mavefor-
nemmelsen. En sejr virkede
grundlæggende som mere

vigtig for dem med Aarhus-
blod i årene.

Derfor var Glen Ridders-
holm også ærgerlig over, at
hans hold ikke kunne levere
et pokaltrofæ.

»Vi taber til Danmarks
bedste hold, men spiller en
virkelig flot, kollektiv kamp.

Sejren betød 
alligevel
noget for 
Solbakken 

William Kvist, der scorede det afgørende mål og blev kåret som pokalfighter, løfter Thomas Delaney i jubel efter sejren. Til højre en skuffet 
Morten ”Duncan” Rasmussen, der scorede AGF’s mål. Foto: Gregers Tycho

Pokalfinale: Hvad der havde været
årtiers triumf for AGF, blev endnu en
titel til samlingen for FC København.
FCK’s europæiske udsigter er ikke så
lyse som for fem år siden, ifølge Ståle
Solbakken.

SØREN LISSNER
soeren.lissner@jp.dk
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Ståle Solbakken og Glen Rid-
dersholm. Det er ikke set ma-
gen til herhjemme førhen og
gav et ekstra krydderi til den
elektriske stemning. Glen
Riddersholm synes, at Ståle
Solbakken er arrogant og
»pissebange for at møde
ham«. Ståle Solbakken ser
AGF-kollegaen som en, der
taler i selvfølgeligheder og ik-
ke har fundet ud af, at alle an-
dre cheftrænere også arbej-
der med at opbygge en vin-
derkultur.

”Duncan” med stor kamp
Gennem forårssæsonen er
tophold som AaB, FC Midt-
jylland og Sønderjyske ble-
vet blæst bagover i Parken,
når FCK for alvor har trådt på
gaspedalen. Sådan gik det ik-

ke med AGF. Aarhusianerne
kom vel over kampens indle-
dende periode, hvor man for
spændingens skyld kunne
have frygtet en tidlig FCK-af-
gørelse. I stedet fandt kam-
pen nogle minutters tom-
gang, hvor den fantastiske
kulisse ikke længere kunne

skabe den ultimative ople-
velse. Der skulle mål til. Og
det kom der. Kasper Kusk
blev uheldig helt ved at læg-
ge op til Nicolai Jørgensens
fremragende åbningsmål og
minutter derefter gå ud med
en skade, der brød op. Mor-
ten ”Duncan” Rasmussens

scoring før pausen ændrede
finalen fra en oplevelse til
mindeværdig. Brølet fra de
18.000 fremmødte AGF-fans
er tæt på ikke at være hørt hø-
jere i Parken dette forår. Den
jubel bekræftede mavefor-
nemmelsen. En sejr virkede
grundlæggende som mere

vigtig for dem med Aarhus-
blod i årene.

Derfor var Glen Ridders-
holm også ærgerlig over, at
hans hold ikke kunne levere
et pokaltrofæ.

»Vi taber til Danmarks
bedste hold, men spiller en
virkelig flot, kollektiv kamp.

Sejren betød 
alligevel
noget for 
Solbakken 

William Kvist, der scorede det afgørende mål og blev kåret som pokalfighter, løfter Thomas Delaney i jubel efter sejren. Til højre en skuffet 
Morten ”Duncan” Rasmussen, der scorede AGF’s mål. Foto: Gregers Tycho

Pokalfinale: Hvad der havde været
årtiers triumf for AGF, blev endnu en
titel til samlingen for FC København.
FCK’s europæiske udsigter er ikke så
lyse som for fem år siden, ifølge Ståle
Solbakken.

SØREN LISSNER
soeren.lissner@jp.dk

»Kom godt hjem, hav en god
ferie og nyd det gode vejr.«

AGF-træner Glen Ridders-
holm prøvede at udvise over-
skud, da han efter finalene-
derlaget på 1-2 havde svaret
på spørgsmål og var kommet
med sin udlægning af den in-
tense fodboldkamp.

Ansigtet på den blonde
fodboldtræner med ansvaret
for at genrejse AGF efter 20
års slummer fortalte dog, at
han var skuffet. Meget skuf-
fet. Men også stolt over sit
holds indsats.

»Kollektivt spillede vi en
kamp på et meget højt ni-
veau. Men i forhold til mod-
standerne mangler vi et par
spillere, som har den kynis-
me og individuelle kvalitet,
der betyder, at de små situati-
oner falder ud til vores fordel.
Det var jo to tilfældigheder,
der førte til begge deres mål,

og da viste FCK individuel
klasse,« erkendte Glen Rid-
dersholm, klædt på til fest
med nellike i knaphullet,
lommetørklæde med AGF-
broderi og AGF-nål i rever-
sen.

»Kampen var i mine øjne
helt tæt, men med et fortjent
udfald. Uanset hvad så kan
dette blive en løftestang for
holdet. Når vi får arbejdet vi-
dere og får udført de justerin-
ger, vi skal have lavet de næ-
ste transfervinduer, så vil vi se
et hold, der begynder at ud-
vikle sig yderligere i en posi-

tiv retning,« sagde AGF-træ-
neren.

En fantastisk kamp
»AGF spillede en fantastisk
kamp, vi spillede taktisk dyg-
tigt, og FCK havde slet ikke
den kontrol, de sædvanligvis
har. De var nødt til at sparke
lange bolde op til deres angri-
bere. Det var fordi, at vi var
godt indstillede. Hvis FCK
havde en dårlig dag, så kunne
det jo være, at det var fordi
FCK mødte et hold, der gjor-
de det rigtig godt,« kom det
fra AGF-træneren, der kunne

se, at hans spillere i perioder
havde det fysiske overskud.

»Det var en hård kamp for
os, for vi har ikke spillet man-
ge af denne type kampe. Så i
få perioder har vi ikke initia-
tivet, da slap vi lidt i presset
og søgte ikke duellerne. Når
vi havde overskud, så spillede
vi fremadrettet i forsvaret, og
det gav pres på dem,« kom
det fra Glen Riddersholm.

Årets pokalfighter blev
William Kvist, men Glen Rid-
dersholm ville have stemt på
en AGF’er, hvis han havde
haft muligheden.

»Der var mange at vælge
imellem. Jeg vil helst rose kol-
lektivet. Vi har ikke de store
stjerner ud over ”Duncan”,
som gjorde det rigtig godt,
han scorede og kæmpede
med en enorm vindervilje.
Der er også Niklas Backman,
og Josip Elez spiller med et
enormt overskud og en ro,
som man sjældent ser hos en
ung spiller,« sagde han.

AGF spillede foran cirka
18.000 af deres egne fans, og
det glædede ham.

»Det var fantastisk propa-
ganda for dansk fodbold.

»Det er sådan, vi skal levere i 40 kampe om året«
N AGF-træner Glen Ridders-
holm kunne i skuffelsen se en
udvikling, efter at AGF havde
tabt årets pokalfinale 1-2.

JESPER ENGMANN
jesper.engmann@jp.dk
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mens reproduktive retorik.
Den er i særklasse elendig,
og trods det almengyldige
emne om moderkærlighed
handler den ikke om det
fjerneste. Dertil kommer
eklatant overspil af alle –
selv i andre tilfælde dygtige
skuespillere som Julia Ro-
berts, Jennifer Aniston og
Jason Sudeikis glimrer her
ved deres mangel på talent.

Vi befinder os i Atlanta i
ugen op til mors dag. Måske
skal man være amerikaner
for i den grad at sætte pris
på mors dag som en hellig-
dag, men lad nu det ligge. I
hvert fald er alle aldeles
stressede ved udsigten til
den forestående fejring. Ikke

”Mother’s Day” er en af den
slags film, der bare skulle
have været en våd plet på
lagenet for nu at blive i fil-

mindst Sandy (Aniston), der
er alenemor til to og pines af
sin eksmand og hans sprit-
nye, unge hustru, mens hun
taler med sig selv og prøver
at flirte med en flot enkefar i
det økologiske supermarked.
Hendes veninde Jesse (Kate
Hudson) dyrker havemotion
for at slippe for at tænke på,
at hun og hendes lesbiske
søster ikke har set deres trai-
ler-trashede forældre i
umindelige tider, fordi hun
har giftet sig med en inder
(hvilket afføder en del raci-
stiske og ikke særligt sjove
vitser). Indtil de selvfølgelig
kommer drønende i en au-
tocamper.

Mindst lige så søgt er se-

kvensen med det unge for-
ældrepar Zack og Kristin.
Zack vil noget så gerne giftes
med sin søde kæreste, men

hun undviger, da hun ikke
kender sin biologiske mor.
Men lur os, om hun ikke
dukker op som smykkesæl-

ger på tv-shop i skikkelse af
Julia Roberts med kæk pa-
ryk. Og sådan er der så me-
get. Eller så lidt. For ”Mo-
ther’s Day” er fatalt dårlig. 

Garry Marshall, der en-
gang var kendt for at have
instrueret ”Pretty Woman”,
men nu bare er kendt for at
lave dårlige højtidsfilm, ud-
viser hverken sans for per-
sonlige relationer, dialog,
humor eller timing. Det lyk-
kes ham heller ikke at få de
alt for mange (og alt for lan-
ge) løsrevne plottråde til at
hænge sammen. Den bedste
gave, man i år kan give sin
mor på mors dag, er at lade
hende slippe for denne ræd-
sel.

Mødre og døtre i uskøn forening i Garry Marshalls film. Foto: SF Film

N Hollywoods hysteriske
hyldest til ”moaaar” er syn-
tetisk, klæg og smækfuld af
ingenting.

KATRINE SOMMER BOYSEN
kultur@jp.dk

Kvalmende film om mødre og døtre

Det er velkendt, at amerika-
nere og englændere ved
hjælp af drone-fly har fået
ram på terroristledere. Det
er også velkendt, at der
jævnligt er røget adskillige
sagesløse civile med i købet.
Flest har bombningerne væ-
ret i det nordlige Pakistans
grænseegne til Afghanistan.
Tabene har ført til en vold-
som antiamerikanisme i
denne dysfunktionelle stat.

Filmens titel betegner mo-
derne terrorbekæmpelses
avancerede overvågnings-
teknik, der gør, at man ved
hjælp af minikameraer kan
kigge ind i et hus hvor som
helst på kloden og på skær-
me i England og USA i detal-
jer se, hvad der foregår. Sam-
tidig sidder drone-piloten
sikkert et sted i det vestlige
USA, styrer maskinen og ud-
løseren med et tryk på et
håndtag, så dronen med

centimeters præcision drop-
per en bombe i et udpeget
hus i Nairobi.

Skal – skal ikke
Her varmer en eftersøgt
gruppe terrorister op til en
selvmordsaktion, hvorfor
man vælger at slå til først.
Centralt i historien står
oberst Powell (Helen Mir-
ren), der har den egentlige
kommando, men må skaffe
sig rygdækning hos politi-
kere og embedsmænd, sam-
let til krisemøde med en ge-
neral. Til stede er også en
stort set tavs kvinde, indædt
i sin modstand mod aktio-
nen.

Da man opdager en lille
pige sælge brød fra et bord
ved siden af huset, stram-
mes handlingen til regulær
suspense, der dog trækkes
lovligt langt ud: Skal dronen
affyres uden hensyn til det
uskyldige barn? De involve-
redes argumenter blafrer i
alle retninger, for man risi-
kerer at forskertse chancen
for at ramme målet. 

Men valget er umuligt:
Lykkes selvmordsaktionen
vil anslået 80 mennesker
miste livet. Pigen er konkret,
sine forældres eneste, vi føl-
ger hende og betages af hen-
de, mens de 80 er et ano-

nymt tal, så vi vælger hende
frem for dem. Det samme
gør de ansvarlige, men fuld-
fører alligevel missionen –
tynget til jorden af skyld,
hvad der fremgår af filmens
stærkeste replik. Den tavse
kvinde kalder aktionen af-
skyelig, »disgraceful«. Gene-
ralen, spillet med kolossal
vægtfylde af den nyligt af-
døde Alan Rickman, svarer
hende med afmålt, forpint
værdighed: »Belær aldrig en
soldat om krigens omkost-
ninger.«

Fiktions-reportage
Desuden kan man jo hævde,
at drone-dræberne aldrig var
kommet på vingerne, hvis
ikke terroristerne havde el-
sket døden højere end livet
og var tyet til selvmordsak-
tionerne.

Handlingen afvikles i den
efterhånden velkendte stil,
man kan kalde fiktions-
reportage, omtrent som en
tv-dokumentar. Spillet er i
orden, skuepillerne rigtigt
valgte typer og med Dame
Helens uforstyrlige rutine
som den rastløse, utålmo-
dige oberst i centrum af
historien hænger man på fra
først til sidst, selv om filmen
næppe efterlader noget va-
rigt indtryk.

Centralt i historien står oberst
Powell (Helen Mirren), der har
den egentlige kommando, men
må skaffe sig rygdækning hos
politikere og embedsmænd.
Foto: Scanbox

N Velfungerende thriller om
et umuligt moralsk dilemma:
Skal man redde ét menneske
på en hel masses bekost-
ning? Filmen accepterer 
drone-drab, men pointerer
store mentale omkostninger
hos de ansvarlige.

THRILLER
EYE IN THE SKY
ENGLAND 2015
Instruktion: Gavin Hood
Premiere over hele landet
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JOHS. H. CHRISTENSEN
johannes.christensen@jp.dk

Det svære valg

Film Læs anmeldelsen af ”Vejen er lang”,
side 22

domsbestseller ”En-to-tre-
nu!” er, så er det loyal. Den
er loyal over for sine unge,
hormonraserede hoved-
personer og deres tåbelige
ritualer. Loyal over for de-
res drømme og pludselige
impulser. 

Det er fuldt forståeligt, at
den fine dannelseshistorie
om den basketspillende
gymnasiedreng Jeppe og
den smukke, uudgrunde-
lige Cecilie, der har kræft,
har vakt genklang og læse-
glæde hos unge, siden den
udkom i 2001. Som film i
2016 er den forsøgt beslæg-
tet med John Green-filma-
tiseringen ”En flænge i
himlen” (2014) og (dog
væsentlig mindre munter)
”Me and Earl and the
Dying Girl” (2015), og
Rothenborg lykkes da også
et stykke hen ad vejen. Sær-
ligt er Nikolaj Groth (kendt
fra tv’s ”Rita”) fremragende
som Jeppe. Han har et nær-
vær på lærredet, som gør
ham utrolig seværdig. Svæ-

Hvis han rammer kurven
med lukkede øjne, vil hans
højeste ønske gå i opfyldel-
se. »En, to, tre, nu!« messer
han troligt, men rammer
forbi. Og der står han ellers
i den kolde nat med drøm-
mepigen ved sin side, og vi
ved, at det kun kan gå galt.

For er der noget, Barbara
Rothenborgs filmatisering
af Jesper Wung-Sungs ung-

rere har debuterende Clara
Rosager det i den krævende
rolle som Cecilie. Det lyk-
kes ikke helt hverken i ma-
nuskript eller i instruktion
at få overbevist om hendes
skizofrene opførsel forud
for den uhyggelige afslø-
ring.

Men forelskelsen tror
man på. Ikke mindst i den
fynske provins, hvor fil-
men er rørende ægte.

Kortere film – tak!
Vanskeligere går det, da
Jeppe opfylder Cecilies
ønske om tropeferie. Her
virker hverken dialogen
eller de kiksede scener,
hvor Cecilie gør sig til i
tacky strandtøj. Det kunne,
hvis man havde insisteret
på en spillelængde på 90
minutter, hvilket havde
været ideelt for en film af
denne støbning, have væ-
ret skåret væk – ”En-to-tre-
nu!” havde stået både
skarpere, klogere og mere
rørende.

Nikolaj Groth (kendt fra tv’s ”Rita”) er fremragende i rollen som Jeppe. Foto: Henrik Petit
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Instruktion: Barbara Topsøe-
Rothenborg
En time og 55 minutter
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Det svære valg

N Der er gode takter i Barba-
ra Rothenborgs Jesper Wung-
Sung-filmatisering. Men den
er for lang og for skematisk
til for alvor at engagere.

KATRINE SOMMER BOYSEN
kultur@jp.dk

Barsk realisme 
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mens reproduktive retorik.
Den er i særklasse elendig,
og trods det almengyldige
emne om moderkærlighed
handler den ikke om det
fjerneste. Dertil kommer
eklatant overspil af alle –
selv i andre tilfælde dygtige
skuespillere som Julia Ro-
berts, Jennifer Aniston og
Jason Sudeikis glimrer her
ved deres mangel på talent.

Vi befinder os i Atlanta i
ugen op til mors dag. Måske
skal man være amerikaner
for i den grad at sætte pris
på mors dag som en hellig-
dag, men lad nu det ligge. I
hvert fald er alle aldeles
stressede ved udsigten til
den forestående fejring. Ikke

”Mother’s Day” er en af den
slags film, der bare skulle
have været en våd plet på
lagenet for nu at blive i fil-

mindst Sandy (Aniston), der
er alenemor til to og pines af
sin eksmand og hans sprit-
nye, unge hustru, mens hun
taler med sig selv og prøver
at flirte med en flot enkefar i
det økologiske supermarked.
Hendes veninde Jesse (Kate
Hudson) dyrker havemotion
for at slippe for at tænke på,
at hun og hendes lesbiske
søster ikke har set deres trai-
ler-trashede forældre i
umindelige tider, fordi hun
har giftet sig med en inder
(hvilket afføder en del raci-
stiske og ikke særligt sjove
vitser). Indtil de selvfølgelig
kommer drønende i en au-
tocamper.

Mindst lige så søgt er se-

kvensen med det unge for-
ældrepar Zack og Kristin.
Zack vil noget så gerne giftes
med sin søde kæreste, men

hun undviger, da hun ikke
kender sin biologiske mor.
Men lur os, om hun ikke
dukker op som smykkesæl-

ger på tv-shop i skikkelse af
Julia Roberts med kæk pa-
ryk. Og sådan er der så me-
get. Eller så lidt. For ”Mo-
ther’s Day” er fatalt dårlig. 

Garry Marshall, der en-
gang var kendt for at have
instrueret ”Pretty Woman”,
men nu bare er kendt for at
lave dårlige højtidsfilm, ud-
viser hverken sans for per-
sonlige relationer, dialog,
humor eller timing. Det lyk-
kes ham heller ikke at få de
alt for mange (og alt for lan-
ge) løsrevne plottråde til at
hænge sammen. Den bedste
gave, man i år kan give sin
mor på mors dag, er at lade
hende slippe for denne ræd-
sel.

Mødre og døtre i uskøn forening i Garry Marshalls film. Foto: SF Film

N Hollywoods hysteriske
hyldest til ”moaaar” er syn-
tetisk, klæg og smækfuld af
ingenting.
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kultur@jp.dk
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Det er velkendt, at amerika-
nere og englændere ved
hjælp af drone-fly har fået
ram på terroristledere. Det
er også velkendt, at der
jævnligt er røget adskillige
sagesløse civile med i købet.
Flest har bombningerne væ-
ret i det nordlige Pakistans
grænseegne til Afghanistan.
Tabene har ført til en vold-
som antiamerikanisme i
denne dysfunktionelle stat.

Filmens titel betegner mo-
derne terrorbekæmpelses
avancerede overvågnings-
teknik, der gør, at man ved
hjælp af minikameraer kan
kigge ind i et hus hvor som
helst på kloden og på skær-
me i England og USA i detal-
jer se, hvad der foregår. Sam-
tidig sidder drone-piloten
sikkert et sted i det vestlige
USA, styrer maskinen og ud-
løseren med et tryk på et
håndtag, så dronen med

centimeters præcision drop-
per en bombe i et udpeget
hus i Nairobi.

Skal – skal ikke
Her varmer en eftersøgt
gruppe terrorister op til en
selvmordsaktion, hvorfor
man vælger at slå til først.
Centralt i historien står
oberst Powell (Helen Mir-
ren), der har den egentlige
kommando, men må skaffe
sig rygdækning hos politi-
kere og embedsmænd, sam-
let til krisemøde med en ge-
neral. Til stede er også en
stort set tavs kvinde, indædt
i sin modstand mod aktio-
nen.

Da man opdager en lille
pige sælge brød fra et bord
ved siden af huset, stram-
mes handlingen til regulær
suspense, der dog trækkes
lovligt langt ud: Skal dronen
affyres uden hensyn til det
uskyldige barn? De involve-
redes argumenter blafrer i
alle retninger, for man risi-
kerer at forskertse chancen
for at ramme målet. 

Men valget er umuligt:
Lykkes selvmordsaktionen
vil anslået 80 mennesker
miste livet. Pigen er konkret,
sine forældres eneste, vi føl-
ger hende og betages af hen-
de, mens de 80 er et ano-

nymt tal, så vi vælger hende
frem for dem. Det samme
gør de ansvarlige, men fuld-
fører alligevel missionen –
tynget til jorden af skyld,
hvad der fremgår af filmens
stærkeste replik. Den tavse
kvinde kalder aktionen af-
skyelig, »disgraceful«. Gene-
ralen, spillet med kolossal
vægtfylde af den nyligt af-
døde Alan Rickman, svarer
hende med afmålt, forpint
værdighed: »Belær aldrig en
soldat om krigens omkost-
ninger.«

Fiktions-reportage
Desuden kan man jo hævde,
at drone-dræberne aldrig var
kommet på vingerne, hvis
ikke terroristerne havde el-
sket døden højere end livet
og var tyet til selvmordsak-
tionerne.

Handlingen afvikles i den
efterhånden velkendte stil,
man kan kalde fiktions-
reportage, omtrent som en
tv-dokumentar. Spillet er i
orden, skuepillerne rigtigt
valgte typer og med Dame
Helens uforstyrlige rutine
som den rastløse, utålmo-
dige oberst i centrum af
historien hænger man på fra
først til sidst, selv om filmen
næppe efterlader noget va-
rigt indtryk.

Centralt i historien står oberst
Powell (Helen Mirren), der har
den egentlige kommando, men
må skaffe sig rygdækning hos
politikere og embedsmænd.
Foto: Scanbox

N Velfungerende thriller om
et umuligt moralsk dilemma:
Skal man redde ét menneske
på en hel masses bekost-
ning? Filmen accepterer 
drone-drab, men pointerer
store mentale omkostninger
hos de ansvarlige.

THRILLER
EYE IN THE SKY
ENGLAND 2015
Instruktion: Gavin Hood
Premiere over hele landet

333333

JOHS. H. CHRISTENSEN
johannes.christensen@jp.dk

Det svære valg

Film

N Der er gode takter i Barba-
ra Rothenborgs Jesper Wung-
Sung-filmatisering. Men den
er for lang og for skematisk
til for alvor at engagere.

KATRINE SOMMER BOYSEN
kultur@jp.dk

Barsk realisme 

Læs anmeldelsen af ”Vejen er lang”,
side 22

Anmeldelse

Anmeldelsen giver en personlig vurdering af noget f.eks. en film eller et 

teaterstykke.

Anmeldere kommer med en beskrivelse og en vurdering, der er baseret på 

deres personlige oplevelse. Det er ikke nok at give udtryk for sin egen smag. En 

anmelder skal også vide noget om det, som de anmelder, og komme med

gode argumenter for hvorfor f.eks. en film er god eller dårlig. 

Der gives 1-6 stjerner i en anmeldelse. Den er oftest skrevet i jeg-form. En 

anmeldelse af et produkt kaldes en test.
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Et land som Danmark skal leve af ta-
lenter. Vi kan ikke konkurrere på
omkostninger. Den sandhed er så
bredt accepteret, at den let bliver
overhørt. Sådan er det i hvert fald,
hvis man kigger på de seneste års
politiske beslutninger. De er alt for
uambitiøse, både når det handler
om at udvikle og pleje de talenter,
vi selv kan fostre, og når det hand-
ler om at tiltrække talenter udefra.
Og Danmark er udfordret. Vi daler
i internationale målinger af pro-
duktivitet og effektivitet, og der er
ikke skabt en ny dansk virksom-
hed med over 1.000 ansatte de sid-
ste 20 år. 

Udviklingen af en talentstrategi
er en af de allervigtigste politiske
opgaver for at øge væksten, og for
at sikre et internationalt, konkur-
rencedygtigt erhvervsliv, der kan
skabe den velstand, der finansierer
den velfærd, som så mange efter-
spørger og nyder godt af.

Der er mindst to sider af en ta-
lentstrategi: For det første skal vi
blive langt dygtigere til at udvikle
og pleje talenter i vores uddannel-
ses- og forskningssystem. Om blot

ni år vil Danmark mangle 13.500
ingeniører og naturvidenskabelige
kandidater, tusindvis af it-speciali-
ster og dygtige håndværkere og in-
dustriarbejdere. Og allerede nu er
forholdet mellem udbud og efter-
spørgsel på kompetencer så skævt,
at det skaber problemer for store
dele af dansk erhvervsliv.

For det andet skal vi blive langt
bedre til at tiltrække udenlandske
talenter – og særligt nu på den kor-
te bane, hvor vi mangler talenter
med de rette kompetencer i det
danske uddannelsessystem.

De politiske beslutninger bidra-
ger desværre ofte til det modsatte.
Det gælder f.eks. fremdriftsrefor-
men på de videregående uddan-
nelser, der hæmmer de talentfulde
studerendes mulighed for at rejse,
arbejde og starte egen virksomhed,
og det gælder opjusteringen af,
hvor meget udlændige skal tjene,
før de må komme til Danmark.

I 2005 stod Microsofts danske udvik-
lingscenter med 80 ubesatte stil-
linger. Det gav anledning til at
overveje, hvorvidt centret overho-
vedet skulle ligge i Danmark. Men
en fokuseret indsats for at tiltræk-
ke dygtige udenlandske kandidater
lykkedes så godt, at centret i dag
beskæftiger 43 forskellige nationa-
liteter og netop nu er i gang med
at ansætte flere medarbejdere.

Også Carlsberg Research Labora-
tory er et eksempel på et forsk-
ningscenter, der til gavn for dansk
økonomi tiltrækker højt kvalifice-
rede kandidater fra 16 forskellige
lande.

I dag oplever mange virksomhe-

der massiv mangel på talenter, og
den demografiske udvikling for-
værrer problemet, fordi vi får flere
ældre og færre yngre i de kom-
mende år.

Det er ikke givet, at Microsofts
udviklingscenter eller andre viden-
baserede virksomheder skal ligge i
Danmark. De bliver placeret dér,
hvor der er bedst adgang til talent.
Men det bør være i Danmark! Vo-
res chance er at have de mest ta-
lentfulde medarbejdere, som kan
skabe attraktive produkter og til-
trække internationale investerin-
ger, og som samtidig kan medvirke
til at skabe næste generation af
virksomheder.

En strategi for tiltrækning af uden-
landske talenter indebærer bl.a. fo-
kuseret branding af Danmark, let
og rigelig adgang til internationale
skoler og gymnasier samt imøde-
kommende og enkle integrations-
processer. Vi skader os selv, når en
afghansk it-ingeniør, der er flyttet
til Danmark for mange år siden og
i dag er dansk statsborger, oplever
massive problemer og bureaukrati,
når hans ægtefælle skal hertil. Og
det ville være et kæmpe aktiv, hvis
det rygtedes, at Danmark er et
godt land at bo i for højtuddanne-
de, bl.a. fordi vores samfund er sik-
kert, med et rent miljø, og vi har
gode vuggestuer og børnehaver, så
begge ægtefæller kan få deres fag-
lige ambitioner på arbejdsmarke-
det indfriet.

Nogle vil sige, at de udenlandske
talenter snupper danskernes job.
Men de skaber faktisk job. Konsu-
lenthuset BCG har beregnet, at

Danmark skal øge arbejdsstyrken
med 270.000 personer frem til
2030 og samtidig øge produktivi-
teten med 1,9 pct., hvis vi skal ha-
ve 2,5 pct. vækst om året og bevare
den nuværende balance mellem
arbejdsstyrken og personer uden
for arbejdsstyrken. På nordisk plan
er tallet 1,7 millioner. Så frygt for
jobtyveri er mildest talt at vende
tingene på hovedet.

Det vigtigste er selvfølgelig, at vi og-
så selv uddanner talenter til det
danske samfund. Men i Danmark

har kvantitet taget magten fra kva-
litet på uddannelsesinstitutioner-
ne. Vi belønner de videregående
uddannelser for at få så mange
igennem så hurtigt som muligt.
Den banebrydende forskning bli-
ver ikke prioriteret højt nok, i ste-
det bruger universitetsledelserne
for megen energi på at konkurrere
mod hinanden. Det er deres an-
svar, men det er også konsekven-
sen af finansieringsmodellen for
universiteterne.

Danske universiteter – og der er
virkelig mange i forhold til vores
størrelse – burde konkurrere med

Berlin, Hamborg, Singapore, Har-
vard og Cambridge om at produce-
re de bedste talenter. Målet skal
være at øge antallet af talenter i
den globale elite.

Der er i de senere år gået for me-
get ligemageri i det danske uddan-
nelsessystem. Når vi i dag i visse
kommuner optager 50, 60 eller 70
pct. af en ungdomsårgang på gym-
nasiet, falder det faglige niveau.
Og det forplanter sig på de næste
uddannelsestrin. Vi bliver nødt til
at erkende, at vi skal have etableret
et mere fleksibelt uddannelsessy-
stem med elitespor for de allerbed-
ste.

Vi står på tærsklen til den fjerde
industrielle revolution, hvor it bli-
ver integreret i alt, og det eneste,
der er konstant, er forandring. Det
er derfor nødvendigt, at alle elever
stifter bekendtskab med kodning
og datalogi allerede fra første klas-
se. Det kræver naturligvis et kom-
petenceløft hos lærerne, herunder
måske, at der lukkes op for andre
faggrupper i folkeskolen. Tidlig
start og et højt fagligt niveau er
den sikreste vej til, at alle unge, ik-
ke kun studerende inden for na-
turvidenskab, får digitale kompe-
tencer.

Talent findes ikke kun i den aka-
demiske verden. Danmark har og-
så brug for dygtige smede, tømre-
re, svejsere og elektrikere. Vi får ik-
ke nok dygtige håndværkere, når
så få efterhånden går erhvervsud-
dannelsesvejen. Læs bare om po-
tentialet i Produktivitetskommis-
sionens rapport. Derfor bør en ta-
lentstrategi også rumme ambitio-
ner om at løfte hele erhvervs-
uddannelsesområdet image-
mæssigt og kompetencemæssigt.

Selvfølgelig kan man ikke med
præcision regne ud, hvor mange
it-ingeniører med en særlig faglig
profil, vi har brug for om 10 år.
Men vi ved med stor sikkerhed, at
der er brug for flere it-specialister,
ingeniører og kandidater med
sundheds- og naturvidenskabelig
baggrund. Og fokuserer vi uddan-
nelserne på dyb kernefaglighed,
kan vi langt lettere udbygge deres
kompetencer, så de matcher kon-
krete fremtidige behov.

Danmark har masser at byde på.
Se på FN’s nye bæredygtighedsmål
og match dem med, hvad vi kan
på områder som klima, vand, fø-
devarer og kønsligestilling. Tag
med en kinesisk delegation på be-
søg i den danske folkeskole og op-
lev, hvordan de misunder os bør-
nenes kreativitet, kritiske sans og
selvstændighed. Det skal vi bygge
på og være stolte af. Men det må
ikke blive en sovepude.

Industrisamfundets logik om masse-
produktion har gjort os alle rigere.
Men vi er nu på vej ind i den fjer-
de industrielle æra, hvor foran-
dringerne sker eksponentielt, og
hvor vi hele tiden må udfordre os
selv. Vi skal jagte teknologiske
kvantespring – det er ikke nok blot
at optimere. Det kræver talent. Og
lykkes vi ikke, gør andre. Status
quo er ikke en mulighed. Er man i
tvivl om det, kan man læse op på
historien om Kodak.

Derfor er der brug for en natio-
nal talentstrategi. Og det haster.

Der er i de senere år gået for meget ligemageri i det danske uddannelsessystem. Vi bliver nødt til at erkende, at vi skal
have etableret et mere fleksibelt uddannelsessystem med elitespor for de allerbedste.

Løber Danmark tør for talent?

Det ville være et kæmpe
aktiv, hvis det rygtedes,
at Danmark er et godt
land at bo i for højtud-
dannede.

FLEMMING
BESENBACHER
professor,
formand for
Carlsberg

CHARLOTTE
MARK
adm. dir. for
Microsoft
Development Center
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Et land som Danmark skal leve af ta-
lenter. Vi kan ikke konkurrere på
omkostninger. Den sandhed er så
bredt accepteret, at den let bliver
overhørt. Sådan er det i hvert fald,
hvis man kigger på de seneste års
politiske beslutninger. De er alt for
uambitiøse, både når det handler
om at udvikle og pleje de talenter,
vi selv kan fostre, og når det hand-
ler om at tiltrække talenter udefra.
Og Danmark er udfordret. Vi daler
i internationale målinger af pro-
duktivitet og effektivitet, og der er
ikke skabt en ny dansk virksom-
hed med over 1.000 ansatte de sid-
ste 20 år. 

Udviklingen af en talentstrategi
er en af de allervigtigste politiske
opgaver for at øge væksten, og for
at sikre et internationalt, konkur-
rencedygtigt erhvervsliv, der kan
skabe den velstand, der finansierer
den velfærd, som så mange efter-
spørger og nyder godt af.

Der er mindst to sider af en ta-
lentstrategi: For det første skal vi
blive langt dygtigere til at udvikle
og pleje talenter i vores uddannel-
ses- og forskningssystem. Om blot

ni år vil Danmark mangle 13.500
ingeniører og naturvidenskabelige
kandidater, tusindvis af it-speciali-
ster og dygtige håndværkere og in-
dustriarbejdere. Og allerede nu er
forholdet mellem udbud og efter-
spørgsel på kompetencer så skævt,
at det skaber problemer for store
dele af dansk erhvervsliv.

For det andet skal vi blive langt
bedre til at tiltrække udenlandske
talenter – og særligt nu på den kor-
te bane, hvor vi mangler talenter
med de rette kompetencer i det
danske uddannelsessystem.

De politiske beslutninger bidra-
ger desværre ofte til det modsatte.
Det gælder f.eks. fremdriftsrefor-
men på de videregående uddan-
nelser, der hæmmer de talentfulde
studerendes mulighed for at rejse,
arbejde og starte egen virksomhed,
og det gælder opjusteringen af,
hvor meget udlændige skal tjene,
før de må komme til Danmark.

I 2005 stod Microsofts danske udvik-
lingscenter med 80 ubesatte stil-
linger. Det gav anledning til at
overveje, hvorvidt centret overho-
vedet skulle ligge i Danmark. Men
en fokuseret indsats for at tiltræk-
ke dygtige udenlandske kandidater
lykkedes så godt, at centret i dag
beskæftiger 43 forskellige nationa-
liteter og netop nu er i gang med
at ansætte flere medarbejdere.

Også Carlsberg Research Labora-
tory er et eksempel på et forsk-
ningscenter, der til gavn for dansk
økonomi tiltrækker højt kvalifice-
rede kandidater fra 16 forskellige
lande.

I dag oplever mange virksomhe-

der massiv mangel på talenter, og
den demografiske udvikling for-
værrer problemet, fordi vi får flere
ældre og færre yngre i de kom-
mende år.

Det er ikke givet, at Microsofts
udviklingscenter eller andre viden-
baserede virksomheder skal ligge i
Danmark. De bliver placeret dér,
hvor der er bedst adgang til talent.
Men det bør være i Danmark! Vo-
res chance er at have de mest ta-
lentfulde medarbejdere, som kan
skabe attraktive produkter og til-
trække internationale investerin-
ger, og som samtidig kan medvirke
til at skabe næste generation af
virksomheder.

En strategi for tiltrækning af uden-
landske talenter indebærer bl.a. fo-
kuseret branding af Danmark, let
og rigelig adgang til internationale
skoler og gymnasier samt imøde-
kommende og enkle integrations-
processer. Vi skader os selv, når en
afghansk it-ingeniør, der er flyttet
til Danmark for mange år siden og
i dag er dansk statsborger, oplever
massive problemer og bureaukrati,
når hans ægtefælle skal hertil. Og
det ville være et kæmpe aktiv, hvis
det rygtedes, at Danmark er et
godt land at bo i for højtuddanne-
de, bl.a. fordi vores samfund er sik-
kert, med et rent miljø, og vi har
gode vuggestuer og børnehaver, så
begge ægtefæller kan få deres fag-
lige ambitioner på arbejdsmarke-
det indfriet.

Nogle vil sige, at de udenlandske
talenter snupper danskernes job.
Men de skaber faktisk job. Konsu-
lenthuset BCG har beregnet, at

Danmark skal øge arbejdsstyrken
med 270.000 personer frem til
2030 og samtidig øge produktivi-
teten med 1,9 pct., hvis vi skal ha-
ve 2,5 pct. vækst om året og bevare
den nuværende balance mellem
arbejdsstyrken og personer uden
for arbejdsstyrken. På nordisk plan
er tallet 1,7 millioner. Så frygt for
jobtyveri er mildest talt at vende
tingene på hovedet.

Det vigtigste er selvfølgelig, at vi og-
så selv uddanner talenter til det
danske samfund. Men i Danmark

har kvantitet taget magten fra kva-
litet på uddannelsesinstitutioner-
ne. Vi belønner de videregående
uddannelser for at få så mange
igennem så hurtigt som muligt.
Den banebrydende forskning bli-
ver ikke prioriteret højt nok, i ste-
det bruger universitetsledelserne
for megen energi på at konkurrere
mod hinanden. Det er deres an-
svar, men det er også konsekven-
sen af finansieringsmodellen for
universiteterne.

Danske universiteter – og der er
virkelig mange i forhold til vores
størrelse – burde konkurrere med

Berlin, Hamborg, Singapore, Har-
vard og Cambridge om at produce-
re de bedste talenter. Målet skal
være at øge antallet af talenter i
den globale elite.

Der er i de senere år gået for me-
get ligemageri i det danske uddan-
nelsessystem. Når vi i dag i visse
kommuner optager 50, 60 eller 70
pct. af en ungdomsårgang på gym-
nasiet, falder det faglige niveau.
Og det forplanter sig på de næste
uddannelsestrin. Vi bliver nødt til
at erkende, at vi skal have etableret
et mere fleksibelt uddannelsessy-
stem med elitespor for de allerbed-
ste.

Vi står på tærsklen til den fjerde
industrielle revolution, hvor it bli-
ver integreret i alt, og det eneste,
der er konstant, er forandring. Det
er derfor nødvendigt, at alle elever
stifter bekendtskab med kodning
og datalogi allerede fra første klas-
se. Det kræver naturligvis et kom-
petenceløft hos lærerne, herunder
måske, at der lukkes op for andre
faggrupper i folkeskolen. Tidlig
start og et højt fagligt niveau er
den sikreste vej til, at alle unge, ik-
ke kun studerende inden for na-
turvidenskab, får digitale kompe-
tencer.

Talent findes ikke kun i den aka-
demiske verden. Danmark har og-
så brug for dygtige smede, tømre-
re, svejsere og elektrikere. Vi får ik-
ke nok dygtige håndværkere, når
så få efterhånden går erhvervsud-
dannelsesvejen. Læs bare om po-
tentialet i Produktivitetskommis-
sionens rapport. Derfor bør en ta-
lentstrategi også rumme ambitio-
ner om at løfte hele erhvervs-
uddannelsesområdet image-
mæssigt og kompetencemæssigt.

Selvfølgelig kan man ikke med
præcision regne ud, hvor mange
it-ingeniører med en særlig faglig
profil, vi har brug for om 10 år.
Men vi ved med stor sikkerhed, at
der er brug for flere it-specialister,
ingeniører og kandidater med
sundheds- og naturvidenskabelig
baggrund. Og fokuserer vi uddan-
nelserne på dyb kernefaglighed,
kan vi langt lettere udbygge deres
kompetencer, så de matcher kon-
krete fremtidige behov.

Danmark har masser at byde på.
Se på FN’s nye bæredygtighedsmål
og match dem med, hvad vi kan
på områder som klima, vand, fø-
devarer og kønsligestilling. Tag
med en kinesisk delegation på be-
søg i den danske folkeskole og op-
lev, hvordan de misunder os bør-
nenes kreativitet, kritiske sans og
selvstændighed. Det skal vi bygge
på og være stolte af. Men det må
ikke blive en sovepude.

Industrisamfundets logik om masse-
produktion har gjort os alle rigere.
Men vi er nu på vej ind i den fjer-
de industrielle æra, hvor foran-
dringerne sker eksponentielt, og
hvor vi hele tiden må udfordre os
selv. Vi skal jagte teknologiske
kvantespring – det er ikke nok blot
at optimere. Det kræver talent. Og
lykkes vi ikke, gør andre. Status
quo er ikke en mulighed. Er man i
tvivl om det, kan man læse op på
historien om Kodak.

Derfor er der brug for en natio-
nal talentstrategi. Og det haster.

Der er i de senere år gået for meget ligemageri i det danske uddannelsessystem. Vi bliver nødt til at erkende, at vi skal
have etableret et mere fleksibelt uddannelsessystem med elitespor for de allerbedste.

Løber Danmark tør for talent?
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aktiv, hvis det rygtedes,
at Danmark er et godt
land at bo i for højtud-
dannede.
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Kronik
En kronik er en længere artikel, der altid er skrevet af eksterne skribenter som 

f.eks. akademikere, politikere eller samfundsdebattører. Den giver læseren 
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Og nu: En fællessang. Alle stemmer i, kom så:
»Jeg har set en rigtig negermand
og han var så sort i ho’det som en tjærespand…«
Hvad er der galt? Hvorfor synger I ikke med? Blev stem-

ningen dårlig? Det er kun 46 år siden, den lille Bo og resten
af den musikalske Familien Andersen tonede frem i stats-
radiofoniens underholdningsprogram ”Musikalske Venner”
og fremførte den fængende popsang. Men det føles unægte-
ligt som længe siden.

Skulle man tage tekstens ord for pålydende, havde vi at gøre
med en uhyre berejst lille solist. På daværende tidspunkt
havde de fleste danskere hverken mødt førstnævnte, en
indianermand (»så rød i ho’det som en ildebrand«) eller en
kinesermand (»så gul i ho’det som en sodavand«), så
fortællerstemmens nysgerrighed er fuldstændig reel. Et
skandinavisk barn ville på det tidspunkt helt naturligt
spørge: »Hvad er du da for én?« første gang, det mødte et
menneske fra den anden side af kloden.

Siden har tiderne forandret sig, og sproget med. Det er der
for så vidt intet galt i, og hidtil har danskerne navigeret be-
sindigt og fornuftigt på området. Mon ikke mange af os
diskret har ændret i den smukke Elefantens Vuggevise, så det
nu er en kokosnød, lille Jumbo skal bruge som rangle?

Men nu truer hysteriet. Inspireret af et hollandsk museum
har Statens Museum for Kunst brugt ressourcer på at gen-
nemgå sin kunstsamling for stødende ord, og minsandten
om de ikke fandt én gang ”hottentot” og tretten gange
”neger” i titlerne. Den slags går naturligvis ikke i 2016.

Museet forsvarer sig med, at titlerne ikke var værkernes
originaltitler, men det er en sølle skelnen, for signalværdien
er ikke til at tage fejl af.

Foruden at gøre knæfald for historieløsheden og dermed
sætte spørgsmålstegn ved såvel kunstens som museernes
funktion bærer museet ved til et forpestet åndsklima, der
truer vor tid. 

De skræmte kontormus på SMK skriver sig ind i et akade-
misk ræsonnement, hvor ord er absolutte og konteksten
irrelevant. Hvor totalitær magtudøvelse forklædes som hen-
syntagen, og sindelagskontrol har erstattet det levende ord
og meningers bryden. Hvor man rabler nonsensbegreber
som ”privilegieblind” af sig, som forne tiders marxister ud-
lagde ”Kapitalen”. Og hvor enhver hædersmand eller -kvin-
de på et øjeblik kan miste hæder og ære, hvis man ikke har
læst op på krænkelses-entusiasternes nyeste vokabular.

Virkeligheden er nuanceret og har en sammenhæng. Også i
Familien Andersens sang. Sidste vers, som forargelseslobby-
en formentlig aldrig er nået til, fordi den havde for travlt
med at skrige de formastelige ind i hovedet, lyder i sin
helhed:

»Jeg tror, alle folk sku' males blå,
for så blev de nemlig sjovere at kigge på.
Så ku' sort og rød og gul og hvid
være sammen i en verden uden strid.
Så spør' jeg ej, hvad er du da for én,
jeg ved, vi alle har de samme sære ben.
Så ler vi blot og si'r så disse ord,
og ordene fortæller, hvad jeg tror:
Lad ej farven på mennesker spille ind.
Vi må mødes med et godt og ærligt sind.«
Dét var pointen, inden de identitetspolitiske krænkelses-

entusiaster fór vild i deres studentikose diskussioner.

Frem med penslen
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til os, ikke blot skader vort ry i ud-
landet, men vor demokratiske
selvforståelse. Det første er slemt,
det sidste værre. Værre fordi vi så-
ledes mister vor orientering i det
politiske landskab og nemmere la-
der os vildføre af de mørke kræfter,
som prøver på at slå tonen an, et
genhør med 1920’ernes og
1930’ernes skingre musik før dom-
medag.

Måske er tiden til, hen over somme-
ren, at indse, at det går landet
godt, og at det er nået dertil, hvor
det er nået, fordi det gennem år-
hundreder har stillet sig forståen-
de og nysgerrigt både til sin indre
udvikling og til begivenhederne
ude i verden. Måske skulle politi-
kerne unde sig lidt ro. De behøver
ikke at være på, som man siger,
hver eneste dag eller bare hver
uge. Måske skulle vi alle unde os
lidt ro.

Mangt og meget kan virke be-
sværligt. Det bliver først rigtig far-
ligt, hvis vi lader os skræmme.

ODSHERRED
Halvdelen af året er passé, så måske
skulle man vove en første status.
Indledningsvis kan det fastslås, at
verden ikke er gået under – trods
alle hånde spådomme i den ret-
ning, fremsat af uansvarlige politi-
kere og ofte hysteriske intellektu-
elle. Danmark har det udmærket.
Selvsagt er der problemer: for
mange biler, for mange overvægti-
ge, for meget bureaukrati. Nok og-
så for ringe uddannelser, især ud-
dannelser, som vil det hele men-
neske, ikke blot forbrugere og skat-
teydere. Men der arbejdes, der
tjenes penge, faktisk er der vækst,
om end utilstrækkelig. Selv det
udanske folkeparti fatter, at Dan-
mark uden for et stadig mere for-
enet Europa ikke har nogen frem-
tid. Englænderne kan forsvinde ud
på Atlanten, hvis de altså gør det.
Et danexit ligger ikke i horisonten.

Med EU går det rimeligt. Euroen
står jernhårdt, gældsætningen er
for nedadgående, kommissionen i
Bruxelles skønner, at udgifterne til
den senere tids mange flygtninge
vil stimulere forbruget og dermed
konjunkturerne. I Paris kan en bil-
let til Europamesterskaberne i fod-
bold koste 50.000 kr. Jeg siger det
bare.

Her og der ses de: flygtningene,
som også er vore medmennesker.
Mange har budt dem velkommen,
og deri gjorde de ret. Er Danmark
det humane land, det gerne skulle
være? Spørgsmålet stilles i interna-
tionale medier. Man kan som sam-
menbidt dansker lade hånt om
udenlandsk kritik, men det vil væ-
re uklogt. Danmark i sin lidenhed
har behov for udefra kommende

sympati. Udsigterne er ikke løfteri-
ge: Donald Trump i Det Hvide
Hus, Vladimir Putin i Kreml, Mari-
ne Le Pen i Élyséet, Boris Johnson
Hus, Vladimir Putin i Kreml, Mari-
ne Le Pen i Élyséet, Boris Johnson
Hus, Vladimir Putin i Kreml, Mari-

eller en anden løgnhals i Downing
Street. 

Det internationale vejrlig kan
skifte hen imod slutningen af
2016. Blot at tale demagoger, op-
portunister og isolationister efter
munden eller tie vil næppe være
god politik. 

Forleden så jeg socialdemokra-
ternes Trine Bramsen og Venstres
Marcus Knuth rende i hælene på
det udanske folkepartis såkaldte
udlændingeordfører. Med sådan

optræden legitimerer man mislie-
bige typer og fjerner landet fra vir-
keligheden, herunder vor sikker-
hed og velstand i EU's og Natos
ramme. Snarere bør demokraterne
beskytte og styrke de værdier, som
kendetegner det danske: tolerance,
frisind, menneskelighed på en æg-
te kristen og national – ikke natio-
nalistisk eller chauvinistisk – bag-
grund, renset for fremmedhad og
andet opvigleri. 

Tænk om Danmark genfandt sig
selv i rollen som et ordentligt
land? Gode venner fortæller mig
om en voksende erkendelse af det-
te, at den skændige modtagelse,
som mange – men bestemt ikke al-
le – beredte de flygtninge, der kom
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til os, ikke blot skader vort ry i ud-
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selvforståelse. Det første er slemt,
det sidste værre. Værre fordi vi så-
ledes mister vor orientering i det
politiske landskab og nemmere la-
der os vildføre af de mørke kræfter,
som prøver på at slå tonen an, et
genhør med 1920’ernes og
1930’ernes skingre musik før dom-
medag.

Måske er tiden til, hen over somme-
ren, at indse, at det går landet
godt, og at det er nået dertil, hvor
det er nået, fordi det gennem år-
hundreder har stillet sig forståen-
de og nysgerrigt både til sin indre
udvikling og til begivenhederne
ude i verden. Måske skulle politi-
kerne unde sig lidt ro. De behøver
ikke at være på, som man siger,
hver eneste dag eller bare hver
uge. Måske skulle vi alle unde os
lidt ro.

Mangt og meget kan virke be-
sværligt. Det bliver først rigtig far-
ligt, hvis vi lader os skræmme.

ODSHERRED
Halvdelen af året er passé, så måske
skulle man vove en første status.
Indledningsvis kan det fastslås, at
verden ikke er gået under – trods
alle hånde spådomme i den ret-
ning, fremsat af uansvarlige politi-
kere og ofte hysteriske intellektu-
elle. Danmark har det udmærket.
Selvsagt er der problemer: for
mange biler, for mange overvægti-
ge, for meget bureaukrati. Nok og-
så for ringe uddannelser, især ud-
dannelser, som vil det hele men-
neske, ikke blot forbrugere og skat-
teydere. Men der arbejdes, der
tjenes penge, faktisk er der vækst,
om end utilstrækkelig. Selv det
udanske folkeparti fatter, at Dan-
mark uden for et stadig mere for-
enet Europa ikke har nogen frem-
tid. Englænderne kan forsvinde ud
på Atlanten, hvis de altså gør det.
Et danexit ligger ikke i horisonten.

Med EU går det rimeligt. Euroen
står jernhårdt, gældsætningen er
for nedadgående, kommissionen i
Bruxelles skønner, at udgifterne til
den senere tids mange flygtninge
vil stimulere forbruget og dermed
konjunkturerne. I Paris kan en bil-
let til Europamesterskaberne i fod-
bold koste 50.000 kr. Jeg siger det
bare.

Her og der ses de: flygtningene,
som også er vore medmennesker.
Mange har budt dem velkommen,
og deri gjorde de ret. Er Danmark
det humane land, det gerne skulle
være? Spørgsmålet stilles i interna-
tionale medier. Man kan som sam-
menbidt dansker lade hånt om
udenlandsk kritik, men det vil væ-
re uklogt. Danmark i sin lidenhed
har behov for udefra kommende

sympati. Udsigterne er ikke løfteri-
ge: Donald Trump i Det Hvide
Hus, Vladimir Putin i Kreml, Mari-
ne Le Pen i Élyséet, Boris Johnson
eller en anden løgnhals i Downing
Street. 

Det internationale vejrlig kan
skifte hen imod slutningen af
2016. Blot at tale demagoger, op-
portunister og isolationister efter
munden eller tie vil næppe være
god politik. 

Forleden så jeg socialdemokra-
ternes Trine Bramsen og Venstres
Marcus Knuth rende i hælene på
det udanske folkepartis såkaldte
udlændingeordfører. Med sådan

optræden legitimerer man mislie-
bige typer og fjerner landet fra vir-
keligheden, herunder vor sikker-
hed og velstand i EU's og Natos
ramme. Snarere bør demokraterne
beskytte og styrke de værdier, som
kendetegner det danske: tolerance,
frisind, menneskelighed på en æg-
te kristen og national – ikke natio-
nalistisk eller chauvinistisk – bag-
grund, renset for fremmedhad og
andet opvigleri. 

Tænk om Danmark genfandt sig
selv i rollen som et ordentligt
land? Gode venner fortæller mig
om en voksende erkendelse af det-
te, at den skændige modtagelse,
som mange – men bestemt ikke al-
le – beredte de flygtninge, der kom
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Og nu: En fællessang. Alle stemmer i, kom så:
»Jeg har set en rigtig negermand
og han var så sort i ho’det som en tjærespand…«
Hvad er der galt? Hvorfor synger I ikke med? Blev stem-

ningen dårlig? Det er kun 46 år siden, den lille Bo og resten
af den musikalske Familien Andersen tonede frem i stats-
radiofoniens underholdningsprogram ”Musikalske Venner”
og fremførte den fængende popsang. Men det føles unægte-
ligt som længe siden.

Skulle man tage tekstens ord for pålydende, havde vi at gøre
med en uhyre berejst lille solist. På daværende tidspunkt
havde de fleste danskere hverken mødt førstnævnte, en
indianermand (»så rød i ho’det som en ildebrand«) eller en
kinesermand (»så gul i ho’det som en sodavand«), så
fortællerstemmens nysgerrighed er fuldstændig reel. Et
skandinavisk barn ville på det tidspunkt helt naturligt
spørge: »Hvad er du da for én?« første gang, det mødte et
menneske fra den anden side af kloden.

Siden har tiderne forandret sig, og sproget med. Det er der
for så vidt intet galt i, og hidtil har danskerne navigeret be-
sindigt og fornuftigt på området. Mon ikke mange af os
diskret har ændret i den smukke Elefantens Vuggevise, så det
nu er en kokosnød, lille Jumbo skal bruge som rangle?

Men nu truer hysteriet. Inspireret af et hollandsk museum
har Statens Museum for Kunst brugt ressourcer på at gen-
nemgå sin kunstsamling for stødende ord, og minsandten
om de ikke fandt én gang ”hottentot” og tretten gange
”neger” i titlerne. Den slags går naturligvis ikke i 2016.

Museet forsvarer sig med, at titlerne ikke var værkernes
originaltitler, men det er en sølle skelnen, for signalværdien
er ikke til at tage fejl af.

Foruden at gøre knæfald for historieløsheden og dermed
sætte spørgsmålstegn ved såvel kunstens som museernes
funktion bærer museet ved til et forpestet åndsklima, der
truer vor tid. 

De skræmte kontormus på SMK skriver sig ind i et akade-
misk ræsonnement, hvor ord er absolutte og konteksten
irrelevant. Hvor totalitær magtudøvelse forklædes som hen-
syntagen, og sindelagskontrol har erstattet det levende ord
og meningers bryden. Hvor man rabler nonsensbegreber
som ”privilegieblind” af sig, som forne tiders marxister ud-
lagde ”Kapitalen”. Og hvor enhver hædersmand eller -kvin-
de på et øjeblik kan miste hæder og ære, hvis man ikke har
læst op på krænkelses-entusiasternes nyeste vokabular.

Virkeligheden er nuanceret og har en sammenhæng. Også i
Familien Andersens sang. Sidste vers, som forargelseslobby-
en formentlig aldrig er nået til, fordi den havde for travlt
med at skrige de formastelige ind i hovedet, lyder i sin
helhed:

»Jeg tror, alle folk sku' males blå,
for så blev de nemlig sjovere at kigge på.
Så ku' sort og rød og gul og hvid
være sammen i en verden uden strid.
Så spør' jeg ej, hvad er du da for én,
jeg ved, vi alle har de samme sære ben.
Så ler vi blot og si'r så disse ord,
og ordene fortæller, hvad jeg tror:
Lad ej farven på mennesker spille ind.
Vi må mødes med et godt og ærligt sind.«
Dét var pointen, inden de identitetspolitiske krænkelses-

entusiaster fór vild i deres studentikose diskussioner.
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til os, ikke blot skader vort ry i ud-
landet, men vor demokratiske
selvforståelse. Det første er slemt,
det sidste værre. Værre fordi vi så-
ledes mister vor orientering i det
politiske landskab og nemmere la-
der os vildføre af de mørke kræfter,
som prøver på at slå tonen an, et
genhør med 1920’ernes og
1930’ernes skingre musik før dom-
medag.

Måske er tiden til, hen over somme-
ren, at indse, at det går landet
godt, og at det er nået dertil, hvor
det er nået, fordi det gennem år-
hundreder har stillet sig forståen-
de og nysgerrigt både til sin indre
udvikling og til begivenhederne
ude i verden. Måske skulle politi-
kerne unde sig lidt ro. De behøver
ikke at være på, som man siger,
hver eneste dag eller bare hver
uge. Måske skulle vi alle unde os
lidt ro.

Mangt og meget kan virke be-
sværligt. Det bliver først rigtig far-
ligt, hvis vi lader os skræmme.

ODSHERRED
Halvdelen af året er passé, så måske
skulle man vove en første status.
Indledningsvis kan det fastslås, at
verden ikke er gået under – trods
alle hånde spådomme i den ret-
ning, fremsat af uansvarlige politi-
kere og ofte hysteriske intellektu-
elle. Danmark har det udmærket.
Selvsagt er der problemer: for
mange biler, for mange overvægti-
ge, for meget bureaukrati. Nok og-
så for ringe uddannelser, især ud-
dannelser, som vil det hele men-
neske, ikke blot forbrugere og skat-
teydere. Men der arbejdes, der
tjenes penge, faktisk er der vækst,
om end utilstrækkelig. Selv det
udanske folkeparti fatter, at Dan-
mark uden for et stadig mere for-
enet Europa ikke har nogen frem-
tid. Englænderne kan forsvinde ud
på Atlanten, hvis de altså gør det.
Et danexit ligger ikke i horisonten.

Med EU går det rimeligt. Euroen
står jernhårdt, gældsætningen er
for nedadgående, kommissionen i
Bruxelles skønner, at udgifterne til
den senere tids mange flygtninge
vil stimulere forbruget og dermed
konjunkturerne. I Paris kan en bil-
let til Europamesterskaberne i fod-
bold koste 50.000 kr. Jeg siger det
bare.

Her og der ses de: flygtningene,
som også er vore medmennesker.
Mange har budt dem velkommen,
og deri gjorde de ret. Er Danmark
det humane land, det gerne skulle
være? Spørgsmålet stilles i interna-
tionale medier. Man kan som sam-
menbidt dansker lade hånt om
udenlandsk kritik, men det vil væ-
re uklogt. Danmark i sin lidenhed
har behov for udefra kommende

sympati. Udsigterne er ikke løfteri-
ge: Donald Trump i Det Hvide
Hus, Vladimir Putin i Kreml, Mari-
ne Le Pen i Élyséet, Boris Johnson
Hus, Vladimir Putin i Kreml, Mari-
ne Le Pen i Élyséet, Boris Johnson
Hus, Vladimir Putin i Kreml, Mari-

eller en anden løgnhals i Downing
Street. 

Det internationale vejrlig kan
skifte hen imod slutningen af
2016. Blot at tale demagoger, op-
portunister og isolationister efter
munden eller tie vil næppe være
god politik. 

Forleden så jeg socialdemokra-
ternes Trine Bramsen og Venstres
Marcus Knuth rende i hælene på
det udanske folkepartis såkaldte
udlændingeordfører. Med sådan

optræden legitimerer man mislie-
bige typer og fjerner landet fra vir-
keligheden, herunder vor sikker-
hed og velstand i EU's og Natos
ramme. Snarere bør demokraterne
beskytte og styrke de værdier, som
kendetegner det danske: tolerance,
frisind, menneskelighed på en æg-
te kristen og national – ikke natio-
nalistisk eller chauvinistisk – bag-
grund, renset for fremmedhad og
andet opvigleri. 

Tænk om Danmark genfandt sig
selv i rollen som et ordentligt
land? Gode venner fortæller mig
om en voksende erkendelse af det-
te, at den skændige modtagelse,
som mange – men bestemt ikke al-
le – beredte de flygtninge, der kom
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Og nu: En fællessang. Alle stemmer i, kom så:
»Jeg har set en rigtig negermand
og han var så sort i ho’det som en tjærespand…«
Hvad er der galt? Hvorfor synger I ikke med? Blev stem-

ningen dårlig? Det er kun 46 år siden, den lille Bo og resten
af den musikalske Familien Andersen tonede frem i stats-
radiofoniens underholdningsprogram ”Musikalske Venner”
og fremførte den fængende popsang. Men det føles unægte-
ligt som længe siden.

Skulle man tage tekstens ord for pålydende, havde vi at gøre
med en uhyre berejst lille solist. På daværende tidspunkt
havde de fleste danskere hverken mødt førstnævnte, en
indianermand (»så rød i ho’det som en ildebrand«) eller en
kinesermand (»så gul i ho’det som en sodavand«), så
fortællerstemmens nysgerrighed er fuldstændig reel. Et
skandinavisk barn ville på det tidspunkt helt naturligt
spørge: »Hvad er du da for én?« første gang, det mødte et
menneske fra den anden side af kloden.

Siden har tiderne forandret sig, og sproget med. Det er der
for så vidt intet galt i, og hidtil har danskerne navigeret be-
sindigt og fornuftigt på området. Mon ikke mange af os
diskret har ændret i den smukke Elefantens Vuggevise, så det
nu er en kokosnød, lille Jumbo skal bruge som rangle?

Men nu truer hysteriet. Inspireret af et hollandsk museum
har Statens Museum for Kunst brugt ressourcer på at gen-
nemgå sin kunstsamling for stødende ord, og minsandten
om de ikke fandt én gang ”hottentot” og tretten gange
”neger” i titlerne. Den slags går naturligvis ikke i 2016.

Museet forsvarer sig med, at titlerne ikke var værkernes
originaltitler, men det er en sølle skelnen, for signalværdien
er ikke til at tage fejl af.

Foruden at gøre knæfald for historieløsheden og dermed
sætte spørgsmålstegn ved såvel kunstens som museernes
funktion bærer museet ved til et forpestet åndsklima, der
truer vor tid. 

De skræmte kontormus på SMK skriver sig ind i et akade-
misk ræsonnement, hvor ord er absolutte og konteksten
irrelevant. Hvor totalitær magtudøvelse forklædes som hen-
syntagen, og sindelagskontrol har erstattet det levende ord
og meningers bryden. Hvor man rabler nonsensbegreber
som ”privilegieblind” af sig, som forne tiders marxister ud-
lagde ”Kapitalen”. Og hvor enhver hædersmand eller -kvin-
de på et øjeblik kan miste hæder og ære, hvis man ikke har
læst op på krænkelses-entusiasternes nyeste vokabular.

Virkeligheden er nuanceret og har en sammenhæng. Også i
Familien Andersens sang. Sidste vers, som forargelseslobby-
en formentlig aldrig er nået til, fordi den havde for travlt
med at skrige de formastelige ind i hovedet, lyder i sin
helhed:

»Jeg tror, alle folk sku' males blå,
for så blev de nemlig sjovere at kigge på.
Så ku' sort og rød og gul og hvid
være sammen i en verden uden strid.
Så spør' jeg ej, hvad er du da for én,
jeg ved, vi alle har de samme sære ben.
Så ler vi blot og si'r så disse ord,
og ordene fortæller, hvad jeg tror:
Lad ej farven på mennesker spille ind.
Vi må mødes med et godt og ærligt sind.«
Dét var pointen, inden de identitetspolitiske krænkelses-

entusiaster fór vild i deres studentikose diskussioner.
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til os, ikke blot skader vort ry i ud-
landet, men vor demokratiske
selvforståelse. Det første er slemt,
det sidste værre. Værre fordi vi så-
ledes mister vor orientering i det
politiske landskab og nemmere la-
der os vildføre af de mørke kræfter,
som prøver på at slå tonen an, et
genhør med 1920’ernes og
1930’ernes skingre musik før dom-
medag.

Måske er tiden til, hen over somme-
ren, at indse, at det går landet
godt, og at det er nået dertil, hvor
det er nået, fordi det gennem år-
hundreder har stillet sig forståen-
de og nysgerrigt både til sin indre
udvikling og til begivenhederne
ude i verden. Måske skulle politi-
kerne unde sig lidt ro. De behøver
ikke at være på, som man siger,
hver eneste dag eller bare hver
uge. Måske skulle vi alle unde os
lidt ro.

Mangt og meget kan virke be-
sværligt. Det bliver først rigtig far-
ligt, hvis vi lader os skræmme.

ODSHERRED
Halvdelen af året er passé, så måske
skulle man vove en første status.
Indledningsvis kan det fastslås, at
verden ikke er gået under – trods
alle hånde spådomme i den ret-
ning, fremsat af uansvarlige politi-
kere og ofte hysteriske intellektu-
elle. Danmark har det udmærket.
Selvsagt er der problemer: for
mange biler, for mange overvægti-
ge, for meget bureaukrati. Nok og-
så for ringe uddannelser, især ud-
dannelser, som vil det hele men-
neske, ikke blot forbrugere og skat-
teydere. Men der arbejdes, der
tjenes penge, faktisk er der vækst,
om end utilstrækkelig. Selv det
udanske folkeparti fatter, at Dan-
mark uden for et stadig mere for-
enet Europa ikke har nogen frem-
tid. Englænderne kan forsvinde ud
på Atlanten, hvis de altså gør det.
Et danexit ligger ikke i horisonten.

Med EU går det rimeligt. Euroen
står jernhårdt, gældsætningen er
for nedadgående, kommissionen i
Bruxelles skønner, at udgifterne til
den senere tids mange flygtninge
vil stimulere forbruget og dermed
konjunkturerne. I Paris kan en bil-
let til Europamesterskaberne i fod-
bold koste 50.000 kr. Jeg siger det
bare.

Her og der ses de: flygtningene,
som også er vore medmennesker.
Mange har budt dem velkommen,
og deri gjorde de ret. Er Danmark
det humane land, det gerne skulle
være? Spørgsmålet stilles i interna-
tionale medier. Man kan som sam-
menbidt dansker lade hånt om
udenlandsk kritik, men det vil væ-
re uklogt. Danmark i sin lidenhed
har behov for udefra kommende

sympati. Udsigterne er ikke løfteri-
ge: Donald Trump i Det Hvide
Hus, Vladimir Putin i Kreml, Mari-
ne Le Pen i Élyséet, Boris Johnson
eller en anden løgnhals i Downing
Street. 

Det internationale vejrlig kan
skifte hen imod slutningen af
2016. Blot at tale demagoger, op-
portunister og isolationister efter
munden eller tie vil næppe være
god politik. 

Forleden så jeg socialdemokra-
ternes Trine Bramsen og Venstres
Marcus Knuth rende i hælene på
det udanske folkepartis såkaldte
udlændingeordfører. Med sådan

optræden legitimerer man mislie-
bige typer og fjerner landet fra vir-
keligheden, herunder vor sikker-
hed og velstand i EU's og Natos
ramme. Snarere bør demokraterne
beskytte og styrke de værdier, som
kendetegner det danske: tolerance,
frisind, menneskelighed på en æg-
te kristen og national – ikke natio-
nalistisk eller chauvinistisk – bag-
grund, renset for fremmedhad og
andet opvigleri. 

Tænk om Danmark genfandt sig
selv i rollen som et ordentligt
land? Gode venner fortæller mig
om en voksende erkendelse af det-
te, at den skændige modtagelse,
som mange – men bestemt ikke al-
le – beredte de flygtninge, der kom
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Virkeligheden er nuanceret og har en sammenhæng. Også i
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en formentlig aldrig er nået til, fordi den havde for travlt
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helhed:
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Biologi fravalgt
Så kom gymnasiereformen ende-
lig på plads. Desværre blev biolo-
gifaget ikke gjort obligatorisk, og
man kan derfor stadig ende som
student uden at have lært om
hverken dna eller evolution. Dna
er det molekyle, der danner
grundlag for alt liv på jorden, og
evolutionen forklarer, hvordan
mennesket og alle de andre arter
er opstået. Forståelsen af disse
forhold må vel betegnes som vig-
tige grundelementer i almen
dannelse? 

Man kan også undres over, at
relevant viden om fx sex, præ-
vention, kønssygdomme, alko-
hol, kost, motion, vaccinationer,
celler og organsystemer heller
ikke er obligatorisk stof. En vi-
den, der ellers kunne bidrage til
at sikre de unges livskvalitet både
på kort og lang sigt. Politikerne
kæmper endvidere om at fremstå
mest grønne, men biologiens fo-
kus på natur, miljø, bæredygtig-
hed og bioteknologi kan også fra-
vælges på gymnasiet.

Er viden om gmo, moderne
landbrugsproduktion og bevarel-
se af biodiversitet ikke vigtigt
nok til, at alle skal lære om det?
Reformen bør ændres. Giv de un-
ge dna og evolution på skemaet.

Lars Viggers
lektor i biologi

Gråstenvej 4, Brønderslev

Det kan blive bedre
Bruger vi pengene rigtigt i dansk
turisme, spørger direktør i Visit-
Aarhus, Peer Kristensen, i Jyl-
lands-Posten 5/6. Svaret er givet
på forhånd. For nej, vi bruger
ikke altid penge helt rigtigt i
dansk turisme. Det er dog ikke af
de årsager, som nævnes i indlæg-
get. PK argumenterer for, at
dansk turisme skal prioritere
nærmarkeder frem for fjerne
markeder som fx Kina og Brasili-
en. I VisitDenmark er vi helt eni-
ge i den prioritering. Vi investe-
rer mere end to tredjedele af vo-
res midler på Tyskland, Sverige,
Norge, Holland og Storbritanni-
en blandt andet i tæt samarbejde
med VisitAarhus for at tiltrække
flere storbyturister til Danmarks
anden største by. 

Når vi til sommer rejser til Rio,
er det for at vise noget af det bed-
ste frem, som Danmark kan byde
på inden for erhvervsliv, kultur,
sport og turisme over for et inter-
nationalt publikum. Som det
eneste land har vi fået lov til at
gennemføre Danmarks-fremstø-
det på den ikoniske Ipanema-
strand, og med en række danske
virksomheder og organisationer i
front formidler vi historien om
Danmark og den danske livsstil
gennem styrkepositioner som
bæredygtighed, cykling, innova-
tion, design, arkitektur, kultur og
turisme.

Fremstødet har kun været mu-
ligt for os at realisere, fordi Indu-
striens Fond, Realdania, Nordea-
fonden, Grundfos og Erhvervs-
og Vækstministeriet har bidraget
til udvikling og finansiering af
projektet. Fremstødet er et ek-
sempel på, at når private og of-
fentlige partnere på tværs af er-
hverv og sektorer engagerer sig,
kan vi i fællesskab skabe en mere
interessant danmarksfortælling
med større gennemslagskraft ude
i verden – også til gavn for turis-
men. Og dermed tilbage til det
indledende spørgsmål: Bruger vi
pengene rigtigt i dansk turisme?
Svaret på spørgsmålet finder vi
ved at vende blikket indad. I de
senere år er der gjort et stort ar-
bejde for at gøre det offentlige tu-
rismefremmesystem mere smi-
digt og enkelt. Men trods en ny

organisering er det endnu ikke
lykkedes os at finde helt samme
takt. Samtidig udfordrer digita-
liseringen den traditionelle må-
de at drive offentlig turismeor-
ganisation på. 

Kommunikationen med turi-
sten foregår i dag i stadig højere
grad på digitale platforme, og
her er et tæt samarbejde mellem
turismeorganisationerne helt
nødvendigt, så vi undgår at
konkurrere med hinanden om
turistens opmærksomhed på
forskellige platforme. 

Vi skal anvende de færre of-
fentlige ressourcer, der hvor det
giver mening, og hvor de har
størst effekt. Vi skal turde tro på
de destinationer, som gør det
bedst, og vi skal blive enige om,
hvilke aktører der løser hvilke
opgaver bedst, så vi undgår
dobbeltarbejde og sikrer den
bedste ressourceanvendelse. 

Når det nationale turismefo-
rum snart præsenterer en fælles
national strategi for hele dansk
turisme, har vi en enestående
mulighed for at vælge at gå i
samme retning og agere efter
samme planer og mål. 

Lars Erik Jønsson
viceadm. direktør, VisitDenmark

Afrikaner – mon?
For et par år siden havde jeg en
sød kollega, der omtalte sig selv
som neger. Sandt er, at hun er
meget mørk, men da Anne er
født i Indien, kan man med in-
gen ret kalde hende afrikaner.
Hende tænkte jeg på, da Statens
Museum for Kunsts lille, gamle
billede med det nye navn, tone-

de frem på skærmen. Portrættet
hed ”Negerhoved”, og hedder
nu ”Hoved af en afrikaner”.
Men han ser ikke specielt afri-
kansk ud. Derimod er det ikke
helt utænkeligt, at der er tale
om en mand, der har taget tu-
ren til det gamle land fra kolo-
nien Trankebar. Den koloni var
dansk fra 1620, så det passer
fint med oplysningen om, at
kunstneren bag portrættet er
Karel van Mander. Men hvis jeg
har ret, har den politisk korrek-
te kunsthistoriker altså dømt
den stakkels portrætterede til at
tilbringe evigheden under falsk
identitet.

Caroline Kofahl
Peder Skrams Gade 22, København

Ikke pligt, men ret
Kære Jannie Bøgh – ang. dit læ-
serbrev 7/6: Nej, det er ikke en
borgerpligt at stemme til valg-
ene. Vi har til gengæld stemme-
ret, hvilket giver os mulighed
for/ret til at undlade at stemme,
hvis vi ikke synes om synspunk-
ter/partiprogrammer fra nogen
af de opstillede personer eller
partier. Det er overordentlig
godt. Tænk blot på et land som
fx Albanien før i tiden. Og der
er flere andre skræmmeeksem-
pler på, hvad stemmepligt kan
medføre. Du er desværre ikke
den eneste, der har misforstået
det (eller var det en smutter?).
Men det skal tilføjes, at man
ifølge min opfattelse fraskriver
sig brokkeretten, hvis man ikke
benytter sig af sin stemmeret.

Hanne Jensen
Bavnehøj Park 31, Værløse
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På trods af Taksøe-rapportens an-
befalinger om brug af hele udvik-
lingsbistanden i nærområderne
insisterer regeringen og et flertal i
Folketinget på, at omkring 30
pct. af midlerne til verdens fattig-
ste stadig skal bruges i Danmark.
Hvor udenrigsgranskeren på re-
geringens foranledning kommer
med gode forslag, som kan frem-
me bæredygtige løsninger og
imødegå flygtningestrømme,
sætter de store partier hælene i.

I stedet vælger man at kompro-
mittere familiers ret til at være
sammen, når der skal dæmmes
op for menneskers flugt fra krig
og lidelse. Det manglende politi-
ske lederskab synes drevet af
frygt for vælgerne og hævdelse af
national velfærd frem for strate-
gisk samarbejde i EU. Åbenbart
har fokusgrupper og politiske po-
sitioneringer ikke fanget, at væl-
gerne netop ønsker interna-
tionale løsninger, samtidig med
at Danmark på værdig vis lever
op til menneskerettighederne.

Forlegne danskere
Mange danskere er forlegne over
politikerens retorik, og det uan-
set om den kommer fra regerin-
gen, Socialdemokraterne eller
Dansk Folkeparti. Vi er frustrere-
de over knæfaldet for bølgen af
nationalisme, der reelt truer EU’s
fremtid som fredsskabende fæl-
lesskab.

Den indbyrdes kamp på Chri-
stiansborg virker designet og
uden de lange perspektiver, og
den efterlader vælgerne i et tom-
rum. I stedet søger danskerne i
stigende grad at finde deres poli-
tiske stemme i folkelige bevægel-
ser og ngo’er.

Taksøe-rapporten lægger netop
op til en fokuseret og koordineret
udenrigspolitisk strategi, der tje-
ner danske interesser. Det er Dan-
marks interesse at leve op til de
værdier, der har formået at posi-
tionere os stærkt i udviklings- og
klimapolitikken. Og det er dan-
skens ønske.

Klimaaftalen fra Paris lagde
nogle gode spor ud for verdens-
samfundet, hvor de store økono-
mier med USA i spidsen har et
særligt ansvar for at reducere de-
res CO2-udslip. Den alvorlige og
nærmest paradoksale virkelighed
er, at Vestens forbrug primært
skader levevilkårene i nogle af
verdens fattigste lande.

Oversvømmelser og tørke gør
det sværere at dyrke jorden og
sikre forsyningen af fødevarer til
dem, som i forvejen udsættes for
hungersnød. 

Hvor vi i dag oplever flygtnin-
gestrømme fra krigsområder, vil
fremtiden i stigende grad byde på
klimaflygtninge. Det skriger til
himlen, at det politiske flertal i
Danmark ikke styrker EU og FN’s
mandat til at løse grænseover-
skridende problemer.

Den nationalistiske selvtil-
strækkelighed vil ramme os som
en boomerang – og vi ved det jo
godt selv.

Danske 
værdier 
drukner
i skinger 
retorik
Bodil Kornbek
medlem af Lyngby-Taarbæk 
kommunalbestyrelse og Hovedstadens
regionsråd (S)
Hybenvej 49, Virum

Der er en nøje sammenhæng mel-
lem gudserkendelse og selverken-
delse. Det er også i hvert fald én
af grundene til, at humanismen
dels idéhistorisk har haft sit ud-
spring i kristendommen, dels nu
har selvstændiggjort sig i et
sådant omfang, at den er blevet
en konkurrent til en kristelig til-
værelsesforståelse.

Tænker man over det at være
menneske, støder man før eller si-
den på spørgsmålet om eksistens,
liv og død. Uanset om man er
regelret humanist eller religiøs,
melder de spørgsmål sig. Man
besvarer dem bare forskelligt. Og
dog.

Som humanismen har brug for
kristendommen og religionen, på
samme måde har kristendommen
og religionen brug for humanis-
men. For det menneskelige og det
kristelige hænger som antydet
uløseligt sammen. I kristendom-
men og i en af kristendommen
påvirket kultur er det simpelthen
umuligt at tænke Gud uden sam-
tidig også at tænke menneske. Og
omvendt.

Selvbevidst propaganda
Aktuelt kan vi se på ateisterne og
deres meget selvbevidste propa-
ganda. Af og til kunne man godt
få på fornemmelsen, at de i man-
ge henseender er mere troende,
end de fleste kristne er. I hvert
fald har de omtrent et lige så
lidenskabeligt forhold til deres
trosgrundlag, som meget entusia-
stiske kristne og religiøse har til
deres. Især når de er nyomvendte.

Det gælder således også histo-

risk som aktuelt, at ateismen er et
barn af en gradvist frigjort huma-
nisme. Men i modsætning til den
mere afdæmpede og nøgterne
humanisme er ateismen dybt
afhængig af det, den opponerer
imod. Det er med ateisterne, som
det er med religionshistorikere:
De burde begge være glade for,
der er så mange, der er kristne.
Ateisme er et kristeligt fænomen.

”Lærer folk at gå i blinde”
Lasse Brandstrup, en tidligere
gymnasielærer fra Frederikshavn,
har i sin bog ”Europas religion –
kristendom og ateisme” fra 1997
redegjort for, at ateismen sjæl-
dent har været et selvstændigt
fænomen, men ofte en del af en
anden, såkaldt sekulær ideologi,
hvor også andre forhold end de
religiøse spillede ind.

Og ydermere folkeligt blot er
blevet en måde, hvorpå man hol-
der sig tilværelsens alvorlige og
personlighedsindgribende eksi-
stensspørgsmål om liv, død og
meningen med det hele syv skridt
fra livet.

Han ligefrem anklager ateis-
men for »at lære folk at gå i blin-
de gennem livet.« Med andre ord
som dét, som den nu afdøde for-
fatter Ebbe Kløvedal Reich (1940-
2005) karakteriserede som ”bøvet
normalateisme”. At være bøvet er
ikke det samme som at være for-
legen. Det er en ærlig sag. I bøvet-
heden er forlegenheden blevet
påståelig og vanedannende.

Uløselig del af vores kultur
Spørgsmålet om Gud er et evigt
menneskeligt spørgsmål efter me-
ning, som er en naturlig del af det
at være menneske. Man kunne
måske sætte det på spidsen og

hævde, at dét, der gør mennesket
til menneske, akkurat er, at vi
netop spørger efter Gud og en
mening, som går ud over liv og
død. Det er en uløselig del af vo-
res kultur og historie og vil ikke
kunne udryddes, uden man også
måtte udrydde menneskene. Man
kunne godt frygte, at ateisterne
med tiden får samme forhold til
religiøsitet og tro, som nazisterne
havde det til den abstrakte kunst,
som de kaldte ”entartet”; altså de-
genereret eller forvansket kunst.

Åndeligt og søgende
Mennesket er ikke et mekanisk
produkt af en industrialiseret for-
nuft, der tvinger ånden ind i en
skruestik af regelrette lovmæssig-
heder. Mennesket er et åndeligt,
søgende og i dén forstand evigt
væsen, at det som en del af vores
natur søger ud over, hvad døden
ellers sætter grænser for.

Fænomener så uhåndterlige
som kærlighed, lidenskab, enga-
gement, sympati, medlidenhed,
engagement, forundring og lig-
nende lader sig ikke affærdige af
videnskabelig reduktion, der ned-
skriver menneskelivets ufattelige
dynamik og ubegrænsede spænd-
vidde til – med Ole Wivels ud-
tryk: ”skyggen på en mur”.

Vi kan ikke én gang for alle
rubricere mennesket i en udtøm-
mende kategori, som i fremskrid-
tets hellige, almindelige navn gør
mennesket manipulerbart og til
sidst afklæder det det menneskeli-
ge, så vi kan behandle hinanden,
som vi vil. Mennesket er et mål i
sig selv. Ikke et middel. Og det er
dybest set en religiøs påstand, der
dermed henter sin begrundelse i
noget, der er hinsides det menne-
skelige.

Gudstro og menneskelighed
Henrik Bang-Møller
sognepræst, cand.theol.
Skagavej 101, Skagen
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Biologi fravalgt
Så kom gymnasiereformen ende-
lig på plads. Desværre blev biolo-
gifaget ikke gjort obligatorisk, og
man kan derfor stadig ende som
student uden at have lært om
hverken dna eller evolution. Dna
er det molekyle, der danner
grundlag for alt liv på jorden, og
evolutionen forklarer, hvordan
mennesket og alle de andre arter
er opstået. Forståelsen af disse
forhold må vel betegnes som vig-
tige grundelementer i almen
dannelse? 

Man kan også undres over, at
relevant viden om fx sex, præ-
vention, kønssygdomme, alko-
hol, kost, motion, vaccinationer,
celler og organsystemer heller
ikke er obligatorisk stof. En vi-
den, der ellers kunne bidrage til
at sikre de unges livskvalitet både
på kort og lang sigt. Politikerne
kæmper endvidere om at fremstå
mest grønne, men biologiens fo-
kus på natur, miljø, bæredygtig-
hed og bioteknologi kan også fra-
vælges på gymnasiet.

Er viden om gmo, moderne
landbrugsproduktion og bevarel-
se af biodiversitet ikke vigtigt
nok til, at alle skal lære om det?
Reformen bør ændres. Giv de un-
ge dna og evolution på skemaet.

Lars Viggers
lektor i biologi

Gråstenvej 4, Brønderslev

Det kan blive bedre
Bruger vi pengene rigtigt i dansk
turisme, spørger direktør i Visit-
Aarhus, Peer Kristensen, i Jyl-
lands-Posten 5/6. Svaret er givet
på forhånd. For nej, vi bruger
ikke altid penge helt rigtigt i
dansk turisme. Det er dog ikke af
de årsager, som nævnes i indlæg-
get. PK argumenterer for, at
dansk turisme skal prioritere
nærmarkeder frem for fjerne
markeder som fx Kina og Brasili-
en. I VisitDenmark er vi helt eni-
ge i den prioritering. Vi investe-
rer mere end to tredjedele af vo-
res midler på Tyskland, Sverige,
Norge, Holland og Storbritanni-
en blandt andet i tæt samarbejde
med VisitAarhus for at tiltrække
flere storbyturister til Danmarks
anden største by. 

Når vi til sommer rejser til Rio,
er det for at vise noget af det bed-
ste frem, som Danmark kan byde
på inden for erhvervsliv, kultur,
sport og turisme over for et inter-
nationalt publikum. Som det
eneste land har vi fået lov til at
gennemføre Danmarks-fremstø-
det på den ikoniske Ipanema-
strand, og med en række danske
virksomheder og organisationer i
front formidler vi historien om
Danmark og den danske livsstil
gennem styrkepositioner som
bæredygtighed, cykling, innova-
tion, design, arkitektur, kultur og
turisme.

Fremstødet har kun været mu-
ligt for os at realisere, fordi Indu-
striens Fond, Realdania, Nordea-
fonden, Grundfos og Erhvervs-
og Vækstministeriet har bidraget
til udvikling og finansiering af
projektet. Fremstødet er et ek-
sempel på, at når private og of-
fentlige partnere på tværs af er-
hverv og sektorer engagerer sig,
kan vi i fællesskab skabe en mere
interessant danmarksfortælling
med større gennemslagskraft ude
i verden – også til gavn for turis-
men. Og dermed tilbage til det
indledende spørgsmål: Bruger vi
pengene rigtigt i dansk turisme?
Svaret på spørgsmålet finder vi
ved at vende blikket indad. I de
senere år er der gjort et stort ar-
bejde for at gøre det offentlige tu-
rismefremmesystem mere smi-
digt og enkelt. Men trods en ny

organisering er det endnu ikke
lykkedes os at finde helt samme
takt. Samtidig udfordrer digita-
liseringen den traditionelle må-
de at drive offentlig turismeor-
ganisation på. 

Kommunikationen med turi-
sten foregår i dag i stadig højere
grad på digitale platforme, og
her er et tæt samarbejde mellem
turismeorganisationerne helt
nødvendigt, så vi undgår at
konkurrere med hinanden om
turistens opmærksomhed på
forskellige platforme. 

Vi skal anvende de færre of-
fentlige ressourcer, der hvor det
giver mening, og hvor de har
størst effekt. Vi skal turde tro på
de destinationer, som gør det
bedst, og vi skal blive enige om,
hvilke aktører der løser hvilke
opgaver bedst, så vi undgår
dobbeltarbejde og sikrer den
bedste ressourceanvendelse. 

Når det nationale turismefo-
rum snart præsenterer en fælles
national strategi for hele dansk
turisme, har vi en enestående
mulighed for at vælge at gå i
samme retning og agere efter
samme planer og mål. 

Lars Erik Jønsson
viceadm. direktør, VisitDenmark

Afrikaner – mon?
For et par år siden havde jeg en
sød kollega, der omtalte sig selv
som neger. Sandt er, at hun er
meget mørk, men da Anne er
født i Indien, kan man med in-
gen ret kalde hende afrikaner.
Hende tænkte jeg på, da Statens
Museum for Kunsts lille, gamle
billede med det nye navn, tone-

de frem på skærmen. Portrættet
hed ”Negerhoved”, og hedder
nu ”Hoved af en afrikaner”.
Men han ser ikke specielt afri-
kansk ud. Derimod er det ikke
helt utænkeligt, at der er tale
om en mand, der har taget tu-
ren til det gamle land fra kolo-
nien Trankebar. Den koloni var
dansk fra 1620, så det passer
fint med oplysningen om, at
kunstneren bag portrættet er
Karel van Mander. Men hvis jeg
har ret, har den politisk korrek-
te kunsthistoriker altså dømt
den stakkels portrætterede til at
tilbringe evigheden under falsk
identitet.

Caroline Kofahl
Peder Skrams Gade 22, København

Ikke pligt, men ret
Kære Jannie Bøgh – ang. dit læ-
serbrev 7/6: Nej, det er ikke en
borgerpligt at stemme til valg-
ene. Vi har til gengæld stemme-
ret, hvilket giver os mulighed
for/ret til at undlade at stemme,
hvis vi ikke synes om synspunk-
ter/partiprogrammer fra nogen
af de opstillede personer eller
partier. Det er overordentlig
godt. Tænk blot på et land som
fx Albanien før i tiden. Og der
er flere andre skræmmeeksem-
pler på, hvad stemmepligt kan
medføre. Du er desværre ikke
den eneste, der har misforstået
det (eller var det en smutter?).
Men det skal tilføjes, at man
ifølge min opfattelse fraskriver
sig brokkeretten, hvis man ikke
benytter sig af sin stemmeret.

Hanne Jensen
Bavnehøj Park 31, Værløse
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Der er en nøje sammenhæng mel-
lem gudserkendelse og selverken-
delse. Det er også i hvert fald én
af grundene til, at humanismen
dels idéhistorisk har haft sit ud-
spring i kristendommen, dels nu
har selvstændiggjort sig i et
sådant omfang, at den er blevet
en konkurrent til en kristelig til-
værelsesforståelse.

Tænker man over det at være
menneske, støder man før eller si-
den på spørgsmålet om eksistens,
liv og død. Uanset om man er
regelret humanist eller religiøs,
melder de spørgsmål sig. Man
besvarer dem bare forskelligt. Og
dog.

Som humanismen har brug for
kristendommen og religionen, på
samme måde har kristendommen
og religionen brug for humanis-
men. For det menneskelige og det
kristelige hænger som antydet
uløseligt sammen. I kristendom-
men og i en af kristendommen
påvirket kultur er det simpelthen
umuligt at tænke Gud uden sam-
tidig også at tænke menneske. Og
omvendt.

Selvbevidst propaganda
Aktuelt kan vi se på ateisterne og
deres meget selvbevidste propa-
ganda. Af og til kunne man godt
få på fornemmelsen, at de i man-
ge henseender er mere troende,
end de fleste kristne er. I hvert
fald har de omtrent et lige så
lidenskabeligt forhold til deres
trosgrundlag, som meget entusia-
stiske kristne og religiøse har til
deres. Især når de er nyomvendte.

Det gælder således også histo-

risk som aktuelt, at ateismen er et
barn af en gradvist frigjort huma-
nisme. Men i modsætning til den
mere afdæmpede og nøgterne
humanisme er ateismen dybt
afhængig af det, den opponerer
imod. Det er med ateisterne, som
det er med religionshistorikere:
De burde begge være glade for,
der er så mange, der er kristne.
Ateisme er et kristeligt fænomen.

”Lærer folk at gå i blinde”
Lasse Brandstrup, en tidligere
gymnasielærer fra Frederikshavn,
har i sin bog ”Europas religion –
kristendom og ateisme” fra 1997
redegjort for, at ateismen sjæl-
dent har været et selvstændigt
fænomen, men ofte en del af en
anden, såkaldt sekulær ideologi,
hvor også andre forhold end de
religiøse spillede ind.

Og ydermere folkeligt blot er
blevet en måde, hvorpå man hol-
der sig tilværelsens alvorlige og
personlighedsindgribende eksi-
stensspørgsmål om liv, død og
meningen med det hele syv skridt
fra livet.

Han ligefrem anklager ateis-
men for »at lære folk at gå i blin-
de gennem livet.« Med andre ord
som dét, som den nu afdøde for-
fatter Ebbe Kløvedal Reich (1940-
2005) karakteriserede som ”bøvet
normalateisme”. At være bøvet er
ikke det samme som at være for-
legen. Det er en ærlig sag. I bøvet-
heden er forlegenheden blevet
påståelig og vanedannende.

Uløselig del af vores kultur
Spørgsmålet om Gud er et evigt
menneskeligt spørgsmål efter me-
ning, som er en naturlig del af det
at være menneske. Man kunne
måske sætte det på spidsen og

hævde, at dét, der gør mennesket
til menneske, akkurat er, at vi
netop spørger efter Gud og en
mening, som går ud over liv og
død. Det er en uløselig del af vo-
res kultur og historie og vil ikke
kunne udryddes, uden man også
måtte udrydde menneskene. Man
kunne godt frygte, at ateisterne
med tiden får samme forhold til
religiøsitet og tro, som nazisterne
havde det til den abstrakte kunst,
som de kaldte ”entartet”; altså de-
genereret eller forvansket kunst.

Åndeligt og søgende
Mennesket er ikke et mekanisk
produkt af en industrialiseret for-
nuft, der tvinger ånden ind i en
skruestik af regelrette lovmæssig-
heder. Mennesket er et åndeligt,
søgende og i dén forstand evigt
væsen, at det som en del af vores
natur søger ud over, hvad døden
ellers sætter grænser for.

Fænomener så uhåndterlige
som kærlighed, lidenskab, enga-
gement, sympati, medlidenhed,
engagement, forundring og lig-
nende lader sig ikke affærdige af
videnskabelig reduktion, der ned-
skriver menneskelivets ufattelige
dynamik og ubegrænsede spænd-
vidde til – med Ole Wivels ud-
tryk: ”skyggen på en mur”.

Vi kan ikke én gang for alle
rubricere mennesket i en udtøm-
mende kategori, som i fremskrid-
tets hellige, almindelige navn gør
mennesket manipulerbart og til
sidst afklæder det det menneskeli-
ge, så vi kan behandle hinanden,
som vi vil. Mennesket er et mål i
sig selv. Ikke et middel. Og det er
dybest set en religiøs påstand, der
dermed henter sin begrundelse i
noget, der er hinsides det menne-
skelige.

Gudstro og menneskelighed
Henrik Bang-Møller
sognepræst, cand.theol.
Skagavej 101, Skagen

På trods af Taksøe-rapportens an-
befalinger om brug af hele udvik-
lingsbistanden i nærområderne
insisterer regeringen og et flertal i
Folketinget på, at omkring 30
pct. af midlerne til verdens fattig-
ste stadig skal bruges i Danmark.
Hvor udenrigsgranskeren på re-
geringens foranledning kommer
med gode forslag, som kan frem-
me bæredygtige løsninger og
imødegå flygtningestrømme,
sætter de store partier hælene i.

I stedet vælger man at kompro-
mittere familiers ret til at være
sammen, når der skal dæmmes
op for menneskers flugt fra krig
og lidelse. Det manglende politi-
ske lederskab synes drevet af
frygt for vælgerne og hævdelse af
national velfærd frem for strate-
gisk samarbejde i EU. Åbenbart
har fokusgrupper og politiske po-
sitioneringer ikke fanget, at væl-
gerne netop ønsker interna-
tionale løsninger, samtidig med
at Danmark på værdig vis lever
op til menneskerettighederne.

Forlegne danskere
Mange danskere er forlegne over
politikerens retorik, og det uan-
set om den kommer fra regerin-
gen, Socialdemokraterne eller
Dansk Folkeparti. Vi er frustrere-
de over knæfaldet for bølgen af
nationalisme, der reelt truer EU’s
fremtid som fredsskabende fæl-
lesskab.

Den indbyrdes kamp på Chri-
stiansborg virker designet og
uden de lange perspektiver, og
den efterlader vælgerne i et tom-
rum. I stedet søger danskerne i
stigende grad at finde deres poli-
tiske stemme i folkelige bevægel-
ser og ngo’er.

Taksøe-rapporten lægger netop
op til en fokuseret og koordineret
udenrigspolitisk strategi, der tje-
ner danske interesser. Det er Dan-
marks interesse at leve op til de
værdier, der har formået at posi-
tionere os stærkt i udviklings- og
klimapolitikken. Og det er dan-
skens ønske.

Klimaaftalen fra Paris lagde
nogle gode spor ud for verdens-
samfundet, hvor de store økono-
mier med USA i spidsen har et
særligt ansvar for at reducere de-
res CO2-udslip. Den alvorlige og
nærmest paradoksale virkelighed
er, at Vestens forbrug primært
skader levevilkårene i nogle af
verdens fattigste lande.

Oversvømmelser og tørke gør
det sværere at dyrke jorden og
sikre forsyningen af fødevarer til
dem, som i forvejen udsættes for
hungersnød. 

Hvor vi i dag oplever flygtnin-
gestrømme fra krigsområder, vil
fremtiden i stigende grad byde på
klimaflygtninge. Det skriger til
himlen, at det politiske flertal i
Danmark ikke styrker EU og FN’s
mandat til at løse grænseover-
skridende problemer.

Den nationalistiske selvtil-
strækkelighed vil ramme os som
en boomerang – og vi ved det jo
godt selv.

Danske 
værdier 
drukner
i skinger 
retorik
Bodil Kornbek
medlem af Lyngby-Taarbæk 
kommunalbestyrelse og Hovedstadens
regionsråd (S)
Hybenvej 49, Virum
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D
en bedste måde at få
flere over i den kollek-
tive trafik på er ved at
fyre DSB og lade pri-

vate overtage togdriften.
Det mener transportordfø-

rer Villum Christensen hos
Liberal Alliance, der ikke er
overrasket over, at flere og
flere danskere vælger at tage
bilen i stedet for at rejse kol-
lektivt.

»DSB kører rundt med van-
vittigt gamle tog, de fleste er
20-30 år gamle, og mange er
gamle dieseltog, hvor man
bruger formuer på nye filtre,
så personalet ikke tager skade
af at køre med dem. Det er ik-
ke ligefrem befordrende for
at få folk over i den kollektive
trafik,« mener Villum Chri-
stensen.

»Så drop DSB, lad andre kø-
re togene – og lad så bilister-
ne vælge selv, om de vil køre i
bil eller rejse kollektivt.«

»Udlicitering vil kunne lø-
se opgaven med at køre med
tog både bedre og billigere –
og hvis man samtidig lader
de nye operatører skaffe de-
res eget materiel, vil det bety-
de, at vi kan få mere attrak-
tivt materiel til billigere pen-
ge,« mener Villum Christen-

sen, der tvivler på, at
hovedparten af DSB’s skan-
daleramte IC4-tog nogensin-
de kommer ud at køre.

Liberal Alliance stod i ef-
teråret bag en afgiftsnedsæt-
telse på nye biler i mellem-
klassen i forbindelse med fi-
nanslovsaftalen. Det vil for-
mentlig betyde, at der i år
bliver solgt endnu flere nye
biler – oven på rekordåret
2015, hvor der blev solgt
207.717 nye biler. 

Selv om Liberal Alliance
dermed har gjort det endnu
mere attraktivt at køre bil,
understreger Villum Chri-
stensen, at partiet ikke kun
går ind for privatbilisme:

Frit valg
»Men de rejsende er bedst
selv i stand til at finde ud af,
hvordan de vil lade sig trans-
portere, i stedet for at man
prøver at presse en anden ad-
færd ned over hovedet på
dem,« lyder det.

Han mener samtidig, at det
vil blive rigtig dyrt, hvis man
gennemfører den såkaldte ti-
memodel, der skal sikre, at
det fremover kun vil tage en
time med tog at rejse mellem
København-Odense, Oden-
se-Aarhus, Aarhus-Aalborg
og Odense-Esbjerg.

»Man har planer om at

bruge 28,5 mia. kr. på time-
modellen, der ifølge nogle
beregninger vil få 5.000 flere
til at rejse kollektivt. Det sva-
rer til 5 mio. kr. for hver rej-
sende og er ekstremt dyrt.«

Tirsdag skal politikerne ta-
ge stilling til, om arbejdet
med at etablere en letbane
mellem Ishøj og Lyngby
nord for København skal
sættes endeligt i gang. Det er
efter Villum Christensens
mening ikke en god idé:

»Det er meget besynder-
ligt, at man sætter et trafik-
projekt i gang, som eksperter
siger har en negativ forrent-
ning på 4 mia. kr. – et projekt,
der med andre ord gør sam-
fundet 4 mia. kr. fattigere.
Fordi den nye letbane kan
transportere færre personer,
end vejen kunne før letba-
nen. Det betyder derfor, at
flere kommer til at sidde i kø,
når letbanen er færdig, end
uden letbanen.«

Jyllands-Posten har i de se-
neste dage beskrevet, hvor-
dan trafikken i Danmark i de
seneste år er steget voldsomt,
og hvordan hovedparten af
væksten er sket i private biler
– og ikke i den kollektive tra-
fik som planlagt. Samtidig er
konsekvensen tydelig: Bilkø-
erne vokser over hele landet.

Hos Venstre mener trans-

portordfører Kristian Pihl Lo-
rentzen at tiden er kommet
til at ændre den aftale fra
2009, hvor et stort flertal i
Folketinget besluttede, at ho-
vedparten af den fremtidige

trafikvækst skulle ske i den
kollektive trafik.

Vejenes tur
»Det er positivt, at folk nu
har råd til en bil mere. Og så
må vi revidere målsætningen
fra 2009. For nu er det veje-
nes tur,« lyder budskabet fra
Pihl Lorentzen.

»Den tidligere regering har
satset ensidigt på den kollek-
tive trafik og disponeret en
masse milliarder, der ikke fin-
des. Nu står vi med en inve-
steringspause, fordi anlægs-
budgettet er sprængt som føl-
ge af de mange milliarder,
man vil bruge på timemodel-
len. Men vi skal i gang med
vejene, hvor en udvidelse af
E45 ved Aarhus, den fynske
motorvej og flere steder i ho-
vedstaden står højest.«

Hos Liberal Alliance peger
Villum Christensen på, at de
førerløse biler, der om få år
formentlig vil fylde ganske
meget i bybilledet, automa-
tisk vil lette trængslen:

»De førerløse biler er min-
dre, de kører meget tættere
og de skal ikke lede efter en
parkeringsplads. Teknologi-
en vil løse en del af trængsels-
problemerne. Derfor er der
ingen grund til at begynde at
grave alle byerne op for at
bygge mere kollektiv trafik.«

»Drop DSB, lad andre køre tog –
og lad så bilisterne vælge selv«
»Drop DSB, lad andre køre tog –
og lad så bilisterne vælge selv«
»Drop DSB, lad andre køre tog –

Trafik: Liberal Alliance vil udlicitere togdriften, fordi det giver langt bedre tog. Venstre er samtidig
klar til at opgive målet om, at hovedparten af den fremtidige trafikvækst skal ske i busser og tog. 

LARS FROM
lars.from@jp.dk

TRAFIKPROBLEMER

Hvordan skal bil-
køerne bekæmpes?

Ifølge Dansk Industri koster
det hvert år 15 mia. kr., at vi
holder mere og mere i kø på
vejene. I 2020 kan regningen
blive på 25 mia. kr. årligt.

Der er især store problemer
omkring København og
Aarhus.

Men også store dele af E45 fra
Trekantsområdet til Randers
har problemer, ligesom motor-
vejen på Vestfyn er fyldt.

Nogle trafikeksperter efterlyser
mere kollektiv trafik, andre 
efterlyser udbygning af
vejnettet.

Egentlig aftalte et stort flertal
i Folketinget i 2009, at trafik-
væksten primært skulle ske i
den kollektive trafik, men det
mål er Venstre nu klar til at
ændre.

Det er fuldstændig uac-
ceptabelt, at barnebrude
indkvarteres sammen
med deres ægtefæller på
danske asylcentre. 

Det er reaktionen fra
udlændinge- og integrati-
onsminister Inger Støj-
berg, efter at Udlændinge-
styrelsen i et skriftligt svar
har bekræftet, at man ken-
der til tilfælde af mindre-
årige asylsøgere, som har
retsgyldige ægteskaber
med jævnaldrende eller
voksne asylsøgere over 18
år, og hvor parterne derfor
som udgangspunkt kan
indkvarteres sammen.

»Det skal stoppes omgå-
ende, og det vil jeg omgå-
ende meddele Udlændin-
gestyrelsen. Når man op-
holder sig i Danmark, så
gælder danske normer og
regler, og det skal gøres
meget klart overfor asylan-
søgerne,« skriver ministe-
ren på sin Facebook-profil.

Udlændingestyrelsen
oplyser, at man ikke har
tal på, hvor mange min-
dreårige der bor med voks-
ne ægtefæller på de dan-
ske asylcentre. Ifølge sty-
relsen kender man kun til
»ganske få tilfælde«. 

»Helt generelt gælder
det, at indkvarteringsope-
ratørerne på centrene har
pligt til at vurdere, om der
er grund til bekymring for
en indkvarteret mindre-
årig asylansøgers trivsel,«
skriver Udlændingestyrel-
sen.

»Fuldstændig vanvittigt«
Det afhænger af omstæn-
dighederne – herunder
f.eks. vurderingen af rela-
tionen samt den mindre-
åriges alder – om styrelsen
finder det hensigtsmæs-
sigt at indkvartere ægte-
parret sammen.

I Børns Vilkår mener di-
rektøren, Rasmus Kjel-
dahl, at det er vigtigt at få
undersøgt nøje, om den
mindreårige kan være
presset ind i ægteskabet.
Hver sag bør underlægges
en individuel vurdering,
men den nedre grænse bør
som udgangspunkt ligge
ved den seksuelle lavalder,
som i Danmark er på 15 år,
siger han til Ritzau.

Udlændingeordføreren
i Dansk Folkeparti, Martin
Henriksen, kalder situa-
tionen »fuldstændig van-
vittig«.

»Jeg mener, at en organi-
sation som Børns Vilkår
bør holde tungen lige i
munden. Det nytter ikke,
at der kommer folk til Dan-
mark med middelalderlige
traditioner, for de traditio-
ner skal vi ikke respektere,«
siger han til Ritzau.

Minister
griber ind
over for
barnebrude
N Mindreårige asylsøgere
må ikke indkvarteres med
deres voksne ægtemænd,
mener integrationsminister
Inger Støjberg.

RONJA MELANDER
ronja.melander@jp.dk

VOXPOP

»Det vil aldrig blive aktuelt
for mig. Jeg bor knap 4 km
fra mit arbejde, så hvis jeg
ikke kører i bil, cykler jeg.
Jeg burde cykle hver dag,
men det er rarere i bil, og jeg
skal også aflevere min dreng
i daginstitution på vejen til
arbejde. Så er det ikke prak-
tisk at tage en bus i den sam-
menhæng. Det er frihed ik-
ke at skulle planlægge efter
en busplan.«

»Der er ikke så meget at gø-
re. Der er dage, hvor jeg skal
bruge min bil i forbindelse
med mit arbejde, og når jeg
skal det, kører jeg. På de an-
dre dage tager jeg faktisk to-
get, og jeg synes, at det er
hundrede gange federe, for-
di jeg kan læse på vejen, og
det kan jeg jo ikke i min bil.
Det tager også lige lang tid
for mig.«

»Der skulle køre en bus eller
et tog hvert femte minut,
hvis jeg skulle benytte mig
af tog eller bus. Det er den
største ulempe for mig ved
offentlig transport. Det sker,
at jeg tager toget på arbejde,
men det, der holder mig
mest tilbage, er fleksibilite-
ten. Priserne er sådan set
okay, så det er ikke proble-
met.«

»Jeg kan ikke skifte bilen ud,
fordi jeg kører meget rundt
på mit arbejde og skal bruge
den i andre sammenhænge
til og fra arbejde. Jeg bor i
Hørning, så det ville tage
lang tid, hvis jeg skulle tage
offentlig transport. Jeg
arbejder faktisk selv med
mobilitet, men vores
arbejdsplads har skiftende
bopæl, så det vil aldrig blive
aktuelt.«

»Det passer bare ikke særlig
godt for mig med bus og
tog. Det handler om, at jeg
bor i Låsby, som ligger langt
ude, og den busforbindelse,
der er til Aarhus derfra, tager
meget lang tid. Derfor vil
min arbejdsdag blive meget
længere, hvis jeg skal tage
bussen. Det tager 1 time og
10 minutter med bussen
mod en halv time i bil.«

DANIEL WINTHER PEDERSEN
daniel.w.pedersen@jp.dk

Hvad skal der til, før du lader bilen stå
og tager bus eller tog på arbejde?

Hanne Holm Andersen, 59 år,
Hørning, arbejder med mobilitet
20 minutter i bil på arbejde

Jacob Toft, 42 år,
Aabyhøj, konsulent 
15 minutter i bil på arbejde

Simon Jeppesen, 54 år,
Hjortshøj, fotograf 
20 minutter i bil på arbejde

Ole Holm, 50 år,
Hadsten, producer
30-45 minutter i bil på arbejde

Hanne Sloth, 48 år, Låsby, 
online keyaccountmanager
30 minutter I bil på arbejde
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D
en bedste måde at få
flere over i den kollek-
tive trafik på er ved at
fyre DSB og lade pri-

vate overtage togdriften.
Det mener transportordfø-

rer Villum Christensen hos
Liberal Alliance, der ikke er
overrasket over, at flere og
flere danskere vælger at tage
bilen i stedet for at rejse kol-
lektivt.

»DSB kører rundt med van-
vittigt gamle tog, de fleste er
20-30 år gamle, og mange er
gamle dieseltog, hvor man
bruger formuer på nye filtre,
så personalet ikke tager skade
af at køre med dem. Det er ik-
ke ligefrem befordrende for
at få folk over i den kollektive
trafik,« mener Villum Chri-
stensen.

»Så drop DSB, lad andre kø-
re togene – og lad så bilister-
ne vælge selv, om de vil køre i
bil eller rejse kollektivt.«

»Udlicitering vil kunne lø-
se opgaven med at køre med
tog både bedre og billigere –
og hvis man samtidig lader
de nye operatører skaffe de-
res eget materiel, vil det bety-
de, at vi kan få mere attrak-
tivt materiel til billigere pen-
ge,« mener Villum Christen-

sen, der tvivler på, at
hovedparten af DSB’s skan-
daleramte IC4-tog nogensin-
de kommer ud at køre.

Liberal Alliance stod i ef-
teråret bag en afgiftsnedsæt-
telse på nye biler i mellem-
klassen i forbindelse med fi-
nanslovsaftalen. Det vil for-
mentlig betyde, at der i år
bliver solgt endnu flere nye
biler – oven på rekordåret
2015, hvor der blev solgt
207.717 nye biler. 

Selv om Liberal Alliance
dermed har gjort det endnu
mere attraktivt at køre bil,
understreger Villum Chri-
stensen, at partiet ikke kun
går ind for privatbilisme:

Frit valg
»Men de rejsende er bedst
selv i stand til at finde ud af,
hvordan de vil lade sig trans-
portere, i stedet for at man
prøver at presse en anden ad-
færd ned over hovedet på
dem,« lyder det.

Han mener samtidig, at det
vil blive rigtig dyrt, hvis man
gennemfører den såkaldte ti-
memodel, der skal sikre, at
det fremover kun vil tage en
time med tog at rejse mellem
København-Odense, Oden-
se-Aarhus, Aarhus-Aalborg
og Odense-Esbjerg.

»Man har planer om at

bruge 28,5 mia. kr. på time-
modellen, der ifølge nogle
beregninger vil få 5.000 flere
til at rejse kollektivt. Det sva-
rer til 5 mio. kr. for hver rej-
sende og er ekstremt dyrt.«

Tirsdag skal politikerne ta-
ge stilling til, om arbejdet
med at etablere en letbane
mellem Ishøj og Lyngby
nord for København skal
sættes endeligt i gang. Det er
efter Villum Christensens
mening ikke en god idé:

»Det er meget besynder-
ligt, at man sætter et trafik-
projekt i gang, som eksperter
siger har en negativ forrent-
ning på 4 mia. kr. – et projekt,
der med andre ord gør sam-
fundet 4 mia. kr. fattigere.
Fordi den nye letbane kan
transportere færre personer,
end vejen kunne før letba-
nen. Det betyder derfor, at
flere kommer til at sidde i kø,
når letbanen er færdig, end
uden letbanen.«

Jyllands-Posten har i de se-
neste dage beskrevet, hvor-
dan trafikken i Danmark i de
seneste år er steget voldsomt,
og hvordan hovedparten af
væksten er sket i private biler
– og ikke i den kollektive tra-
fik som planlagt. Samtidig er
konsekvensen tydelig: Bilkø-
erne vokser over hele landet.

Hos Venstre mener trans-

portordfører Kristian Pihl Lo-
rentzen at tiden er kommet
til at ændre den aftale fra
2009, hvor et stort flertal i
Folketinget besluttede, at ho-
vedparten af den fremtidige

trafikvækst skulle ske i den
kollektive trafik.

Vejenes tur
»Det er positivt, at folk nu
har råd til en bil mere. Og så
må vi revidere målsætningen
fra 2009. For nu er det veje-
nes tur,« lyder budskabet fra
Pihl Lorentzen.

»Den tidligere regering har
satset ensidigt på den kollek-
tive trafik og disponeret en
masse milliarder, der ikke fin-
des. Nu står vi med en inve-
steringspause, fordi anlægs-
budgettet er sprængt som føl-
ge af de mange milliarder,
man vil bruge på timemodel-
len. Men vi skal i gang med
vejene, hvor en udvidelse af
E45 ved Aarhus, den fynske
motorvej og flere steder i ho-
vedstaden står højest.«

Hos Liberal Alliance peger
Villum Christensen på, at de
førerløse biler, der om få år
formentlig vil fylde ganske
meget i bybilledet, automa-
tisk vil lette trængslen:

»De førerløse biler er min-
dre, de kører meget tættere
og de skal ikke lede efter en
parkeringsplads. Teknologi-
en vil løse en del af trængsels-
problemerne. Derfor er der
ingen grund til at begynde at
grave alle byerne op for at
bygge mere kollektiv trafik.«

»Drop DSB, lad andre køre tog –
og lad så bilisterne vælge selv«
Trafik: Liberal Alliance vil udlicitere togdriften, fordi det giver langt bedre tog. Venstre er samtidig
klar til at opgive målet om, at hovedparten af den fremtidige trafikvækst skal ske i busser og tog. 
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Korte interviews med personer, som opsøges på offentlige steder eller per 

telefon. Anledningen er som regel en aktuel sag eller et emne, som redaktionen 

ønsker at sætte fokus på.

Som regel formuleret som et overordnet spørgsmål med et enkelt svar per 

person. Voxpop-personerne fotograferes som regel.
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